
حقوق شهروندی از ادعا تا واقعیت
بی تردید اشــتغال کلید واژه ای اســت که مورد توجه همگان قرار گرفته  است، 
از خانواده گرفته تا نهاد سیاســت در جامعه که دولت اســت نگاه  ویژه ای به این 

موضوع دارند. 
اشتغال در همه اقشار مورد بررسی و ارزیابی قرار گرفته که بخش  دانش آموختگان 
اگر مورد بی توجهی قرار بگیرد قطع به یقین هزینه  های بیشتری را در پی دارد و 

به یک چالش اساسی برای کشور تبدیل  می شود. 
طبق بند ۱۲ سه اصل قانون اساسی، دولت موظف است با برنامه  ریزی اقتصادی 
صحیح و عادلانه بر طبق ضوابط اسلامی، هر نوع  محرومیت در زمینه کار را برطرف 
کند و دولت که مجموعه اجرایی  کشور است طبق این بند مکلف است تا به این 

موضوع توجه ویژه ای  داشته باشد. 
اما اشتغال که در واقع به نوعی حق مردم است و در قالب حقوق  شهروندی مطرح 
می شود امروزه دولت با کاغذ بازی، برگزاری  همایش، سمینار و نهایتاً نشست های 

خبری این مبحث را فرمالیته می  کند. 
حال با این تفاســیر آیا اشــتغال به معنای واقعی خود محقق شده است؟ که  در 
مقایســه عرضه و تقاضای نیروی کار هرساله بر نرخ بیکاری قشر  نخبگانی کشور 

افزوده می شود و شاهد بیکاری افراد تحصیل کرده  هستیم. 
نرخ بیکاری حاصل نســبت تفاضل جمعیت شــاغل از جمعیت فعال است  و با 
اســتفاده از حاصل ضرب ســه عنصر پیش بینی جمعیت کشور، نرخ  مشارکت 
مطلوب اقتصادی که برابر ۴۵ درصد لحاظ می شــود و متوســط  سهم جمعیت 
در سن کار از کل جمعیت می توان نتیجه گرفت هر سال  بر نرخ بیکاری افزوده 

می شود. 
ضروری اســت که اشتغال جوانان در اولویت دولت و مجلس شورای  اسلامی که 
نهادی تصویب کننده است قرار بگیرد تا شرایط اجرای  اصول ۱۰ و ۴۳ قانون که 

بر مهیا کردن شرایط تشکیل خانواده تاکید  دارد فراهم شود. 
حال که در آســتانه انتخابات مجلس شورای اســلامی قرار داریم و این  نهاد که 
تصویب کننده لوایح اســت و دولت که مجموعه اجرایی کشور  است باید ببینیم 
کاندیدهای مجلس شورای اســلامی چه تدبیری را اندیشیده  اند که آیا همانند 
نمایندگان قبل، کلیدواژه اشتغال را فقط برای شعار های  خود از تریبون ها فریاد 

می زنند یا اینکه محقق و عملی می شود. 
مردم در اسفندماه با بصیرت تر از گذشته و با شناخت کافی نمایندگانی  را روانه 
مجلس شــورای اسلامی کنند که بتوانند کلید واژه اشتغال را به  معنای مناسب 

آن محقق کنند. 
حال این نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی و دولت است که می  توانند 
زمینه ساز فرصت هایی برای لایه پیش از تولید یعنی اشتغال و  ایجاد درآمد باشند. 

چهارشنبه 27 آذر ماه  21   1398 ربیع الثانی  1441  سال چهارم  شماره  308 قیمت 2000 تومان

صفحه 1

صفحه 2

صفحه6

صفحه 3

بیش از ٧٥ درصد 
حوادث طبیعی جهانی
 ریشه اقلیمی دارد

خودروی آب سوز
از ادعا تا واقعیت

صفحه 4

اما و اگرهای تجاری
 بازگشت ایران

FATF  به لیست سیاه 

پایان فرصت یکساله
 بانک مرکزی برای 

پیاده سازی قانون چک

18 Des 2019 yadegar_emrooz@yahoo.com yadegaremroz.ir  

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

1 صفحه

بانک مرکزی فشار زیادی  را از تحریم تحمل می کند تحریم های غیرقانونی آمریکا ناپایدار است
صفحه 2

نگاه روز

محمدعلــی ابراهیــم زاده معاون فنی صندوق ســازمان 
بازنشستگی کشوری  گفت:  حقوق بازنشستگان در دو دهه 
اخیر حداقل بیش از هشت بار  ترمیم شده اما این اقدام به 
خاطر تورم رضایت آنها را جلب نکرده  اســت. ابراهیم زاده 
در نشســت تخصصی »موانع اصلاحــات در صندوق های 
 بازنشســتگی« که با حضور کارشناسان و مدیران صندوق 
بازنشستگی  کشــوری، سازمان تامین اجتماعی و سازمان 
تامین اجتماعی نیروهای  مســلح برگزار شد، افزود: دلیل 
مهم بی اثر ماندن سیاســت ترمیم حقوق،  تورم در برخی 
سال ها بوده که افزایش حقوق انجام شده، اما با رشد  تورم 
آثار افزایش حقوق از بین رفته اســت و عملا رضایتمندی 
لازم را  ایجاد نکرده اســت.  معاون فنی صندوق ســازمان 
بازنشســتگی کشوری اظهار داشــت: نمونه  این سیاست، 
افزایش تدریجی و پلکانی حقوق بازنشســتگان طی سال 
 های اخیر بوده که به تصویب مجلس شورای اسلامی رسید 
و اجرایی  هم شد، اما به دلیل نرخ بالای تورم، اثرگذاری آن 
از میان رفت و تمام  تلاش ها درعمل کم رنگ شد و موجب 
شد کارکردها و اقدامات صندوق  ناکارآمد جلوه داده شود.  

ë  سن بازنشستگی پایین در کشور را چوب
حراج به منابع پایدار صندوق  ها

وی همچنین سن بازنشســتگی پایین در کشور را چوب 
حراج به منابــع  پایدار صندوق ها عنوان کــرد و آن را از 
جمله موانع جدی در مســیر  اصلاح نظام بازنشستگی در 
کشور خواند. ابراهیم زاده گفت: صندوق های بازنشستگی 
از نظر اجتماعی و  اقتصادی کارکردهای مهمی دارند؛ البته 

در حوزه اجتماعی این  کارکردها پررنگ تر است. 
وی تصریح کــرد: هر نهادی به محض تولــد به تدریج با 
مسائل و آثار و  ابعاد مختلفی روبرو می شود که این موضوع 
در مورد صندوق  بازنشســتگی کشوری نیز صادق است. و 
چون این صندوق قدیمی ترین  صندوق بازنشســتگی در 

کشور است، به تدریج این ابعاد نمایان تر می  شود. 
معاون فنی صندوق ســازمان بازنشستگی کشوری با بیان 
اینکه صندوق  بازنشســتگی به معنای علمی و استاندارد 
آن بین ســال هــای ۱۳۰۱ که  اولین قوانیــن و مقررات 
استخدامی و به تبع آن بازنشستگی در کشور  تصویب شد 
تا ســال ۱۳۴۵ که این قوانین جامع تر دیده شــد، وجود 
 نداشــت، گفت: نظــام حاکم بر این صنــدوق محدود به 
پرداخت مســتمری به  بازنشستگان است و بهره برداری از 
کسور بازنشستگی به شکلی که  امروزه در مدیریت صندوق 

ها به آن نگاه می شود، در گذشته وجود  نداشت.  
ابراهیم زاده یادآور شــد: این روند ادامه، تا ســال ۱۳۵۴ 
که سازمان  بازنشستگی کشوری رسما تاسیس شد، ادامه 
داشــت؛ اما همان زمان   »صندوق داری« مبتنی بر اصول 
بیمــه ای همچنان معنا و مفهومی  نداشــت. در دهه ۶۰ 
تغییر تدریجی ورودی و خروجی صندوق موجب  شــد تا 
مدیــران و تصمیم گیران به فکــر اصلاح وضعیت موجود 
افتادنــد.  وی با بیان اینکه حداقل باید ۲۵ ســال از زمان 

تاسیس یک صندوق  بازنشستگی بگذرد تا اولین ثمره ها 
و کارکرد آن نمایان شــود، تاکید  کــرد: چرایی ایجاد این 
شــرایط به نوع نــگاه کوتاه مدت تصمیــم گیران و  حتی 
مدیران صنــدوق بازمی گردد که در زمان جوانی صندوق 
که  ورودی زیاد بوده و خروجی اندک، نگاهی دوراندیشانه 
به ایفای تعهدات  میان مدت و بلندمدت نداشــتند.  معاون 
فنی صندوق بازنشستگی کشوری ادامه داد: بنابراین یکی 
از  موانع اصلاح صندوق های بازنشستگی و به طور مشخص 
درباره  صندوق بازنشستگی کشوری، تجمیع تدریجی این 
تعهدات طی سال های  مختلف بوده است. در چارچوب این 
رویکرد، از اواسط دهه ۶۰ با  تشکیل معاونت اقتصادی در 
این صندوق، اقدامات جدی برای حرکت به  سمت مدیریت 

منابع مالی و اقتصادی آغاز شد. 
ë  منابع پایدار، عامل پویایی صندوق های

بازنشستگی   
ابراهیــم زاده مهــم ترین عامــل پویایی صنــدوق های 
بازنشستگی را »منابع  پایدار« عنوان کرد و افزود: این مهم 
ترین مســاله در صندوق های  بازنشستگی در دنیا است و 
همه صندوق های بازنشستگی این اصل را  پذیرفته اند که 
صندوق ها باید دارای منابع مالی پایدار باشند تا بتوانند به 
 تعهدات خود عمل کنند، این در حالیست که طی دو دهه 
اخیر شرایط  تصویب قوانین بازنشستگی به گونه ای پیش 
رفته که وابستگی صندوق  به دولت ها افزایش چشمگیری 
یافته اســت.  وی بخش های حمایتــی، بیمه پایه و بیمه 
تکمیلی را سه بخش تعریف شده  در نظام چندلایه تامین 
اجتماعی برشمرد و گفت: تداخل بخش بیمه پایه و  بخش 
حمایتی یک معضل اساســی برای صندوق بازنشســتگی 
کشوری  است که سایر صندوق ها نیز با آن درگیر هستند 
زیرا اصول محاســباتی  بخش بیمه و بخش حمایت باهم 
متفاوت است.  ابراهیم زاده ادامه داد: به تدریج و طی سال 
های مختلــف، وظایف  حمایتی که دولــت ها متقبل آن 
هستند به سمت صندوق ها سوق داده شده  و همین سبب 
شــده تا ارائه خدمات بیمه ای با خدمات حمایتی در هم 
 آمیخته و مشکلات عدیده ای ایجاد کند که طی سال های 

اخیر این  معضلات بیشتر شده است.  
ë  نظام چند لایه تامین اجتماعی تا کنون

عملیاتی نشده است  

معاون فنی صندوق سازمان بازنشستگی کشوری، کاهش 
ســن  بازنشستگی به ویژه در خانم ها و بازنشستگی پیش 
از موعد را از جمله  مشــکلات رو بــه افزایش در صندوق 
بازنشستگی کشوری عنوان و  تصریح کرد: حمایت از اقشار 
آســیب پذیر برعهده دولت و نهادهای  مرتبط اســت که 
متاســفانه این وظیفه به تدریج به صندوق ها که نهادهای 
 بیمه ای هســتند منتقل شــده و به یکی از موانع اصلاح 
تبدیل شده است.  ابراهیم زاده یادآور شد: در قانون ساختار 
نظام جامع رفاه و تامین  اجتماعی مصوب ۲۱ اردیبهشت 
ســال ۱۳۸۳ صندوق ها، بحث مهم  نظام چندلایه تامین 
اجتماعی مطرح شــد که در سیاســت های ابلاغی مقام 
 معظم رهبری و قوانین برنامه پنجم و ششم نیز مورد توجه 
و تاکید قرار  گرفته، اما تاکنون به دلایل مختلف عملیاتی 

نشده است. 
ë  مدیران غیرمتخصص و ناآشنا با مدیریت

صندوق های بازنشستگی
وی بکارگیــری مدیران ناآشــنا به حوزه بازنشســتگی و 
محاســبات بیمه ای  را از دیگر موانع اصلاحات صندوق ها 
دانســت و افزود: مدیران  غیرمتخصص و ناآشنا با مدیریت 
صندوق های بازنشســتگی به دلیل عدم  شــناخت نظام 
بازنشستگی، عدم شــناخت جامعه بازنشستگان، نداشتن 
 تخصص در حوزه بیمه و بازنشســتگی، عدم درک شرایط 
جامعه، بی  توجهی به پایداری صندوق و غیره خود به یکی 

از موانع اصلاح  صندوق ها تبدیل شده اند.  
ابراهیم زاده پایین بودن سن بازنشستگی را یکی از عوامل 
عمده در  بروز مشکل در صندوق های بازنشستگی عنوان 
کرد و گفت: در  خصوص سن بازنشستگی هنگام برقراری 
حقوق که در صندوق  بازنشستگی کشوری حدود 51 سال 
است، به اصطلاح چوب حراج به  منابع صندوق ها می زند 
و خســارت های جبران ناپذیری از این ناحیه  به صندوق 
ها وارد می شــود.  وی تصریح کرد: طی سال های مختلف 
دولت ها، مجلس شورای  اســلامی، مدیران صندوق ها و 
بسیاری از نهادهای تصمیم گیر در عدم  موفقیت اصلاحات 
صندوق های بازنشســتگی و همچنیــن ناکارآمدی آنها 

 دخالت داشته اند. 
ë جزیره ای عمل کردن دستگاه های اجرایی

معاون فنی صندوق بازنشستگی کشوری، جزیره ای عمل 
کردن دســتگاه  هــای اجرایی به ویــژه در حوزه صندوق 
بازنشستگی کشــوری را از دیگر  عوامل خسارت به منابع 
این صندوق ها برشــمرد و افزود: دســتگاه های  اجرایی 
نفوذ بســیار زیادی در این حوزه دارنــد و تصمیم گیری 
های  جزیره ای دســتگاه ها به خصــوص در مورد تعیین 
حقوق دستمزد  شاغلان سبب شده تا تبعیض بین شاغل 
و بازنشسته و حتی بازنشسته  یک دستگاه با دستگاه دیگر 
و بازنشستگان در یک دستگاه که از قوانین  یکسانی تبعیت 
می کنند، بسیار افزایش یافته و این تبعیض ها به  نارضایتی 

دامن زده است. 

 گزارش

معاونصندوقبازنشستگی:

  تورم مانع رضایت بازنشستگان از افزایش حقوق شده است
 »اگر ایران به لیســت ســیاه  FATF  بازگردد، باید 
فاتحه تجارت و اقتصــاد  را خواند« این واکنش یکی 
از فعالان اقتصادی به خبر دو روز گذشــته  است که 
از بازگشت ایران به فهرست سیاه کارگروه اقدام مالی 
) FATF    ( روایت می کرد؛ البته زمانی نکشید که این 
خبر از ســوی رئیس مرکز  اطلاعات مالی وزارت امور 

اقتصادی و دارایی رد شد. 
چند روز گذشــته شایعه بازگشــت ایران به لیست 
ســیاه به سرعت دست به  دست شــد و پذیرش آن 
برای مردم چندان دشــوار نبود، چرا که  FATF  در 
 جلســه روز جمعه  خود اعلام کرده اگر ایران تا فوریه 
۲۰۲۰ میلادی   )چهار ماه دیگر(، کنوانســیون پالرمو 
را اجرایی نکنــد، اقدامات تقابلی  این نهاد بازخواهند 
گشت.  حالا بعد از چند بار تمدید مهلت ایران از  سوی 
گروه ویژه اقدام مالی، این زمان ششــمین و آخرین 
مهلت ایران  برای تامین خواســته های کارگروه اقدام 

مالی به حساب می رود. 
این اتفاق دلهره ای به جان فعالان اقتصادی و بازرگانان 
انداخت که اگر  این اتفاق روزی جامعه عمل بپوشــد، 
چه آینده ای در انتظار تجارت و  کسب وکارشان خواهد 
بود.  »عدنان موسی پور«، رئیس اتاق مشترک ایران و 
قطر در این زمینه با  اشاره به اهمیت موضوع تجارت 
به ایرنا گفت: تجارت یک فعالیت بین  المللی است و 
در بازه فعلی، تنها راهکار نجات کشور تقویت تولید و 

 صادرات عنوان می شود. 
وی ادامه داد: از ســوی دیگر ۹۰ درصد روند صادرات 

در فضای  بین المللی انجام می شــود و برای صادرات 
باید ابزارهایی داشته باشــیم که  بتوانیم با بقیه رقبا 

مانند ترکیه رقابت کنیم. 
موسی پور یکی از مهم ترین ابزارهای رقابت را مراودات 
مالی عنوان  کرد و افزود: تجار در این بخش با مشکلات 
بسیاری مواجه هستند. این  موضوع باعث شده برخی 
از تجار کالایشان را به قیمت پایین تری  عرضه کنند؛ 

با وجود اینکه قیمت تمام شده کالا بسیار بالاست. 
این فعــال اقتصادی ادامه داد: همچنین مشــکلات 
مالی باعث خروج  فعالان اقتصادی از بعضی بازارهای 
صادراتی و حتی افت برند تجاری  کشــور شده است 
که یک ســرمایه ملی به حساب می رود. اگر اقدامات 
 تســهیل گر انجام نشــود نباید انتظار داشــت که به 
اهداف اقتصادی دست  یابیم. موسی پور معتقد است در 
صورت بازگشت ایران به لیست سیاه  FATF   شرایط 
بخصوص برای صادرات به کشــورها غیرهمسایه به 

شدت  سخت تر خواهد شد. 
ë  قطع همکاری ایران با شرکای تجاری در

صورت بازگشت به لیست  سیاه
 »حمیدرضا صالحی«، رییس کمیســیون انرژی اتاق 
بازرگانی ایــران نیز  در این رابطه بــه ایرنا گفت: در 
آخرین اظهار نظری که از ســوی این  نهاد کنترل و 
نظارت بر مبادلات بانکی ) FATF ( تشکیل شده بود 
به   ایران فرصت دوباره داده شــد تا بررسی های لازم 
را انجام دهد، اما الان  با شــایعاتی مواجه شده ایم که 

ممکن است ایران به لیست سیاه برود. 
وی بــا بیــان اینکــه احتمــال تحقق این شــایعه 

نگرانی هایی برای فعالان  اقتصادی بوجود آورده است، 
افــزود: تبادلات مالی و بانکی  صادرکنندگان به دلیل 
تحریم ها و همچنین نپذیرفتن پالرمو با اختلال  مواجه 
شــده اســت، با این حال روزنه هایی وجود داشت و 
بانک های  خارجی با بعضی شرکت های ایرانی تعامل 
دارند. صالحی معتقد است اگر وارد لیست سیاه شویم، 
همین ارتباط را هم از  دست خواهیم داد و بنگاه های 
بخش خصوصی نمی توانند با شرکای خود  تبادل مالی 
داشــته باشــند. این فعال اقتصادی با تاکید بر اینکه 
نبایــد از حضور در نهادهای  بین المللی دور شــویم، 
خاطرنشــان کرد: هیچ کشوری بدون اینکه به  بازارها 
وصل شده باشد نمی تواند مسائل و معیشت ملتش را 
حل کند. از  ســوی دیگر برای اتصال به بازارهای دنیا 

نیز باید رابطه بانکی داشته  باشیم. 
صالحی ادامــه داد: نهادهایی زیرمجموعه ســازمان 
ملل برای کنترل  ارتباطات بانکی تشــکیل شده اند و 
فقط برای ایران نیست. باید آگاهانه از  مزیت های آن 
اســتفاده کنیم و اگر جایی بخواهند از اطلاعات سوء 

 استفاده کنند باید جلوی آن گرفته شود. 
وی معتقد است در صورت بازگشت ایران به فهرست 
سیاه این نهاد،  ممکن اســت موقعیت و رابطه ایران 

با شرکای تجاری خود به قطع  همکاری منجر شود. 
  رییس کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی ایران اظهار 
کرد: اقتصادی که  دنبال آن هســتیم برای جمعیت 
۸۰ میلیــون نفری، اقتصادی نیســت که با  دور زدن 

تحریم ها بتوانیم مشکلات را حل کنیم. 

 خبر

FATF  اما و اگرهای تجاری بازگشت ایران به لیست سیاه

ارز ۴۲۰۰ تومانی در بودجه
 به صلاح نیست

رئیساتاقبازرگانیتهران : 

ارز ۴۲۰۰ تومانی در بودجه به صلاح نیست
خوانســاری گفــت: ارز ۴۲۰۰ تومانی در بودجه به صلاح  نیســت، چراکه همه ما 
تجربه تلخ ارز ۴۲۰۰ تومانی را  در ســال ۹۷ داشته ایم . مسعود خوانساری، رئیس 
اتاق بازرگانی تهران، مسعود  خوانساری، در جلسه هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، 
 صنایع، معادن و کشــاورزی تهران اظهار کرد: سال  گذشته رشد اقتصادی ما ۴.۸ 
درصد منفی بوده است که  در سال ۹۹ طبق پیش بینی صندوق بین الملللی پول 
  ۸.۵ تــا ۹.۵ درصد منفی خواهد بود . پس برای دومین ســال متوالی، اقتصاد ایران 
همراه با  رکود است، ضمن اینکه با توجه به گزارش های  اقتصادی در ۵ سال آینده 
اقتصاد ایران، مجموعا رشد ۴  درصدی پیش بینی شده است که اگر به همین روال 
پیش  رویم، تنها ۳۰ درصد عقب ماندگی نســبت به وضعیت  اقتصاد ۹۶ را جبران 
خواهــد کرد و اگر این روند ادامه  یابد، ۱۴ ســال زمان نیــاز داریم تا به وضعیت 
اقتصادی  سال ۹۶ برگردیم . وی افزود: این شاخص ها هشداری به مسئولان است و 
 باید برای آن چاره اندیشی کنند، ضمن اینکه رقم نقدینگی  در پایان شهریور ۲۱۲۶ 
هزار میلیارد تومان بوده که  نسبت به مدت مشابه سال قبل، ۲۷ درصد رشد داشته 
 است؛ همچنین پایه پولی به ۲۸۶ هزار میلیارد تومان  است که عمدتا به دلیل انتقال 
بخشی از بدهی های  موسســات مالی و اعتباری به بانک مرکزی و بدهی  دولت به 
بانک مرکزی است . خوانساری ادامه داد: با توجه به این ۴ شاخص در  اقتصاد ایران، 

بودجه کشور در سال ۹۹ هزار و نهصد  و هشتاد و هشت هزار میلیارد تومان پیش 
بینی شده  است که از این رقم ۴۸۴ هزار میلیارد تومان بودجه  عمومی دولت و سه 
برابر آن به شرکت های دولتی  اختصاصی می یابد که ۱۶ درصد رشد یافته است . به 
گفته این مقام مســئول، مقام معظم رهبری و رئیس  جمهور مدام از خروج دولت 
از تصدی گری صحبت به  میان می آید، در حالیکه در بودجه ســال ۹۹ کل کشور، 
 برای بودجه دولتی ها ۱۶ درصد رشــد رخ داده است، در  حالی که مالیاتی که این 
شــرکت ها پرداخت می کنند به  مراتب کمتر از مالیات بخش خصوصی اســت . وی 
افزود: در لایحه بودجه پیشنهاد شده تا ۸۰ هزار  میلیارد تومان اوراق مشارکت چاپ 
و توزیع شود که  عمدتا خریدار این اوراق بانک ها هستند، پس یا این  اوراق به مردم 
فروخته می شــود یا اینکه بانک ها آن را  خریداری می کنند؛ در حالیکه اگر بانک ها 
این اوراق را  خریداری کنند، تســهیلات کمتری به مردم و بنگاه ها  خواهند داد، در 
حالیکه بنگاه ها به لحاظ تامین نقدینگی  با مشــکل مواجه هستند و اگر قرار باشد 
که برای خرید  اوراق از سوی بانک ها، از محل تسهیلات منابع در  نظر گرفته شود 
یا از خط اعتباری بانک مرکزی اســتفاده  گردد، افزایش پایه پولی را در پی خواهد 
داشــت . رئیس اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: پیش بینی شــده  است که ۴۰ هزار 
میلیارد تومان از دارایی های دولت در  سال ۹۹ به فروش برسد که این رقم ده برابر 
شده اســت؛  بنابراین موضوع مذکور جای رشد دارد، رشد بزرگی  هم برای مالیات 
پیش بینی شــده که بالغ بر ۱۷۰ هزار  میلیارد تومان در نظر گرفته شده است در 

حالیکه ۲سال  اقتصاد ایران همراه با رکود بوده است 
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میرسلیم:

مجلس دهم ضد معیشت مردم
 عمل کرده است

ســید مصطفی میرســلیم عضو شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
اســلامی با  انتقاد از برخی مواضع انتخاباتــی، گفت: دولت مجری 

انتخابات است؛  نباید »له یا علیه« نامزدها صحبت کند. 
عضو شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی در گفتگو با خبرنگار 
 سیاســی خبرگزاری تســنیم در خصوص نیاز به تغییر و تحول در 
عملکرد  و کارکرد مجلس دهم اظهار داشت: قطعا در انجام وظایف 
اصلی که بر  عهده مجلس شورای اسلامی است باید تحولی اساسی 
رخ دهــد، یکی از  این وظایف که مجلــس بر انجام آن اهتمام لازم 
را نداشــته، موضوع  قانونگذاری اســت که امیدوارم در دوره بعد با 

استفاده از سیاست گذاری  درست این رویه اصلاح شود . 
وی ادامه داد: ما با انبوهی از قوانین مواجه هستیم که متاسفانه در 
تضاد  با سیاســت های کلی قانونگذاری است و به نوعی برای مردم 
گرفتــاری  ایجاد می کند و راه را برای انجام امور خلاف باز می کند؛ 

این قوانین  باید شناسایی و حتما اصلاح شوند. 
میرســلیم با تاکید بر نقش مجلس برای کسب اعتماد برای دولت 
خاطر  نشــان کرد: متاســفانه ما در بحث کسب اعتماد وزرا، شاهد 
عملکرد  مســتقل و تمام عیار از سمت مجلس نبودیم؛ مجلس باید 
موضع خودش را  مشخص کند و مستقل از قوه مجریه عمل کند تا 

بتواند در نهایت  قاطعیت تصمیم گیری کند. 
وی افــزود: زد و بندها و همدســت شــدن نماینــدگان مجلس 
بــا دولتی ها،  مجلــس را در انجام وظایف خود سســت و قدرت او 
را مختل می کند و  قطعا نتیجه خوبی به دســت نخواهد داشــت، 
چنانچه در انتخابات دیدیم با  زد و بند و توافق های پنهانی، افرادی 
ناکارآمد روی کار آمدند و ما  شاهد عملکرد قوی و درست در برخی 

وزارتخانه ها نیستیم. 
عضو شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اســلامی با اشاره به اهمیت 
 موضــوع نظارت مجلس بر عملکرد دولــت تصریح کرد: مجلس در 
انجام  این وظیفه کوتاهی داشته است، افرادی هم انتخاب می شوند، 
امــا بر  عملکرد آنها باید نظارت شــود که تصمیــم ها و رفتارهای 
آنها در جهت  قانون اســت یا خلاف قانون؛ نا بسامانی های زیاد در 
اوضاع کشور و  خلاف هایی که انجام شده به همین عملکرد ضعیف 

مجلس در بحث  نظارت مربوط می شود. 
وی افــزود: اگر نظارتی صورت گرفته، بیشــتر صــوری بوده و این 
 وضعیت نشــان می دهد که قوه مجریه ضعیف عمل کرده و مجلس 
هم با  آنها با مماشــات برخورد کرده و نسبت به اقداماتی که باید به 

آنها توجه  می کرده و جلوی آنها می گرفته ، بی توجه بوده است. 
میرســلیم با اشــاره به تصویب برخی قوانین در گذشته برای حل 
مشکلات  معیشت مردم گفت: متأسفانه مجلس تا کنون ضد قوانین 
معیشتی مردم  عمل کرده و معیشت مردم از اولویت کاری مجلس 
خارج شده است؛  مجلس بر قوانینی که برای حل مشکلات مردم و 
رفع آلام آنها وضع  شده بی توجه بوده است و نظارتی هم بر اجرای 
آن قوانین نداشته است،  نمونه بارز آن ماجرای آبان ماه امسال است 
کــه ناراحتی ها و اتفاقاتی  که به وجود آمــد به دلیل نبود نظارت 

مجلس بر اجرای طرح ها و قوانین  است. 
عضو شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی در پایان در واکنش 
به  دخالت دولتی ها در روند انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: 
دولت  مجری انتخابات اســت، و نباید به نفــع یا علیه نامزدها وارد 
مسائل  انتخاباتی شــود، اگر این مداخله ها ادامه داشته باشد بعید 

است که بتوانیم  نتیجه درستی از انتخابات داشته باشیم. 
وی همچنین گفت: دولت باید بی طرفی خود را در این ماجرا حفظ 
کند،  البته شــورای نگهبان وظیفه اساســی دارد که در این مسائل 

ورود کند تا  به شخص خاص یا گروهی ظلم نشود. 

علی رضا ســاوری مدیرکل پیشگیری های 
وضعــی معاونــت اجتماعی قــوه  قضائیه 
پیرامــون انتخابات پیش رو هشــدارهایی 
بــه کاندیداهــای مجلــس داد. مدیرکل 
پیشــگیری های وضعی معاونت اجتماعی 
قوه قضائیه پیش از ظهر  امروز در جلســه 
برنامه ریزی ســتاد رســیدگی به جرائم و 
تخلفات انتخاباتی  که در ســالن جلسات 
پیشــگیری از جــرم ایــن شــهر برگزار 
شــد, اظهار  داشــت: در 4 دوره گذشــته 
فعالیت  و  انتخابات شــاهد شــکل گیری 
ستاد  پیشگیری از جرائم و رو رسیدگی به 
تخلفات انتخاباتی کشور تحت  مدیریت قوه 
قضائیه بوده و در حال حاضر پنجمین دوره 
تشــکیل خود را  طی می کنــد. وی با بیان 
اینکه این ســتاد به ریاســت دادستان کل 
کشور, دبیری معاون  اجتماعی پیشگیری 
از وقوع جرم و در ســطح استان ها توسط 
است,  تشکیل شده  روسای  دادگستری ها 
افزود: در طول 41 ســال گذشــته, نظام 
 جمهوری اسلامی دارای 4 هدف راهبردی 
در خصوص انتخابات بوده  اســت. مدیرکل 
پیشــگیری    های وضعی معاونت اجتماعی 
قوه قضائیه گفت: ایجاد  فضای سالم رقابتی 
و امن، افزایش مشــارکت حداکثری مردم 
پای  صندوق رای، ارتقاء اعتماد عمومی به 

کارکرد سیاســی اجتماعی امنیتی  ستاد و 
تمرکز بر جرائم از جمله اهداف تشــکیل 

این ستاد است. 
وی تمرکز بر راهبرد توجیه، ارشــاد، اقدام 
و هشــدار بــه کاندیداها،  احــزاب و افراد 
حقیقی و حقوقی, توضیح و تشــریح مفاد 
قانون برای آنها  جهت جلوگیری از جرائم و 
تخلفات انتخاباتی را مهمترین راهبرد قوه 
 قضائیه در طول 5 دوره انتخاباتی دانست 
که در طول 4 دوره گذشــته  نتیجه داده 
و موجــب کاهش جرائم انتخاباتی شــده 
است. ساوری تصریح کرد: تاکنون 6 جرائم 
اولویت دار به ستادهای انتخاباتی  کل کشور 
ارسال شــده اســت. وی اضافه کرد: سوء 
اســتفاده از امکانات بیتالمال در راستای 
حمایــت یا  علیــه کاندیــدای انتخاباتی، 
سوءاســتفاده از مقام و موقعیت شخصی 
در  راســتای حمایت یا علیــه کاندیدای 
انتخاباتی، تخریب چهره و وجه  کاندیداها 
بر علیه یکدیگر، سوءاســتفاده احتمالی از 
اقوام و دادن  وعده هــای غیرقابل تحقق و 
سوءاستفاده ابزاری از اقوام، تخریب چهره 
 نظام و زیر ســوال بردن دستاوردهای آن, 
تعرض به اجتماعات قانونی و  نشست های 
قانونی انتخاباتی از جمله جرائم اولویت دار 
هســتند. مدیرکل پیشــگیری های وضعی 

ادامه  قضائیــه  قــوه  اجتماعی  معاونــت 
داد:  ســوء اســتفاده از امکانات بیت المال 
در راســتای حمایت یا علیــه کاندیدای 
 انتخاباتی و سوءاستفاده از مقام و موقعیت 
شــخصی در راســتای حمایت  یــا علیه 
کاندیدای انتخاباتی نسبت به سایر جرائم 
ضریب جرمی بیشــتری  داشــته و تمرکز 
بــر آن در ایجاد فضای رقابتــی و اعتماد 
فضای عمومی  به کارکرد ستاد پیشگیری 
انتخاباتی کمــک می کند. وی  از جرائــم 
خاطرنشــان کرد: برای تحقق راهبردی و 
تمرکز بر این 6 جرم,  بخشنامه ای از سوی 
رئیــس قوه قضائیه صــادر و برای اجرایی 
شدن آن  شــیوه نامه ای با بیش از 70 بند 
تصویب و به ستادهای انتخاباتی کل  کشور 
صادر شده اســت. مدیرکل پیشگیری های 
وضعــی معاونت اجتماعی قــوه قضائیه با 
بیان  اینکــه این تدابیــر در 3 دوره قبل، 
حین و بعــد از انتخابات قابل اجراســت, 
 عنوان کرد: در راستای اقدامات پیشگیرانه 
کاندیداهــا، احزاب و  طرفداران آنها ابتدا با 
توجیه و تذکر مواجه شده و درصورت لازم 
به  آنها هشدار داده و پس از این اقدامات, 
در صــورت وقــوع جــرم انتخاباتی  برای 
متخلفان پرونده جرم انتخاباتی تشــکیل 
خواهد شد. وی ابراز داشت: باید کاندیداها، 

احزاب و طرفداران آنها به اخبار و  اطلاعات 
دسترســی داشته باشــند و این اطلاعات 
در اختیار ســتادهای  انتخاباتی کل کشور 
قرار دارد. ســاوری با بیــان اینکه تخلفات 
انتخاباتی رادر فضای مجازی و عینی  رصد 
می کنیــم, گفت: امیدواریم با این نگاه قوه 
قضائیه, شــاهد کاهش  جرائم انتخاباتی و 

عدم تشکیل پروندههای تخلف باشیم. 
وی برگــزاری نشســت های تخصصــی، 
دســته بندی حوزه هــای انتخاباتی به  دو 
دسته حســاس و نیمه حســاس، تمرکز 
بر فضــای مجــازی و نظــارت  جدی در 
خصوص عدم دخالت دســتگاه ها در دفاع 
یــا علیه کاندیداهــا را از  دیگــر اقدامات 
ستاد پیشــگیری از وقوع جرم انتخاباتی 
دانســت. مدیرکل پیشــگیری های وضعی 
معاونت اجتماعی قوه قضائیه از  راه اندازی 
سامانه ای برای ارســال تخلفات انتخاباتی 
توســط مردم خبــر داد  و افــزود: نظارت 
حداکثری در عملکرد دســتگاه ها مدنظر 
قوه قضائیــه  بوده و تــلاش می کنیم که 
اجرا شــود تا شــاهد کاهش پرونده های 
تخلفات  انتخاباتی باشــیم. وی اعلام کرد: 
خوشــبختانه در ایــن دوره از انتخابات, 
تاکنون در هیچ  اســتانی و در سطح ملی 
پرونده تخلف انتخاباتی تشــکیل نشــده 

است. ســاوری یادآور شد: قطعا خبرنگاران 
و اصحاب رسانه در این دوره  انتخابات نیز 
همانند دوره های گذشته در ارتقاء آگاهی 
عمومی و اقدامات  پیشگیرانه کمک کرده و 
امیدواریم شاهد تقویت هماهنگی و تعامل 
 جامعه رســانه ای در پیشبرد اهداف مورد 

نظر باشیم. 
رضا اعظمی, معاون اجتماعی و پیشگیری 
از وقــوع جرم دادگســتری کل  اســتان 
کردســتان نیــز در ایــن جلســه اظهار 
داشــت: ســومین جلسه پیشــگیری  از 
جرائم انتخاباتی در ســطح استان و اکثر 

شهرستان ها تشکیل شده  است. 
وی افــزود: اقدامات این حــوزه در قالب 
مصوباتی ارسال شده و ما نیز  پیگیری آن 

را بر عهده داریم. 
اعظمــی خاطر نشــان کــرد: تخلفات به 
ســتاد اعلام شــده و پس از پــردازش  به 

دادگستری ها ارسال می شود. 
معــاون اجتماعــی و پیشــگیری از وقوع 
جرم دادگســتری کل اســتان  کردستان 
یادآور شد: آموزش نامزدها در طول تبلیغ 
و ارســال نکات و  مــوارد انتخاباتی به آنها 
یکی از موارد بسیار مهم است که رسانه ای 

 خواهد شد. 

حجت الاســلام حســن روحانی رئیــس جمهور در 
آغاز ســفر به دو کشــور  مالزی و ژاپن با بیان اینکه 
تحریم های ظالمانه و غیرقانونی آمریکا  ناپایدار است، 
گفت: کشــورهای دنیا خواهان روابط نزدیک و خوب 
با  ایران هستند. روحانی گفت: در مرحله نخست سفر 
که به دعوت آقای ماهاتیر محمد  نخست وزیر مالزی 
انجام می گیرد، عمدتاً روابط چندجانبه دنیای اسلام 
 مورد بررســی قرار می گیرد. رئیس جمهور افزود : در 
اجلاس سران  کوالالامپور ،کشورهای مهمی از دنیای 
اسلام در سطح سران شرکت  می کنند.  ایران، ترکیه، 
پاکســتان، قطر، مالزی و اندونزی، جزو  کشــورهایی 
هســتند که در سطح ســران در این اجلاس حضور 

دارند. 
وی بابیان اینکه این اجلاس مســبوق به سابقه است 

، گفت: در ســال های  پیــش در ســطح نخبگان و 
روشــنفکران 5 اجلاس در همین ارتباط در   مالزی 
برگزار شده است اما این اولین اجلاس در سطح سران 

 کشورهای اسلامی است. 
رئیــس جمهور بــا تاکید بــر اینکه دنیای اســلام 
پتانسیل های بسیار زیادی از  لحاظ جغرافیایی، انرژی، 
جمعیت، صنعت، فرهنگ و تمدن دارد که  متأسفانه 
به رغم ایــن توانمندی های گســترده ، همچنان با 
مشــکلاتی مواجه  اســت، افزود: تروریسم، جنگ و 
خونریزی، مداخلات خارجی ها و عدم  شــرایط لازم 
برای توســعه مورد نیاز دنیای اسلام و  فقر از جمله 

 مشکلاتی است که دنیای اسلام با آنها مواجه است. 
روحانی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران و مالزی 
در زمینه مســایل  منطقه ای و دنیای اسلام، نظرات 
مشــترک فراوانی دارنــد، نظر هر دو  کشــور درباره 
ضرورت گفت وگو و مذاکره برای حل مســائل جهان 

 اسلام و اسلام رحمانی و اعتدالی، مشترک است. 
وی افزود: در ارتباط با این دو سیاســت، در سال های 
گذشته طرحهایی  را اعلام کردم که  اولین آن منجر 
به یک قطعنامه مهم در مجمع عمومی  سازمان ملل 
متحد شد. 2 بار این قطعنامه جهان عاری از خشونت 
 تصویب شــد که تحت عنوان امنیت و تعاملی که مد 
نظر ما است، مطرح  می شود و امسال در سازمان ملل 
مسأله صلح هرمز مطرح شد. این   طرح تحت  عنوان 
طرح امید،، مورد اســتقبال بســیاری از کشورهای 

 جهان و همچنین نخبگان و روشنفکران قرار گرفت. 

عبدالناصر همتی رییس کل بانک مرکزی گفت: طرح 
بانکداری  اسلامی، اســتقلال بانک مرکزی را مخدوش 
می کند و در شــرایط  تحریمی نباید این طرح تصویب 
شود. همتی اظهار داشــت: من منکر زحماتی که برای 
تهیه این طرح متحمل  شده اند، نیستم، اما نمایندگان 

را از تایید این طرح برحذر می دارم. 
رئیس کل بانک مرکزی عنــوان کرد: من منکر نکات 
مثبت این طرح  نیســتم، اما در این طرح ساختار بانک 
مرکزی را تغییر داده اند و با  توجه به اینکه در شــرایط 
تحریم هســتیم و بانک مرکزی نیــز عمود این  خیمه 
اســت، نباید اجازه دهیم این شــوک به ساختار بانک 
مرکزی وارد  شــود. وی افزود: به عنوان رئیس کل بانک 
مرکزی نتوانستم در خصوص این  طرح قانع شوم. مگر 
می شــود ۲۰۵ ماده در خصوص سیستم بانکی  آماده 
باشــد و یک باره همه این تغییرات ایجاد شــود؛ بدون 
این که  کارشناسان و بانک مرکزی در این زمینه اقناع 

شده باشند. 
همتی خطاب به نمایندگان گفت: اجازه بدهید لایحه 
دولــت در این زمینــه  به مجلس ارائه شــود، اگر می 
خواهید به استقلال بانک مرکزی کمک  کنید، مقررات 
بانک مرکزی را اصلاح کنید. در حال حاضر باید  شرایط 
اقتصادی کشور را ببینیم و متوجه باشیم که ۵۰ درصد 

تکالیف  قانون بودجه برعهده بانک مرکزی است. 
رییس کل بانک مرکزی گفت: اســتقلال بانک مرکزی 

به این معنا نیســت  که با دولت هماهنگ نکنیم، بلکه 
استقلال یعنی نظرات کارشناسی مبنای  تصمیم گیری 
در بانک مرکزی باشــد. در یک ســال و نیم گذشــته 
اگر  تصمیمات کارشناســی نبود و دستوری عمل می 
کردیم، ثبات ارزی ایجاد  نمی شد. همتی اظهار داشت: 
در شــرایطی که همه چیز علیه بانک مرکزی اســت  و 
بانک مرکزی تحت تحریم تروریستی آمریکا است، نباید 

چنین طرحی  تصویب شود. 
رییس کل بانک مرکزی گفت: براساس این طرح بانک 
توسعه باید  ایجاد شــود که این طرح با استقلال بانک 
مرکزی تناقض دارد، زیرا  براین اساس بانک مرکزی باید 
پول چاپ کند و در اختیار بانک توســعه  قرار دهد. از 
نمایندگان می خواهم به دلیل آنکه بدنه بانک مرکزی 

اقناع  نشده به این طرح رأی ندهند. 

روحانی: تحریم های غیرقانونی آمریکا ناپایدار است

عــادل آذر رییس دیوان محاســبات کشــور با 
بیان اینکه شــرکت های دولتــی  زیان ده بوده 
و از دارایی های جــاری خرج می کنند، گفت: 
در ســال ۹۸  میزان زیان شرکت ها در قانون، ۳ 
هزار و ۳۰۴ میلیارد تومان پیش بینی  شــده که 
در عمــل ۵۳ هزار و ۷۴۶ میلیــارد تومان زیان 

واقعی داشته ایم. 
آذر که بــرای ارائه گــزارش عملکــرد بودجه 
شرکت های دولتی در صحن  علنی مجلس حاضر 
شده اســت، گفت: از مجلس شــورای اسلامی 
تشــکر  می کنم که با الحاق یک تبصره به ماده 
۱۸۲ قانون آییــن نامه داخلی  مجلس، دولت را 
موظف کرد که لایحه بودجه شرکت های دولتی 
را پیش  از لایحه بودجه کل کشور تقدم مجلس 
کند؛ از دولت هم به خاطر تقدیم  لایحه بودجه 
شرکت های دولتی در زمان مقرر تشکر می کنم. 

وی بــا بیان اینکه گزارش بودجه شــرکت های 
دولتی نمایی از کل بودجه  شــرکت ها، وضعیت 
کنونی شــرکت ها و عمده شــرکت های زیانده 
را شــامل  می شــود، افزود: بررســی وضعیت 
عملکردی شرکت های دولتی نشان  می دهد که 
آنها با وضعیت پیش بینی شده در قانون فاصله 
چشــمگیری  دارند، وضعیت واگذاری شرکت ها 
در سال ۹۷، ۳۸۱ شــرکت بوده و  در سال ۹۸ 
به ۳۸۵ شرکت رسیده است و در لایحه امسال 

واگذاری   ۳۸۹ شرکت پیش بینی شده است. 
رییس دیوان محاسبات با تصریح این موضوع که 
ســال به سال تعداد  شرکتهای زیان ده در کشور 
افزایــش می یابد، ادامه داد: تعداد شــرکت های 
 زیان ده در سال ۹۷، ۱۰ شرکت پیش بینی شده 
بود، اما در عمل ما   ۱۹۴ شرکت زیان ده داشته 
ایم، در سال ۹۸ تعدد ۶۷ شرکت زیان ده  پیش 
بینی شــده که در عمل ۱۹۷ شــرکت زیان ده 
بوده اند، برای سال ۹۹،  تعداد ۱۰۴ شرکت پیش 

بینی شــده که باید منتظر مانــد و دید که در 
عمل  چه تعداد شرکت زیان ده خواهیم داشت. 

مقایسه این اعداد، رقم  وحشتناکی است. 
وی افــزود: در قانون ســال ۹۷، میزان زیان ۲ 
هزار و ۴۷۵ میلیارد  تومان پیش بینی شــده که 
در عمــل ۴۵ هزار میلیارد تومــان زیان واقعی 
 شــرکت ها را مشــاهده می کنیم؛ در سال ۹۸ 
میزان زیان شــرکت ها ۳ هــزار  و ۳۰۴ میلیارد 
تومان پیش بینی شــده که در عمل ۵۳ هزار و 

۷۴۶  میلیارد تومان زیان واقعی داشته ایم. 
آذر تصریح کرد: شرکت های دولتی از دارایی های 
جاری برداشــت و  خرج می کننــد، تولید ثروت 
نمی کنند، شرکت ها زیان می دهند و به  اصطلاح 

از جیب و از صندوق ها و ... خرج می کنند. 
ناکارآمدی ســاختار  رییس دیوان محاســبات 
و سیســتم مدیریتی شــرکت ها،  عرضه کالا و 
خدمات تولیدی به شکل قیمت تکلیفی، افزایش 

بهای تمام  شده خدمات تولیدی به دلیل افزایش 
ســطح عمومی قیمت ها، بیش  برآوردی درآمد 
شرکت ها به جهت ســودده نشان دادن آنها و 
داشــتن  وظایف حاکمیتی غیــر تجاری برخی 
شرکت ها )سازمان هدفمندی  یارانه ها و سازمان 
حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان( را 
از  عمده ترین دلایل زیانده بودن شــرکت های 

دولتی عنوان کرد. 
آذر ادامه داد: ســازمان هدفمندی و حمایت از 
مصرف کننده که ماموریت  حکومتی دارند باید 
از بودجه شرکت ها جدا شود، در ارتباط با منابع 
 شرکتها درصد تحقق ســال ۱۳۹۸ قابل توجه 
اســت، بر مبنای نمودارها  میزان درآمدها ۱۵۰ 
درصد و در بخش اعتبارات هزینه ای نیز ۱ هزار 
 و ۷۸۲ درصد محقق شــده که این تفاوت برای 

تامین کالاهای  استراتژیک است. 
وی بــا بیان اینکه در حوزه تســهیلات بانکی و 

ســایر وام ها شــاهد ۲۱  درصد تحقق هستیم 
گفت: این میزان در سال ۱۳۹۷، ۲۱ درصد بوده 
 است. دولت به سبب وضعیت اعتبارات عمرانی 
برای تخصیــص منابع  به پروژه هــای عمرانی 
تمایلی ندارد؛ در سال ۱۳۹۸ تنها ۲۸ درصد در 

 این بخش تحقق یافته است. 
آذر ادامه داد: شرکت ها در بخش مصارف کمک 
حال بودجه عمومی و  دولت نیســتند، براساس 
درصد تحقق این بخش در سال ۱۳۹۸ در بخش 
 هزینه ها ۱۶۶ درصد تحقق یافته است، شرکت 
ها در حال زمین گیر  شــدن هستند. در بخش 
تسهیلات بانکی نیز ۳ درصد تحقق و در بخش 
 بازپرداخت وام های خارجی هم ۳ درصد تحقق 

را شاهد هستیم. 
رییس دســوان محاسبات کشــور در ادامه به 
مقایسه هزینه های جاری با  سرمایه ای پرداخت 
و گفت: در سال ۱۳۹۷ قانون نسبت هزینه های 
 جاری به ســرمایه ای را ۴.۲ پیش بینی کرد اما 
عملکرد ۹ شد، در سال   ۱۳۹۸ پیش بینی قانون 
۶.۲ بود که در عملکرد به رقم ۲۵ رســیدیم؛ در 
 لایحه ســال آینده این رقم به میزان ۹۹ پیش 
بینی شده که به ظهنر می  رسد رقم عملکردی 
در ســال ۹۹ بالای ۳۰ واحد باشــد؛ این ارقام 
نشــان  می دهد که هر واحد پول برای سرمایه 
گذاری ۳۰ واحد برای هزینه  های جاری هزینه 

دارد. 
وی در ادامه گزارشــی از مقایســه هزینه های 
ســرمایه ای به کل مصرف  ارائه کــرد و افزود: 
اگــر هزینه هــای جــاری افزایش پیــدا کند 
ســرمایه و کل  مصرف کاهش می یابد، در مورد 
نســبت هزینه به درآمد نیز شرکت در  وضعیت 
نامطلوبی قرار دارند. به طوری که ۳۷۱ شرکت، 
بانک و  موسســه غیردولتــی داریم که تمام آن 
ها به صورت برش های ملی و  اســتانی تفکیک 

و بررســی شــدند. به طور معمــول در بودجه 
شرکت ها دو  ســوم را شرکت ها و یک سوم را 
موسسات عمومی شامل می شوند  یعنی در واقع 
۷۵ درصد بودجه به شــرکت ها و ۲۵ درصد به 
موسسات  عمومی اختصاص یافته است؛ از میان 
۷۵ درصد بودجه شرکت ها ۷۳  درصد آن تنها 

به ۷ شرکت تخصیص داده اند. 
آذر با بیان اینکــه دولت در بودجه عمومی ۲۵ 
درصــد مربوط به  موسســات عمومــی را با ارز 
۴۲۰۰ تومانــی پیش بینی کــرده در حالی که 
 بودجه شــرکت ها را با ارز ۱۱ هزار تومان بسته 
اســت افزود: این  موضوع در قیمت تمام شــده 
شــرکت ها و تورم اثرگذار است درخواست  می 
کنیم نرخ دلار را در بودجه شــرکت ها به طور 
ویژه در نظر داشته  باشید. نزدیک به ۶۰ شرکت 
دولتــی فعالیت مــی کنند که فقــط ۵ درصد 
 بودجه شرکت های دولتی به خود آنها اختصاص 

یافته است. 
وی ادامــه داد: در بخش بازپرداخت وام موضوع 
ماده )۳۲( قانون  برنامه و بودجه؛ برخی طرح ها 
و پروژه های شــرکت های دولتــی ابتدا  ماهیت 
انتفاعی داشته اما با توجه به تعیین قیمت های 
تکلیفی توســط دولت  در عمل بــه غیرانتفاعی 
تبدیل شــده انــد. برخــی پروژه هــا از جمله 
 شــرکت های آب منطقه ای استان ها با توجه به 
مصوبه شورای اقتصاد  مبنی بر اجازه بخشودگی 
۵۰ درصد از وام ها پیشــنهاد می شــود در ارقام 
 لایحه بودجه با توجه به ضوابط مربوطه کاهش 
یابــد. احکام و تکالیف  مقرر برای شــرکت های 
دولتــی مندرج در قانون بودجه ســال ۹۸ پس 
از  انجام بررســی و کارشناســی لازم با توجه به 
اهمیت و ضرورت تداوم  آنها در سال ۹۹ تنفیض 

و به قانون دائمی تبدیل شود. 

حقوق کارکنان شرکت های دولتی در 
سامانه دستمزد ثبت نشده است

محمد قاســمی معاون مرکز پژوهش های مجلــس گفت: حقوق و 
دستمزد  کارکنان شــرکت های دولتی در سامانه حقوق و دستمزد 
ثبت نشــده اســت. معاون مرکز پژوهش های مجلس، گفت: بررسی 
بودجه شــرکت های  دولتی متفاوت از بررسی بودجه عمومی است، 
شــرکت های دولتی  موجوداتی زنده هستند که کار بازرگانی انجام 
مــی دهند و با توجه به  تغییر قیمت نهــاده ها و قیمت ارز، بودجه 
عملکردی آنها با بودجه  مصوب آنها متفاوت اســت. این تفاوت باید 
وجود داشــته باشــد و امری  طبیعی است. وی با اشــاره به بررسی 
عملکرد بودجه ۱۰۰ شرکت دولتی از سوی  مرکز پژوهش ها، گفت: 
مهمترین نتیجه این بررسی و تذکر اساسی  حسابرسان صورت های 
مالی شرکت ها این بود که برخلاف قانون،  شرکت های دولتی اقدام 

به تمرکز حساب های خود نزد بانک مرکزی  نکرده اند. 
معاون مرکز پژوهش های مجلس اظهارداشــت: علاوه بر این حقوق 
و  دستمزد کارکنان شرکت های دولتی در سامانه حقوق و دستمزد 
درج  نشــده است و اطلاعات کارمندان آنها در پایگاه اطلاعاتی نظام 
اداری  کشــور وجود ندارد. قاســمی با بیان اینکه همچنین اطلاعات 
پرداختی ها به مدیران شــرکت  های دولتی به دیوان محاســبات و 
ســازمان بازرسی ارائه نمی شــود،اظهار  داشــت: اموال غیرمنقول 

شرکت های دولتی در سامانه اموال غیرمنقول  ثبت نشده است. 
وی تصریح کرد: همچنین شرکت های دولتی مفاد قانون مناقصات 
را  اجــرا نمــی کنند و حجم بــالای زیان در آنها وجــود دارد. این 
شرکت ها  پوشش بیمه ای برای موجودی مواد و کالاهای خود ندارند 
و سیستم  حســابداری قیمت تمام شده آنها فعال نیست. همچنین 

چرخه بهره وری در  این شرکت ها وجود ندارد. 

آمار عجیب و بالای دیوان محاسبات از شرکت های زیان ده
خبر:

خبر همتی:

بانک مرکزی فشار زیادی  را از تحریم تحمل می کند

هشدار دستگاه قضا به کاندیداهای انتخابات مجلس  
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عرضه دارو در داروخانه های منتخب با 
هدف مقابله با قاچاق انجام  می شود

ایــرج حریرچی قائم مقام وزیر بهداشــت درمان و آموزش 
پزشکی با بیان  اینکه کمبودی از نظر تامین داروهای خاص 
در کشــور وجود ندارد،  گفت: وزارت بهداشــت به منظور 
مقابلــه با قاچاق معکوس دارو، آنها را  ذخیره ســازی و در 

داروخانه های منتخب عرضه می کند. 
حریرچی افزود:از نظر تامین داروهای خاص هیچ کمبودی 
در کشــور  نداریم البته درباره بعضی از داروها که در داخل 
کشور به اندازه کافی  تولید دارند و ورود مشابه خارجی آنها 
ممنوع شــده به صورت کاذب این  احساس وجود دارد که 

کمبود دارند در حالی که چنین نیست. 
   وی اضافه کــرد: ما در برخی موارد خــاص دچار قاچاق 
معکوس دارو  هســتیم به این دلیل که در کشــور دارو را با 
ارز دولتی به صورت ارزان  در اختیار می گذاریم و از همین 
طریق گروه هایی در کشــور به وجود  آمــده اند که برخی 

داروها را با قیمت ارزان به کشورهای خارجی می  دهند. 
حریرچــی افزود: بــه منظور مقابلــه با چنیــن اقداماتی 
هماهنگــی های لازم  به عمل آمده که بیماران شناســایی 
شــده و داروهای مورد نیاز آنهــا در  داروخانه های منتخب 
عرضه شود و همین باعث می شود برخی فکر  کنند دارو در 

کشور کمیاب شده است. 
قائم مقام وزیر بهداشــت درمان و آموزش پزشکی افزود: به 
مردم  اطمینان می دهیم ذخیره استراتژیک  دارویی کشور 
برای مدت طولانی  وجود دارد اما می خواهیم این داروها به 

مصرف کننده واقعی برسد. 
وی همچنیــن گفت: در ســال جاری طرح پیشــگیری از 
پوســیدگی دندان در  دانش آموزان ششم ابتدایی در حال 
اجراســت و هم اکنون با اجرای این  طرح برخی از اســتان 
هــا به طور 100 درصد به دندان های عاری از  پوســیدگی 

رسیده اند. 
حریرچی با بیان اینکه یکی ازکارهای انجام شده در وزارت 
بهداشت  ارایه خدمات مطابق با استطاعت مردم است،افزود: 
در این راستا در  مناطق روستایی برای دانش آموزان ابتدایی 
و مادران باردار خدمات  ارزان قیمت دندانپزشکی در بخش 
دولتی ارایه می شــود و در آینده با  اســتفاده از ســه هزار 
یونیت دندانپزشــکی در ســاعات عصر و شب این  خدمات 

توسعه خواهد یافت. 

مدارس نمونه دولتی شهری 
باید جمع شوند

معاون ســابق آموزش متوســطه وزارت آموزش و پرورش 
مروری بر  شکل گیری مدارس نمونه دولتی داشت و گفت: 
با توجه به اصولی چون  عدالت آموزشــی، خاســتگاه شکل 
گیری گونه های مدارس، رویکرد  فراگیر آموزش و... مدارس 
نمونه دولتی مناطق شــهری حتما باید جمع و  به مدارس 
عادی دولتی تبدیل شــوند تا شــاهد بازتولیــد عدالت در 

مدارس  عادی باشیم.  
زرافشــان در میزگــرد علمی – تخصصی »بررســی و نقد 
پدیده تنوع  مدارس، در نظام آموزشــی ایران« که در سالن 
اجتماعات ســازمان  پژوهش و برنامه ریزی آموزشی برگزار 
شد درباره موضوع مدارس  نمونه دولتی گفت: تنوع مدارس 
باید وجود داشــته باشد و اصل تنوع باید  پذیرفته شود، اما 
دامنه توسعه و تنوع بخشی باید چگونه باشد و معیار  بودن 

و نبودن مدارس چیست؟. 
وی افزود: اولین اصل، عدالت و فرصت برابری آموزشی است 
که در  ســند تحول بنیادین نیز آموزش و پرورش بر اجرای 
آن مکلف شــده است.  دوم دسترســی به آموزش از منظر 
یادگیرنده است که اصلی پذیرفته شده  در نظام های تعلیم 
و تربیت دنیاست. دسترسی برابر به آموزش از  اصولی است 

که باید مورد توجه قرار بگیرند. 
زرافشــان ادامــه داد: از منظر تکالیف آمــوزش و پرورش، 
پوشــش  تحصیلی باید مورد توجه باشد. هدف گذاری برای 
دوره ابتدایی پوشــش  صد درصدی و برای متوسطه اول و 

دوم پوشس نزدیک به صد  درصدی است. 

معاون سابق آموزش متوســطه وزارت آموزش و پرورش با 
بیان اینکه  دیگر شــاخص، رویکرد فراگیر به نظام تعلیم و 
تربیت است، به  چهارستون یادگیری یونسکو اشاره و اظهار 
کرد: هــدف نظام تعلیم و  تربیت یادگیری برای دانســتن، 

یادگیری برای زیستن، یادگیری برای با  هم زیستن است. 
زرافشــان با اشــاره به رویکرد فراگیر آموزش عنوان کرد: 
جداســازی در  مدارس استثنایی اید حداقل باشد و رویکرد 
غالب رویکرد فراگیر باشــد.  در مابقی گونه های مدرسه نیز 
طبیعی است که این اصل باید به صورت  مطلق در تصمیم 

گیری مورد توجه باشد. 
وی افزود: اصل دیگر خاســتگاه شــکل گیــری گونه های 
مدارس اســت و آیا  کماکان این علتها پابرجاست؟ اگر علت 
از بین رفته استمرار مدرسه  دیگر بی معناست. اگر مجموعه 
این اصول را بپذیریم داوری درباره  انواع مدرســه و حذف یا 

ادامه حیات آنها تسهیل می شود. 
معاون سابق آموزش متوســطه وزارت آموزش و پرورش با 
بیان اینکه  دو گونه و ورژن از مدارس نمونه دولتی داریم، به 
مصوبه شورای  عالی آموزش و پرورش درباره مدارس نمونه 
دولتی در ســال ۱۳۶۵  اشاره کرد و گفت: وقتی از مدارس 
نمونه دولتی ســخن می گوییم باید  نگاهی به مدرسه نمونه 
مردمی هم داشته باشیم. خاســتگاه مدارس نمونه  دولتی 
اســتقرار عدالت آموزشی و دسترسی دانش آموزان مستعد 
در  مناطق محروم به آموزش باکیفیت بوده اســت. مدارس 
نمونه در مناطقی  مجاز به تاسیس بودند که بر اساس تعیین 
وزارت کشــور جزو مناطق  محروم بود. هر منطقه ای که از 
محرومیت خارج می شد مدرسه نمونه  دولتی اش به مدرسه 

دولتی عادی تغییر می کرد.  
وی اضافــه کرد: اما برای مدارس نمونه مناطق شــهری با 
توجه به  اصولی که به آنها اشاره کردیم حتما باید جمع و به 
مدارس عادی دولتی  تبدیل شوند تا شاهد بازتولید عدالت 

در مدارس عادی باشیم. 

اجتماعی

هماهنگ  کننده ارشد سازمان ملل متحد 
برای توســعه مدیریت اطلاعات  بلایا در 
آسیا و اقیانوسیه ) APDIM (، سازگاری 
با تغییرات اقلیمی و  مقابله با حوادث آب 
وهوایی را ضروری دانست و گفت: بیش 
از 75  درصد از حوادث طبیعی در مقیاس 

جهانی ریشه اقلیمی و آب وهوایی  دارد. 
مصطفی محقق با اعلام این مطلب اظهار 
داشــت: امروزه تغییر اقلیــم  دیگر یک 
فرضیــه علمی با پیش بینــی های بلند 
مــدت غیر محتوم نیســت.  علائم منفی 
آثار تغییر اقلیمــی و مخاطرات جوی و 
آب و هوایــی کــه از دو  دهه پیش بطور 
محسوســی در سطح جهانی ظاهر شد و 
متخصصین و  مسؤولین ذیربط در باره آن 
هشدار می دادند، اکنون وارد مرحله حاد 
و  بحرانی شــده و زندگی بشری را بطور 

روزانه با تهدید مواجه می سازد.   
وی توضیح داد: با نگاهی به گزارش های 
جهانــی درباره ســرعت  تخریب محیط 
زیســت و زوال منابــع طبیعی طی 2 تا 
3 دهه گذشته  شاید  با مقداری بدبینی 
بتوان گفت برای کاهش قطعی خطرات و 
آثار منفی  تغییرات اقلیم و مخاطرات آب 

و هوایی تقریبا دیر شده است. 
محقــق گفــت:  در ایران آثــار تغییرات 
اقلیمی و مخاطرات آب و هوایی از  بیش 
از دو دهه گذشــته ظاهر شد اما به علت 
ماهیت تدریجی شــکل گیــری  خطر و 
اثــرات منفی این گونــه مخاطرات و نیز 
غلبــه رویکردهای تجربه  گــرا و عادت 
محور و غیر آینده نگر توجه جامعه ایرانی 
بیشــتر جلب  مخاطرات ســریع الوقوع 
و متمرکــز مانند زلزله شــد و از اهمیت 
ریسک  و خســارات و زیان های محتمل 
مخاطرات اقلیمــی و آب و هوایی مانند 
 خشکســالی، گرد و غبار و ســیل های 

گسترده غفلت صورت گرفت. 
هماهنگ کننده ارشد سازمان ملل متحد 
برای توســعه مدیریت اطلاعات  بلایا در 
آسیا و اقیانوسیه ادامه داد: ضعف در پیش 
بینــی روندها و آثــار  احتمالی تغییرات 
اقلیمــی و مخاطــرات آب و هوایــی در 

گذشته موجب شد  برنامه ریزی توسعه و 
نظام مدیریت بحران و مخاطرات طبیعی 
در  کشــور بصورت غیر سازگار با چنین 

مخاطراتی رشد کند. 
به گفته محقق، مشاهده وسعت و اندازه 
خســارات سیل های ســالجاری  موجب 
بیــداری و آگاهی یکبــاره جامعه ایرانی 
نســبت به اهمیــت و  ضــرورت برنامه 
ریزی های راهبــردی و بلند مدت چند 
بخشــی برای  کاهــش خطــرات و آثار 
منفی مخاطــرات اقلیمی و آب و هوایی 
از بالاترین  ســطح سیاستگذاری ملی تا 
سطوح علمی، فنی و عملیاتی می شود. 
 دستور رییس جمهور کشور برای تاسیس 
"هیات ویژه گزارش ملی  سیلاب ها" و نیز 
توجه سازمان برنامه و بودجه به اهمیت 
ارزیابــی و  کاهش خطر حــوادث و بلایا 
در برنامه ریزی توســعه و تدوین برنامه 
آینده  توسعه ملی کشور از تحولات عمده 
متعاقب وقوع سیل های گسترده  امسال 

است.   
وی ادامه داد:  بر اســاس آمارهای جهانی 
حــوادث آب و هوایــی و اقلیمی  در 20 
ســال گذشــته روند افزایشــی سریعی 
داشــته و از نظــر تعداد وقــوع  از دیگر 
حوادث پیشــی گرفته اســت. در همین 
دوره حوادث ژئوفیزیکــی  مانند زلزله و 
زمین لغــزش موجب بیشــترین تلفات 
انسانی در 20 ســال  گذشته شده است 

در حالیکه حوادث آب و هوایی و اقلیمی 
بیشترین  خسارت و زیان های اقتصادی 

و اجتماعی را وارد کرده است.   
هماهنــگ  کننده ارشــد ســازمان ملل 
متحد بــرای توســعه مدیریت اطلاعات 
 بلایا در آســیا و اقیانوسیه گفت: به رغم 
شــواهد غیر قابل انکار اثرات  تغییر اقلیم 
و مخاطرات آب و هوایی که نیاز به اثبات 
ندارد و اجماع  جهانی برای مقابله با آن، 
هنــوز در مورد راههای عملی انجام آن و 
 مسؤولیت بخش های مختلف اختلافات 
جدی وجود دارد. به طور مثال  شــرکت 
کننــدگان در اجلاس تغییــرات آب و 
هوایی ســازمان ملل در مادرید  که این 
هفته به پایان رسید نتوانستند بر سر یک 
توافق قاطع و تعیین  کننده اجماع کنند. 
شرکت کنندگان امیدوار بودند یک تعهد 
جهانــی قوی  برای مبارزه با تغییرات آب 
و هوایی پس از پیمان پاریس که درسال 
  ۲۰۱۵ میلادی به تصویب رســیده بود 
شکل گیرد. اما اجلاس مادرید  اختلافات 

بزرگ در این زمینه را ظاهر کرد. 
وی افزود: از یک  ســوی تقاضای فزاینده 
بــرای اقدامــات قاطع تر بــرای  مبارزه 
بــا تغییر اقلیــم قرار داشــت و جنبش 
جهانی مبارزه با تغییــرات آب  و هوایی 
آن را رهبــری می کــرد و ســوی دیگر 
ســکون و بی تحرکی  اقتصادهای بزرگ؛ 
اقتصادهایی که میزان انتشار دی اکسید 

کربــن توســط  آنها به رکــورد جدیدی 
رسیده، موجب کندی رسیدن به چنین 
تعهد جهانی  شــد. همچنین این موضوع 
ســبب شد حتی دبیرکل ســازمان ملل 
متحــد از  نتایج اجــلاس مادرید اظهار 

سرخوردگی و ناامیدی کند. 
محقق گفت:  نکته مهمی که در مدیریت 
ریســک حوادث تدریجی و آب و  هوایی 
بیشتر مشهود است روش و مدل ارزیابی 
پیامدهــای چنین  مخاطراتی اســت. در 
ارزیابــی پیامدهای حوادث نباید فقط به 
اندازه گیری  خسارات فیزیکی و مستقیم 
) Damage ( مانند تخریب ساختمان ها 
بســنده  کرد بلکه زیان های غیر فیزیکی 
و بلند مدت ) Loss ( مانند آســیب های 
 روانــی - اجتماعی، از بین رفتن ظرفیت 
های تولید و فرصت های شغلی  و تاثیرات 
منفی اقتصادی نیز باید مورد توجه قرار 
گیــرد. در این زمینه  مــدل جامع بین 
المللی  "ارزیابی نیازهای پس از حوادث" 
) PDNA ( کــه  مبنــای برنامــه ریزی 
بازسازی است برای اولین بار پس از وقوع 

سیل  های امسال در ایران اجرا شد.   
هماهنگ  کننده ارشد سازمان ملل متحد 
برای توســعه مدیریت اطلاعات  بلایا در 
آســیا و اقیانوســیه ادامه داد: همچنین 
برای کاهــش مؤثر خطــر و  آثار منفی 
حوادث، به پیش بینی متوسط زیان های 
 Average Annual (   احتمالی حوادث

Loss ( در آینده نیاز است. 
وی گفت: براساس تخمین های جهانی، 
ایران بطور سالانه در معرض  پنج میلیارد 
دلار خســارت و زیــان احتمالی حوادث 
اســت. این پیش بینی  بــه برنامه ریزی 
برای سرمایه گذاری لازم برای پیشگیری 
و کاهش  خطر کمک می کند. براســاس 
برآوردهای جهانی هر یک دلار ســرمایه 
 گــزاری در پیشــگیری و کاهش خطر 
حوادث موجب صرفه جویی شــش  ونیم 
دلاری در پاســخگویی بــه حوادث می 
گردد. براســاس برخــی تخمین  ها پنج 
درصد بودجه ســالانه در کشــور صرف 
پرداخت خســارات پس از  وقوع حوادث 

می گردد. 

اهمیت استفاده از نیروهای 
واجد صلاحیت حرفه ای در بیمارستان ها

نادر عســگری، رییس گروه اعتباربخشــی معاونت درمان وزارت  بهداشت 
گفــت: بهره مندی بیماران از خدمات تخصصــی تغذیه و رژیم  درمانی به 
واســطه اهمیت این مراقبت در تحقق نتایج درمان بسیار مورد  تاکید این 

دوره از اعتباربخشی قرار دارد. 
عسگری، ضمن تاکید بر تمرکز دوره چهارم اعتباربخشی بیمارستان ها  بر 
ایمنی بیمار و مدیریت بهینه منابع، اظهار کرد: ارزیابی های  اعتباربخشــی 
صرفا در دامنه خدمات پزشــکی و پرستاری صورت  نمی گیرد، بلکه نظام 
اعتباربخشی مدلی فراگیر بوده و شامل تمامی  خدمات تخصصی مورد نیاز 
بیماران اســت. وی افزود: بهره مندی بیماران از خدمات تخصصی تغذیه و 
رژیم  درمانی به واســطه اهمیت این مراقبت در تحقق نتایج درمان بسیار 
مورد  تاکید این دوره از اعتبار بخشــی قــرار دارد؛ همچنین، درخصوص 
 ســلامت محیط کار و صیانت از ســلامت کارکنان با استفاده از نیروهای 
 متخصص و دانش آموخته بهداشت حرفه ای، باید بیمارستان اقدامات  لازم 
را مبذول داشــته و هرگونه به کارگیری غیر تخصصی در مشاغل  مؤثر در 

سلامت بیماران پذیرفته نیست. 
بیمارستان ها توجه ویژه ای به امر مددکاری اجتماعی داشته باشند

عســگری با تاکیــد بر جایگاه مهم و ارزشــمند مــددکاری اجتماعی در 
 بیمارســتان ها، تصریح کرد: در این دوره از اعتباربخشی نقش  پررنگ تری  
برای این گروه تخصصی تأثیرگذار بر مدیریت عوامل  اجتماعی بر سلامت 
قایل شــده ایم، لذا توصیه می کنم، بیمارســتان ها توجه  ویــژه ای به امر 

مددکاری اجتماعی داشته باشند. 
بنابر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشت، وی تاکید کرد: موضوع  استفاده 
از ظرفیت داخلی و نیروهای شــاغل در بیمارســتان هرگــز به  معنی به 
کارگیری غیرمجاز و اســتفاده از افراد فاقــد صلاحیت حرفه ای  و علمی 
نیســت، بلکه موضوع اســتفاده بهینه از نیروهای متخصص در  گروه های 
تخصصی توانبخشی، داروسازی بالینی، بیمارستانی،  مددکاری اجتماعی، 
تغذیه، بهداشــت حرفه ای، گــروه های پاراکلینیک و  ســایر حرفه های 

تخصصی شاغل در بیمارستان ها است.   
رییــس گروه اعتباربخشــی معاونــت درمــان وزارت بهداشــت، تاریخ 
آغــاز  ارزیابی هــا را ۱۴ دی ماه اعلام کرد و افــزود: آنچه ضامن موفقیت 
 بیمارســتان ها دراین دوره اســت، توجه به مفاهیم مدیریت بهینه منابع، 
 بیمار محوری، اخلاق بالینی و در نهایت مراقبت و درمان ایمن، به  موقع و 
اثر بخش است و بیشترین وزن برای سنجه ها مرتبط با مدیریت  راهبردی 
و ارتبــاط با بیماران و مدیریت ایمنی اســت که هزینــه ای را هم  متوجه 

بیمارستان نمی کند. اما نیازمند رهبری و مدیریت اثربخش است. 

بیش از ٧٥ درصد حوادث طبیعی جهانی
 ریشه اقلیمی دارد

خبر خبر

پویش هلالی ها 
برای اهدای خون در کشور  

رضا بامداد اصل رییس ســازمان جوانان جمعیت هلال 
احمر از اجرای  پویش سراســری اهدای خون خبر داد و 
گفت که طی یک هفته گذشــته  قریب به ۳۰۰۰ جوان 

در این پویش شرکت کرده اند. 
بامداد اصل ، دراین باره گفت: با توجه به اینکه همه ساله 

در فصل  زمستان شــاهد کاهش ذخایر خونی در کشور 
هســتیم، امسال تصمیم بر آن  شــد تا پویش سراسری 
اهدای خون در سازمان جوانان جمعیت هلال  احمر اجرا 
شود و بر این اساس از جوانان هلال احمری خواسته شد 

که  برای اهدای خون اقدام کنند. 
وی با بیان اینکه این طرح با استقبال خوب جوانان هلال 
احمری مواجه  شــد، گفــت:  از ۱۶ آذر تاکنون قریب به 
۳۰۰۰ جوان هلال احمری اقدام  به اهدای خون کرده اند. 
همچنیــن در اجرای این طرح جوانانــی که خون  اهدا 

کرده اند، به عنوان ســفیران اهدای خون شناخته شده 
و اقدام به ترویج  فرهنگ اهدای خون در میان اطرافیان 

خود خواهند کرد. 
بامداداصل با بیان اینکه پیش بینی می کنیم که تا پایان 
ایــن طرح بیش از   ۱۰ هزار جوان هــلال احمری اقدام 
بــه اهدای خون خود کنند، گفت:  امیدواریم که با انجام 
چنیــن اقداماتی فرهنگ اهدای خون در جامعه  افزایش 
پیدا کند و دیگر در هیچ یک از ایام ســال شــاهد افت 

ذخایر خونی  در کشور نباشیم. 

آگهی ابلاغ اخطاریه 
آقایان مهرداد فرســاد فرزند یوسف به شماره شناســنامه 12491 و کد ملی 4170115163 
صــادره از الیگــودرز و حمید روانشــاد فرزند جعفر به شــماره شناســنامه 299 و کد ملی 
4071981301 صادره از خرم آباد و خانم شــیرین سیفوری نژاد فرزند علی شناسنامه شماره 
4253 و کد ملی 4070552995 صادره از خرم آباد پیرو آگهی شماره 273 مورخ 1398/8/4 
منتشــره در روزنامــه یادگار امروز در خصــوص پرونده اجرایی کلاســه 9800434 له بانک 
کشــاورزی و علیه شما طبق گزارش مورخ 1398/8/22 کارشناس رسمی دادگستری ، پلاک 
ثبتــی 3964 فرعی از 101 فرعی از پلاک 43 اصلی در بخش :2 خرم آباد مورد وثیقه ســند 
رهنی شماره 27003-1391/11/9 تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی شماره 15 شهر خرم آباد 
استان لرستان به مبلغ سه میلیارد و هشتصد و دوازده میلیون ریال ارزیابی گردیده . لذا چنانچه 
به مبلغ ارزیابی پلاک مذکور معترض می باشید ، اعتراض کتبی خود را ظرف مدت پنج روز از 
تاریخ ابلاغ این اخطاریه به ضمیمه فیش بانکی دستمزد کارشناس تجدید نظر به مبلغ هشت 
میلیون ریال به دفتر این اجرا تسلیم نمایید .ضمناً به اعتراضی که خارج از موعد یا فاقد فیش  

بانکی دستمزد کارشناس تجدید نظر باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد . 
رئیس واحد اجرای اسناد رسمی خرم آباد -علی رحیمی

آگهی ابلاغ اجراییه  
بدین وســیله به خانم مینا قلاوند پور نام پدر : اســد ، شــماره ملی :   1920393943 شماره 
شناسنامه : 1920393943 و آقای محمد  بیرانوند نام پدر : رضا ، شماره ملی : 6129854412 
شماره  شناسنامه : 377 ابلاغ می شود که بانک آینده شعبه خرم آباد به  استناد قرارداد بانکی 
شــماره 6600051002001 مورخه   :1394/11/27 جهت وصول مبلغ 869/655/021 ریال 
)هشــتصد  و شصت و نه میلیون و ششــصد و پنجاه و پنج هزارو بیست و یک  ریال ( تا تاریخ 
1398/06/06 به انضمام خســارت تاخیر متعلقه و  از تاریخ مذکور تا روز تســویه کامل بدهی 
طبق مقررات علیه شــما   اجرائیه صادره نموده و پرونده اجرائی به کلاسه 9800406 در  این 
اداره تشکیل شده و طبق گزارش مورخ 1398/07/29 مامور  پست ، محل اقامت شما به شرح 
متن سند شناخته نشده ،لذا بنا به  تقاضای بستانکار طبق ماده 18 آئین نامه اجرا مفاد اجرائیه 
فقط  یک مرتبه در یکی از روزنامه های کثیرالانتشــار محلی آگهی می  شــود و چنانچه ظرف 
مدت ده روز از تاریخ این آگهی که روز  ابلاغ محســوب می گردد ، نســبت به پرداخت بدهی 
خــود اقدام  ننمایید ، عملیات اجرائی جریان خواهد یافت .ضمناً ابلاغ اجرائیه  به آقایان مجید 
کاوه وند نام پدر :عباس ، شــماره ملی   :4208247312 شماره شناسنامه :19258 و مصطفی 
جوزی نام  پدر :علی ، شماره ملی 4073505513 شماره شناسنامه : 3539  و کرم بیرانوند نام 
پدر : اسد ، شماره ملی :4859615042 شماره  شناسنامه :466 در مورخ 1398/08/01 طبق 

گزارش مامور  ابلاغ صورت پذیرفته است . 
علی رحیمی  - رییس واحد اجرای اسناد رسمی خرم آباد  

مهدی جمالی نژاد معاون عمران و توسعه امور شهری 
و روســتایی  وزیر کشور و رییس سازمان شهرداری ها 
و دهیاری های کشــور در  پیامی به مناسبت ۲۶ آذر 
روز ملی حمل  و نقل ضمن تشــریح آخرین  اقدامات 
و برنامه های کلان حوزه حمل و نقل عمومی شهری 
در  بخش هــای مختلف کاری این حــوزه، اعلام کرد: 
نوسازی و بازســازی  ناوگان اتوبوســرانی شهری در 
اولویت برنامه های دولت قرار دارد. وی گفت: رانندگان 
کامیون را برای کمــک در تخلیه بندرها از مایحتاج 
 عمومی مردم فراخواندند و با بســیج رانندگان و کلیه 
صنوف حمل ونقل  کشور، حماسه ای به یادماندنی رقم 
زدند و با تلاش شــبانه روزی این  عزیــزان بی ادعا و 
خدوم کشــور، بحران به وجودآمده مرتفع گردید، در 
 سال ۱۳۷۶ و با هدف آگاه سازی هر چه بیشتر جامعه 
با نقش و جایــگاه  اثرگذار بخش حمــل و نقل، روز 
۲۶ آذر ماه، از ســوی شورای فرهنگ  عمومی کشور 
به عنوان روز حمل ونقل شــناخته شد، لذا اینجانب 
ضمــن  تبریک این روز خجســته بــه تمامی فعالان 
عرصه حمل ونقل کشور،  فرصت را غنیمت می شمارم 
تا با یکدیگر نگاهی اجمالی به  دستاوردهای سازمان 
شهرداری ها و دهیاری های کشور در حوزه  حمل ونقل 
عمومی و ترافیک شهری بیفکنیم. در هفته های اخیر، 
تحت رهنمودهــا و تدابیر جناب آقای دکتر رحمانی 
 فضلی وزیر محترم کشــور توانستیم در ادامه اجرای 
طرح نوسازی  ناوگان حمل ونقل کشور رییس محترم 
جمهور، موافقت دولت را برای  نوســازی و بازســازی 
هرچه سریع تر ناوگان حمل ونقل شهری فرسوده  جلب 
نماییم که این موضوع در ارتقای سطح خدمات رسانی 
حمل ونقل  عمومی شــهری، کاهــش آلودگی هوا و 
کاهش ترافیک سنگین در معابر  شهری تأثیر به سزایی 
خواهد داشت. در این راستا مقرر گردید نحوه  تأمین 
مالی ۳۰۰۰ دســتگاه اتوبوس برای شهرهای کشور 
جهت تولید  داخل توســط بانک مرکزی تعیین و به 
ســرعت در دســتور کار برای اجرا  قرار گیرد. در این 
طرح، ضمن پرداخت سهم دولت از محل  صرفه جویی 
ســوخت، مابقــی هزینه خریــد اتوبوس ها توســط 
شــهرداری ها یا  بخش های غیردولتی تأمین می شود. 
همچنین بازسازی ۲۰۰۰ دستگاه  اتوبوس فرسوده در 
شهرهای سراسر کشور با استفاده از اعتبارات  تبصره 

۱۸ قانون بودجه و تسهیلات صندوق کارآفرینی امید 
به منظور  به کارگیــری در چرخه حمل ونقل عمومی 
کشــور مورد تصویب قرار  گرفت.   لازم به ذکر اســت 
که تاکنون فرایند بازســازی ۶۵۰ دســتگاه اتوبوس، 
 نوســازی ۵۰۰ دســتگاه مینی بوس و ۸۰۰ دستگاه 
تاکســی و خرید ناوگان  مینی بوس برای ســرویس 
مدارس دانش آموزان روســتایی اجرایی شده و  ضمن 
تأمین اوراق مشارکت به میزان ۶۳۰۰ میلیارد تومان 
برای  توســعه مترو و اتوبوس، آن هم برای اولین بار 
موفق به اخذ و تخصیص  اعتبار برای طرح های کاهش 
آلودگی هــوا از محل اجرای طــرح  محدوده  کاهش 

انتشار آلودگی ) LEZ ( گشتیم. 
از جمله اقدامات ارزشمند دیگر می توان به تخصیص 
۱۳۰ میلیارد  تومان یارانه بلیت در یک سال گذشته، 
تأمین ۳۵۰۰ دســتگاه اتوبوس  برای خدمت رسانی 
به زائرین اربعین حســینی، راه اندازی سامانه پایش 
 حمل ونقل دانش آموزی)سپند( با هدف ساماندهی و 
بهبود خدمت رســانی به  دانش آموزان عزیز مدارس و 

ارتقای ایمنی و امنیت آن ها اشاره نمود. 
همچنین آغاز اجرای طرح محدوده کاهش انتشــار 
آلودگی ) LEZ ( در  شهرهای اصفهان و مشهد، اقدام 
مهم و ارزشــمندی اســت که با همراهی  و همکاری 
پلیس راهور ناجا در هفته های اخیر انجام شــده و در 
شهر  شیراز نیز ان شاا... تا پایان هفته جاری راه اندازی 
خواهد شد. لازم به ذکر است شناسایی و صدور قریب 
به ۲۵۵ هزار پروانــه فعالیت  برای ناوگان دیزل بار و 
مسافر شــهری که منجر به صرفه جویی سالانه   ۷۰۰ 
میلیون لیتر شده است، طراحی و تولید سامانه سیپاد 
جهت پایش  پیمایش و عقد قرارداد با شرکت ها، صدور 
سند حمل شــهری)باربرگ(  برای اولین بار در کشور 
که منجر به صرفه جویی ۶۰۰ میلیون لیتر  ســوخت 
در یک سال گذشته شده و کاهش ذرات معلق کمتر 
از ۲.۵  میکرون ناشــی از کاهش مصرف سوخت را به 
میزان نصف تولید این  آلایندگی در تهران از اقدامات 
مهم دیگر در حوزه حمل ونقل شــهری بوده  است. از 
دیگر دستاوردهای ارزشمند که اخیراً به تحقق آن ها 
نائل آمده ایم  می توان به تخصیص سهمیه بنزین برای 
ســرویس مدارس، آژانس ها و  وانت بارها و همچنین 
کمک مالی در راستای اجرای طرح های  گردشگری با 

رویکرد حمل ونقل پاک)با تأکید بر دوچرخه ســواری 
و  پیاده روی( در ۳۴ شهر کشــور و راه اندازی پویش 
حمل ونقل پاک با  عضویت ۵۰ شهرداری کشور اشاره 

کرد. 
راه انــدازی کمپین »قصه آدم و هوا« در فاصله زمانی 
۲۶ آذر تا ۲۹ دی   ۱۳۹۸ با هدف توســعه حمل ونقل 
عمومــی و حمل ونقل پاک و ارتقــای  ایمنی تردد و 
کاهش تصادفات در ۲۲ شــهر کشور که با همکاری 
 سمن ها اجرایی خواهد شد و در کنار آن اجرای طرح 
بانوان فرهنگ یار  ترافیک با همکاری پلیس راهور ناجا 
در سراسر کشور که در قالب  همایش های متعددی به 
آموزش فرهنگ ترافیک به بانوان به عنوان  طلایه داران 
تربیــت جامعه می پردازد و متعاقبــاً از ظرفیت آن ها 
برای  آموزش به خانواده و فرزندان اســتفاده خواهد 
شد، از جمله اقداماتی است  که امید داریم به ارتقای 
فرهنــگ حمل ونقل پاک و بهبود ایمنی تردد  جامعه 
کمک شــایانی نمایند. لازم به ذکر اســت در همین 
زمینه  تفاهم نامه ای با ســازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای منعقد شــده است که  هدف اصلی آن تأمین 
مالی ایمن ســازی ورودی و خروجی شهرها  براساس 
گزارشــات پلیس راهور و کاهــش تصادفات در این 
اجرایی شــدن  محدوده های  پرخطر می باشــد. آغاز 
فرایند صــدور گواهی ســلامت بــرای خودروهای 
تبدیلــی  و تبدیل یک میلیون و ۴۰۰ هزار خودرو به 
دوگانه ســوز با تأمین  اعتباری معادل ۶۵۰۰ میلیارد 
تومان نیز خبر خوش دیگری اســت که  امیدوارم در 
ســالگرد فرمان تاریخی حضرت امــام خمینی)ره( و 
روز  حمل ونقل دل هم میهنان عزیزمان را در سراسر 
ایران اسلامی خشنود  ســازد. در پایان ضمن تبریک 
مجــدد روز حمل ونقل به تمامی فعالان خدوم  عرصه 
حمل ونقل عمومــی به ویژه رانندگان عزیز، آرزومندم 
در ایام پیش  رو با تلاش و همت والای شما تلاشگران 
بی ادعا و در ســایه توجهات  حضرت ولی عصر )عج( 
و بهره گیــری از رهنمودهای ارزشــمند مقام  معظم 
رهبری، شاهد پیشرفت ها و توفیقات مادی و معنوی 
در تمامی  عرصه ها به ویژه در عرصه خدمت رسانی به 
بندگان شایسته خدا،  شکوفایی، آبادانی و توسعه ایران 

اسلامی عزیزمان در تمامی ابعاد  پیشرفت باشیم." 

نوسازی و بازسازی ناوگان اتوبوسرانی شهری در دستور کار دولت

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان آذربایجان غربی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بوکان

هیأت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رأی شماره 139860313010002425 هیأت اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک بوکان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای ناصر بابامیری فرزند 
یونس به شماره شناسنامه 7464 صادره از بوکان در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی آبی به مساحت 147643,94متر مربع 
مفروز و مجزی شده از پلاک باقیمانده 168 - اصلی واقع در بخش 17شهرستان بوکان روستای گوک تپه خریداری از خانم 
آمینه مصطفی زاده احدی از وراث مرحوم سلیم مصطفی زاده احدی از زارعان صاحب نسق در پلاک مذکور محرز گردیده که 
برای آن پلاک 62 فرعی از 168 - اصلی تعیین و اختصاص یافته است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور  سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/09/12
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/09/27

هادی حبیبی – رئیس ثبت اسناد و املاک
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بلاتکلیفی ۵۰۰۰ خودروی دپو شده
حدود ۵۰۰۰ دستگاه از خودروهای دپو شده در گمرک هنوز ترخیص 
 نشــده و با وجود توافقی که برای ۱۰۴۸ دســتگاه از آنها انجام شد و 
 وزارت صمت هم دستور ترخیص آنها را داد، ترخیص متوقف مانده و 
 هیات دولت هنوز درباره تعیین وضعیت آنها تصمیمی نگرفته اســت. 
در  این میان خریداران این خودروها که اغلب مردم هستند، بلاتکلیف 
 مانده اند. از حدود ۱۲ هزار و ۲۶۱ دستگاه خودروی سواری که بیش از 
دو ســال  پیش وارد بنادر و گمرکات شد، ۷۱۵۳ دستگاه آن براساس 
مصوبه و  دستورالعمل تعیین شده از سوی هیات دولت و دستگاه های 
ذیربط از  دی ماه سال گذشته تا تیرماه امسال ترخیص شد ولی ۵۱۰۸ 

دستگاه دیگر  در گمرکات و بنادر باقی مانده  است. 
ماجــرا از این قرار بود که با تغییر شــرایط ارزی و ثبت ســفارش و 
 همچنیــن ممنوعیــت واردات خــودرو، ترخیص بیــش از ۱۲ هزار 
خودروی  وارداتی صادر شد. به هر صورت برخی از این خودروها دارای 
تخلف  در ثبت ســفارش بودند و بخشــی دیگر باید مسائل ارزی حل 
و فصل و  مابه التفاوت نرخ ارزی که با آن وارد شــده و در زمان فعلی 

قیمت گذاری  شده بود را پرداخت می کردند. 
به هر صورت بعد از حواشی بسیار هیات دولت در دی ماه سال گذشته 
 بخشــنامه ای صادر کرد که براســاس آن مالکان خودرو می توانستند 
با طی  فرآیند و تشــریفات قانونی خودروهای خود را ترخیص کنند. 
فاصله  چهار ماهه اول در نیمه اردیبهشــت  به پایان رسید و بار دیگر 
زمان  تمدید شد و دو ماه دیگر این فرصت وجود داشت که خودروهای 
 بیشــتری ترخیص شوند، اما در پایان این زمان حدود ۷۱۵۳ دستگاه 
در  اختیار مالکان قرار گرفت و گزارش گمرک از این حکایت داشــت 
که   ۵۱۰۸ دســتگاه دیگر باقی مانده است. در این بین ۱۰۴۸ دستگاه 
با وجود این که تمام تشــریفات گمرکی را پشت  سر گذاشته و حتی 
پروانــه دریافت کرده بودند به دلیل پایان مهلت تعیین  شــده امکان 
ترخیــص پیدا نکرد و در این شــرایط با توجه به رایزنی هایی  که بین 
گمرک، وزارت صنعت، معدن و تجارت و ســایر دستگاه ها انجام  شد، 
وزارت صمت دستور ترخیص آنها را در نیمه آبان ماه صادر کرد  و قرار 
شــد با موافقت کارگروه هماهنگی تجاری بانک مرکزی این  تحویل 
انجام شــود ولی با وجود این که گفته شــده بود بــه زودی ترخیص 
 صورت خواهد گرفت، اکنون بیش از یک ماه گذشته و حتی وضعیت 
  ۱۰۴۸ دستگاه خودروی توافق شــده نیز مشخص نیست. اما در این 
بین مردمی قرار دارند که برای دریافت این خودروها از  حدود دو سال 
پیش در شرکت های خودرو سازی ثبت نام کرده اند و  اکنون سرگردان 
مانده اند؛ از یک سو باید رقم بالایی را بابت تغییر  قیمت ارز بپردازند که 
گاها به ۲۰۰ میلیون تومان و بالاتر هم می رسد  که بابت مابه التفاوت 
قیمت اولیه ثبت نام و زمان تحویل پرداخت می کنند  و از سوی دیگر 
حتی با این هزینه ســنگین نمی دانند آیا قرار است در  نهایت صاحب 
خودروهای خود باشــند یا خیر یا چه زمانی به دست آنها  می رسد که 

تکلیف شان روشن شود. 
به هر حال از  ۵۰۰۰ دســتگاه مانده در گمرک حدود ۲۰۰۰ دستگاه 
 دارای پروانه قضایی هستند و انتظار می رفت هیات دولت برای ۳۰۰۰ 
 دستگاه دیگر تصمیم گیری کند، اما آخرین خبرها از این حکایت دارد 
که  تاکنون تصمیم مشخصی در این رابطه اخذ نشده و اگر مصوبه ای 
در  مــورد تمدید زمان ترخیص وجود داشــته باشــد در کنار ۱۰۴۸  
دستگاهی  که اخیر دستور ترخیص آنها صادر شد، تعداد زیاد دیگری 

از  خودروهای باقی مانده به صاحبانشان بر می گردد. 

خودروهایی که غیرقانونی گازسوز شده 
باشند سال آینده سوخت  نمی گیرند

یــک مقــام شــرکت ملــی پخــش 
آینده  نفتی گفت: ســال  فرآورده های 
با هوشــمند  ســازی جایگاه  های گاز 
به خودروهایی که بــه طور غیرقانونی 
گازسوز  شــده باشند سوخت داده نمی 
شود چون فاقد گواهی سلامت سوخت 
هستند  و دوربین جایگاه  ها خودروهای 

مزبور را تشخیص می  دهد. 
حمید قاســمی با بیان این که استفاده 
از گاز ال.پی.جــی به عنوان ســوخت 
 خودروها بسیار خطر آفرین است افزود: 
هیچ جایگاه عرضه گاز ال.  پی. جی برای 
خودرو در کشور فعال نیست چون این 
گاز مصــرف  خانگی دارد و برای خودرو 

طراحی نشده است. 
وی در ادامــه از مردم خواســت از این 
گاز در جهت استفاده از سوخت  خودرو 
اســتفاده نکنند چون بسیار غیر ایمن 

است. 

معاون مدیرعامل شــرکت ملی پخش 
فرآورده هــای نفتی گفــت: هم اکنون 
 مراکزی به عنوان تبدیل گاز ال.پی.جی 
به سوخت خودرو بصورت  استاندارد در 

کشور وجود ندارد. 

وی افزود: کارگاه هــای غیر مجاز این 
تبدیل را بــا تجهیــزات و قطعات  بی 
کیفیت، فاقد اصالت و استاندارد انجام 

می دهند که بسیار حادثه ساز  است. 
قاسمی در ادامه ضمن هشدار به مردم 

مبنی بر عدم مراجعه به مراکز  غیر مجاز 
تبدیل ســوخت اظهارداشت: دولت به 
تازگی مصوبه ای مبنی  بر گازسوز کردن 
خودروها به طور رایگان در نظر گرفته 
که تنها باید  مردم حوصله به خرج دهند 
تا کارها به صورت ایمن و اصولی انجام 

 شود. 
وی توضیــح داد: متقاضیــان بــرای 
دوگانه ســوز کــردن خودروهای خود 
بــه  ســایت  irngv.ir  مراجعه و ثبت 
نام کنند چراکه همــه خودروهای بار 
و  مســافر اعم از تاکسی ها، وانت بارها، 
خودروهای مسافر برشــخصی و  غیره 
که در مصوبه دولت آماده در یک سال 
پیشرو صددرصد بصورت  رایگان به سی. 

ان.جی تبدیل خواهند شد. 
معاون مدیرعامل شــرکت ملی پخش 
فرآورده هــای نفتــی یادآورشــد: اگر 
 شــخصی در مراکــز غیرقانونی تبدیل 
ســوخت را انجام دهد علاوه بر  ریسک 
جانی و مالی که به دنبال خواهد داشت 
سال آینده با هوشمند  سازی جایگاه  ها، 
سوخت به این دسته از خودروها تعلق 
نمی گیرد چون  فاقد گواهی ســلامت 
سوخت هســتند و دوربین جایگاه  ها 
خودروهای  مزبور را تشخیص می  دهد. 

علی اوســط هاشــمی معاون وزیر تعــاون،کار و رفاه 
اجتماعی پیشــنهاد کرد:  با توجه به آنکه آموزشــهای 
مهارتــی مثل آموزشــهای عمومی رایگان اســت،  در 
بودجه ســازمان آمــوزش فنی و حرفــه ای، معافیت 

مالیاتی مشابه آموزش  و پرورش دیده شود. 
اوسط هاشمی یکی از مهمترین مباحث در آموزشهای 
مهارتی را تأمین  بودجه دانست و اظهار کرد: در فصل 
آموزش، ســهم سازمان آموزش فنی  و حرفه ای کشور 
به گونه ای باید مورد بازنگری قرار گیرد که از سرمایه 
 در اختیار، حداکثر استفاده را برای توانمندسازی ایجاد 

کنیم. 
وی ارزشــهای حرفه ای از جملــه صلاحیت حرفه ای، 

اســتانداردهای  آموزشی، ســنجش مهارت و گواهی 
نامــه مهارت را جزو ســرمایه ملی  دانســت که نباید 
تضعیف شــود و گفت: بــرای تحقق این امــر باید به 
تصویــب  تبصره های پیشــنهادی ســازمان در لایحه 
بودجه سال ۱۳۹۹ کمک کنیم. معاون وزیر تعاون،کار 
و رفاه اجتماعی تاکید کرد:از آنجا که آموزش  مهارتی 
مانند آموزش عمومی رایگان است، در بودجه سازمان 
آموزش  فنی و حرفه ای، معافیت مالیاتی مشابه آموزش 
و پرورش دیده شــود و  مراکز آمــوزش مهارت هم از 
معافیــت در پرداخت آبونمان برق، آب و گاز  برخوردار 
شوند. هاشــمی ایجاد ردیــف اعتبــاری جدید برای 
توانمندســازی و ارتقای مهارت  کارآموزان و افراد فاقد 

مهارت در لایحه بودجه ۱۳۹۹ را پیشنهاد کرد و  گفت: 
برای توسعه المپیادهای مهارتی و امکان مشارکت در 
ســطوح  مختلف جهانی و آســیایی و منطقه ای باید 
ردیف اعتباری خاصی دیده شــود. معاون وزیر کار در 
عین حال به وضعیت اســتخدامی کارکنان ســازمان 
 آموزش فنی و حرفه ای کشور اشاره کرد و گفت: باید 
تدبیری اندیشــیده  شود تا مشابه ماده ۲۴ قانون نحوه 
تأسیس و اداره مدارس غیر دولتی  مصوب سال ۱۳۹۵ 
، سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور نیز مجاز  باشد 
نسبت به مأمور کردن مربیان رسمی و پیمانی خود به 

آموزشگاه های  فنی و حرفه ای آزاد اقدام کند. 

بالغ بر یکسال از ابلاغ قانون چک می گذرد و هنوز برخی موارد 
 همچون صدور چک های موردی به درخواست مشتریان نظام 
بانکی و  صدور چک الکترونیکی همچنان از سوی بانک مرکزی 

اجرایی نشده  است. 
بالغ بر یکسال از ابلاغ رسمی قانون جدید چک به نظام بانکی 
می گذرد  و هنوز برخی موارد همچون صدور چک های موردی 
به درخواســت  مشتریان نظام بانکی و صدور چک الکترونیکی 
همچنان از ســوی بانک  مرکزی اجرایی نشده و این در حال 
است که مهلت قانونی اجرای آنها  نیز به سر آمده است؛ قانونی 
کــه علاوه بر ویژگی های شــاخص و حائــز  اهمیتی که دارد، 
شرایطی را پیش روی نظام بانکی گذاشته است تا  بتوان اعتبار 
را به چک برگرداند و شــرایطی را پیش برد که  صادرکنندگان 
چک مراقبت بیشــتری از چک های صادر شــده خود داشته  
 باشــند و در مقابل، دریافت کنندگان چک اطمینان داشــته 
باشند که دریافت  این برگه بهادار از سوی صادرکنندگان آن، 

ریسک کمتری را به عهده  آنها قرار می دهد.  
در این قانون هشت کار عمده بر عهده بانک مرکزی قرار داده 
شــده بود  که از این تعدد ۵ مورد عملیاتی شــده و سه مورد 
آن همچنان باقی مانده  اســت. در واقــع، بانک مرکزی ظرف 
یکسال گذشــته، اقداماتی همچون   »ثبت قابل پرداخت بودن 
چک در سامانه یکپارچه بانک مرکزی«،   »دریافت کد رهگیری 
و درج آن در گواهینامه توســط بانــک«، » عدم  ارایه خدمات 
بانکــی و اعمــال محرومیت های قانون بــرای صادرکنندگان 
 چک برگشتی«، »صدور اجراییه برای وصول اصل مبلغ چک 
بدون  رســیدگی قضایی توسط دادگاه« و »تصویب آیین نامه 
اجرایی چگونگی  تعلیق محرومیت های قانونی دارندگان چک 
برگشتی توسط شورای تامین  استان به دلیل اخلال در امنیت 

اقتصادی« را اجرایی و عملیاتی نموده  است.  
اما هنوز چند کار مهم دیگر از سوی بانک مرکزی باید اجرایی 

شــود تا  بتوان به معنای واقعی، اجــرای قانون جدید چک در 
کشــور را شاهد بود.  در واقع هنوز بانک مرکزی سه اقدام مهم 
دیگر را بر عهده دارد که بار  ســنگین آنها را هنوز به سرمنزل 
مقصود نرسانده اســت؛ بانک مرکزی  دستورالعمل چک های 
الکترونیکی را هنوز صادر نکرده اســت؛  دستورالعمل شرایط 
دریافت دســته چک، نحوه محاسبه ســقف اعتباری و  موارد 
مندرج در برگه چک را به سرانجام نرسانده و در نهایت،  ضوابط 
و راه اندازی زیرســاخت برداشت مســتقیم با چک موردی را 

 هنوز عملیاتی نکرده است. 
یاسر مرادی، کارشناس حقوق با اشاره به تکالیفی که در اجرای 
قانون  چک، هنوز عملیاتی نشــده است، گفت: قانون چک در 
۵ آذرماه ســال ۹۷  در روزنامه رســمی منتشر شده و ۱۵ روز 

بعد از آن یعنی ۲۱ آذر ســال  گذشته، برای کل شبکه بانکی، 
بانک مرکزی و نیز مشتریان نظام  بانکی لازم الاجرا شده است؛ 
در این میان، تکالیفی در ســه بخش بــه  عهده بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران قرار داده شده بود که بر  مبنای آن، 

بخشی از آنها به محض ابلاغ قانون، باید اجرایی می شدند. 
این کارشناس حقوق بانکی افزود: بانک مرکزی باید از بدو ابلاغ 
 قانون، موضوع غیرقابل پرداخت بودن چک برگشــتی و ثبت 
آن در  ســامانه بانک مرکزی را پیگیــری کرده و کد رهگیری 
که تا پیش از آن،  بــر روی گواهینامه های عدم پرداخت درج 
نمی شد را اضافه می کرد؛  ضمن اینکه بانک مرکزی مکلف شده 
بود تا افراد دارای چک برگشــتی،  از تمامی خدمات بانکی از 
جمله افتتاح حساب،دریافت کارت جدید،  دریافت ضمانتنامه 

یا خدمات ال ســی و حتی دریافت خدمات ارزی و  وام بانکی 
محروم شده و تمامی حساب های آنها به میزان مبلغ چک، در 

 شبکه بانکی مسدود می شد. 
وی تصریح کرد: همچنین بحث اجراییه نیز مطرح شــده بود 
که بر مبنای  آن، موضوع باید بدون رســیدگی قضایی از سوی 
دادگاهها اجرایی می شد  که اینها همگی تا پایان مهلت قانونی 
خود، لازم الاجرا شدند و بانک  مرکزی و قوه قضاییه نسبت به 

اجرایی شدن آنها اقدام مقتضی را انجام  دادند. 
مرادی با بیان اینکه سه مورد از تکالیف قانون چک باید تا ۲۱ 
آذر ۹۸  اجرایی می شــدند، گفت: بر این اساس، بانک مرکزی 
برای اجرایی شــدن  این موارد فرصت داشــت تــا این تاریخ 
اقدامــات لازم را انجام دهد، اما  تاکنون هیچ خبری از اجرایی 

شدن این موارد نیست و کماکان اجرای  آنها بلاتکلیف است. 
وی ادامــه داد: اولیــن موضوع، انجام اقدامــات بانک مرکزی 
برای صدور  چک الکترونیکی اســت که این بانک می بایســت 
مکانیزم لازم برای  صدور چک های الکترونیکی را فراهم نموده 
و دســتورالعمل مربوط به  آن را ابلاغ می کرد که این اتفاق رخ 
نداده است. در واقع،چک های  الکترونیکی، چک هایی هستند 
که بدون نیاز به برگه فیزیکی چک و  صرفا در بستر الکترونیک 
صادر می شوند و داده ها بر اساس  داده پردازها در اختیار هستند 

و برگه فیزیکی رد و بدل نمی شود.  
مرادی گفــت: در عین حــال، بانک مرکزی بایــد ضوابط و 
زیرساختهای  لازم برای صدور چک موردی را نیز فراهم کند؛ 
بــه این معنا که  چک های موردی برای اولین بار اســت که از 
ســوی قانونگذار تدارک  دیده شــده و افرادی را تحت پوشش 
قرار می دهد که دسته چک ندارند؛  اما حساب جاری در اختیار 
داشــته و به صورت موردی، نیاز به چک  دارند؛ پس این افراد 
می توانند به بانکهــا مراجعه کرده و برگه چک مورد  نیاز خود 

را دریافت نمایند.  

اقتصادی

ایجاد صندوق توسعه مهارت برای حمایت از کارآموزان

متهم اصلی ناآرامی های آبان کیست

دکتر تیمور رحمانی
قیمت بنزیــن افزایش یافت. هیچ ایرانی نوع دوســت و 
وطن پرســتی )مســتقل  از گرایش فکری و سیاسی او( 
نمی تواند از آنچه رخ داده است، غمگین  و پریشان نباشد. 
در مدتــی که از این وقایع ســپری شــده اســت، همه 
اقتصادخوانده ها و حتی  آنهایی که از سوی قوای سه گانه 
در بحث های آن شرکت داشته اند و  البته من اطلاع دقیقی 
از آنچه در آن جلســات گذشته اســت، ندارم تا  قضاوت 

منصفانه داشته باشم، به نوعی اعلام برائت می کنند. 
هرچــه بود گذشــت و یکی از تلخ تریــن وقایع تاریخ ما 
شــکل گرفت؛ چرا  کــه برای تعیین قیمــت کالایی که 
حتی در کشــورهای فقیر اطراف ما هم  مثل بسیاری از 
کالاها قیمت آن اســباب دردسر نیســت، ما تعدادی از 
 هموطنانمان را از دســت داده ایم. البته اعتراضات الزاما 
اعتراض به  نفس افزایش قیمت بنزین نبوده و ترکیبی از 
مطالبات انباشته شده و  مهم تر از همه عوارض فقدان رشد 
اقتصادی و تداوم تورم، زمینه ســاز  امکان پذیری چنین 
پدیده ای بوده اســت. من در این نوشتار به تحلیل آنچه 
 گذشت نمی پردازم و نقد و دفاعی از آنچه انجام شد، ارائه 
نمی دهم و از  جمله درمورد روش انجام آن، بلکه به تحلیل 
این موضوع می پردازم که  متهم اصلی شکل دادن نیروی 

افزایش قیمت بنزین چه بوده است. 
اگر در طول زمان تنها قیمت اقلامی چون بنزین افزایش 
می یافت، آن گاه  می توانستیم اشکال را در تولید این کالا 
جســت وجو کنیم و مثلا وجود  انحصــار و لذا اجحاف به 
مصرف کننــدگان را مطرح کنیم یا اینکه اشــکال  را در 
محدودیــت منابع بدانیم که امکان تولیــد ارزان چنین 
کالایی را  نمی دهد. آشــکار اســت که این توضیحات در 
مورد قیمت بنزین در ایــران  موضوعیت ندارد. این کالا 
در بــازار جهانی قیمت دارد و قیمت موجود  حتی بعد از 
افزایش شدید و عجیب اخیر همچنان پایین تر از قیمت 
 منطقه ای اســت. اینکه برخی اســتدلال می کنند در آن 
کشورها دستمزد  بالاتر از ایران است و باید قیمت بنزین با 
توجه به دستمزد مورد توجه  قرار گیرد، صد البته مغلطه 
می کنند. اینکه در کشور رشد بهره وری و  رشد اقتصادی 
وجود ندارد و انواع ناکارآمدی در ســطح گسترده وجود 
 دارد که ســبب شده است دستمزدها امکان رشد نداشته 
باشــد، محل تردید  نیست و اینکه در ایران توزیع درآمد 

نابرابر و بدتر از آن ناعادلانه  است، محل تردید نیست.  
پاســخ ما اقتصادخوانده هایی که درگیر حواشی سیاسی 
نمی شویم، بسیار  ساده و روشن است؛ گرچه برای عموم 
به طور طبیعی قابل درک نیســت.  بلافاصله ممکن است 
برخــی ما را مورد نقد قرار دهنــد که اگر موضوع  به این 
سادگی اســت چگونه برای عموم قابل درک نیست. این 
درست  مانند آن اســت که بگوییم چرا قوانین حرکت را 
که برای فیزیکدانان  بســیار ابتدایی است، ما نمی توانیم 
به سادگی بفهمیم؟ طبیعی است هنگامی  که از سادگی 
موضوع صحبت می کنیم، در چارچوب آموزش های علم 
 اقتصاد است و آن هم اصول ابتدایی آن. من به عنوان یک 
اقتصاد خوانده  به شــما قول می دهم تا زمانی که رشــد 
نقدینگی در سطوحی بالا و  نامتناسب با رشد اقتصادی و 
نیاز اقتصاد تداوم داشــته باشد، همه قیمت ها  دیر یا زود 
افزایش خواهند یافت و هر دولتی)چه اولترا راســت، چه 
 راست میانه، چه چپ میانه، چه اولتراچپ و...( هم سرکار 
باشــد، در  این نتیجه تفاوت حاصــل نمی کند. هنگامی 
که رشــد نقدینگی با نرخ های  بالا تداوم دارد، بیان ساده 
آن این اســت که قدرت خرج کردن در دست  افراد قرار 
می گیــرد )البته این به آن معنی نیســت که این قدرت 
خرج  کــردن در اختیار همه قرار می گیــرد( بدون آنکه 
میزان کالاها و خدماتــی  که این قدرت خرج کردن قرار 
است صرف خریدن آنها شود، افزایش  یافته باشد. نتیجه 
حتما افزایش قیمت کالاها و خدمات است و  امکان ناپذیر 
است که هیچ کالا یا خدمتی برای همیشه از این افزایش 
 مصون بماند. دلیل نیز آن اســت کــه اگر قیمت کالایی 
برای مدت طولانی  ثابت بماند در حالی که قیمت ســایر 
کالاها و خدمات به شدت در حال  افزایش است، اصطلاحا 
قیمت نسبی آن کالا پیوسته در حال کاهش  خواهد بود 
و از آنجــا که این ثابت ماندن قیمــت کالا و لذا کاهش 
پیوســته  قیمت نســبی آن صرفا با اجبار و یارانه دولت 
امکان پذیر می شود،  به طور پیوسته منابع بیشتری برای 
تولید و عرضه این کالا صرف  خواهد شــد و با گذشــت 
زمــان دولت را در تداوم عرضــه آن کالا با قیمت  پایین 
ناتوان تر می کند. به طور مشــخص، چون کشوری که در 
آن چنین  چیزی رخ می دهد کشوری است که ناکارآمدی 
گسترده و اتلاف منابع  گسترده در همه زمینه ها نیز دارد، 
حتما روزی فرامی رسد که قادر به  تداوم ثابت نگه داشتن 
قیمت آن کالا نیســت و آن زمان دقیقا زمانی است  که 
شــاهد جهش قیمت کالای مذکور هستیم که بنزین نیز 

مصداق آن  است.

پایان فرصت یکساله بانک مرکزی برای پیاده سازی قانون چک

یک کارشــناس بانکی معتقد است که عدم دقت 
کافی مشتریان بانکی به  اطلاع رسانی در خصوص 
اســتفاده از کارت های بانکی سبب افزایش  حجم 
پرونده های فیشینگ شده و در همین راستا طرح 

رمز دوم پویا  راه اندازی شده است. 
سید جعفر صدری با بیان اینکه رمز دوم کارت های 
بانکی قرار اســت از  حالت ایستا به یک بارمصرف 
تغییر کند، اظهار کرد: برخی مردم فکر  می کنند 
کــه این موضــوع مربوط به رمــز اول کارت هم 
می شود، اما چنین  نیست و مشتریان می توانند از 

رمز اول ایستای خود استفاده کنند. 
وی با اشــاره به کاربرد رمز دوم کارت های بانکی 

برای انجــام  تراکنش های بدون حضــور کارت، 
تصریح کرد: رمز دوم از زمانی که  ایجاد شــد یک 
رمز پنج تا ۱۲ رقمی بود که توســط مشتری با 
استفاده از  دستگاه های خودپرداز انتخاب شده و 
مورد اســتفاده قرار می گرفت. مدیر امور فناوری 
اطلاعات بانک صــادرات افزود: سوءاســتفاده از 
 حســاب های بانکی از طریق فیشــینگ )سرقت 
اطلاعــات کارت بانکی(  افزایش یافتــه و تعداد 
پرونده های این حوزه اکنون زیاد است که عمده 
 آن ها نیز بــه دلیل عدم آگاهی کافی مشــتری 
اتفاق می افتد. صدری اضافه کــرد: با وجود تمام 
اطلاع رسانی ها نسبت به ســایت های  تاییدشده 

اما مشتری ها کماکان به این موارد دقت کافی را 
ندارند و همین  امر موجب سوءاستفاده می شود. 

وی با بیان اینکه در دنیا ســبک و سیاق کسب و 
کارها متفاوت از ایران  اســت، گفت: از رمز یک بار 
مصرف در دنیا اســتفاده شــده و می شود،  البته 
مشــتریان بانکی همین الان نیز زیاد با رمزهای 
یک بار مصرف  غریبه نیستند، چراکه مدت زمان 
زیادی اســت که از رمزهای یــک بار  مصرف در 

اینترنت بانک برای انتقال وجه استفاده می شود. 
به گفته مدیر امور فناوری اطلاعات بانک صادرات، 
اســتفاده از رمز  دوم پویا برای اولین بار است که 

درخصوص کارت های بانکی اجرا  می شود. 

چرا رمز دوم، یکبار مصرف شد

ناصرچمنی،رئیــس کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگران کشــور با  اشــاره به اینکه قــدرت خرید 
کارگران ۵۰ درصد کاهش یافته اســت  گفت:درآمد 
کارگــران کفاف زندگی را نمی دهد،آنها با ســیلی 

صورت  خود را سرخ نگه داشته اند. 
رئیس کانــون عالی انجمن هــای صنفی کارگران 
کشــور درباره  کاهش  قدرت خرید کارگران و عدم 
همخوانی دستمزد و هزینه ها گفت: جلسات  کمیته 
دستمزد فعلًا تشکیل نشــده است، چرا که منتظر 
هستیم، قیمت ها به  یک ثبات مشخص برسد. بعد 
از افزایش قیمت بنزین،چند روزی قیمت  ها را پایین 

نگه  داشــتند،اما یکباره بعــد از چند روز قیمت ها 
 سیرصعودی پیدا کرد. 

  وی بااشاره به بررسی تشکل های کارگری در زمینه 
هزینه های ســبد  معیشــت کارگران ادامه داد: ما 
اعتقاد داریم دامنه گرانی هایی که اتفاق  می افتد تا 
پایان سال نخواهد بود، متأسفانه بعد از سال 98 و در 
اوایل  سال 99 نیز شاهد این افزایش ها خواهیم بود. 
تأثیراتی که گرانی بنزین  داشته است، در سال آینده 
تأثیر خواهد گذاشت، همچنین تورم سبد  معیشتی 
خانوار بالاتر خواهد رفت. به همین خاطر برای اینکه 
بتوانیم  دورنمایی از تورم داشته باشیم، باید با دقت و 

صبر بیشتری بررسی  کنیم. 
ســایه ســنگین عقب ماندگی مزدی روی دستمزد 

کارگران
  چمنی افزود: قصد داریم با دورنمایی دقیق تر سبد 
معیشت را مشخص  کنیم. اگر وزارت کار جلسات را 
برگزار کند، ما آمادگی کامل برای  حضور در جلسات 
را داریم. بررســی هایی که داشتیم، تورم ها بعد از 

 عید هم ادامه دار خواهد بود. 

  رئیــس کانون عالی انجمن هــای صنفی کارگران 
کشــور اظهار داشــت: در  ســال 98 حــدود 50 
تا60درصد قدرت خرید خود را ازدست داده ایم،در 
 چند دوره متفاوتی که بحث دســتمزد انجام شده 
است، در بعضی ســال ها  قدرت خریدکارگران افت 
چشمگیر داشته اســت،همین باعث شده است که 

 دستمزد کارگران از قبل ادامه دار شود. 
  چمنی اظهار داشــت:بعد از تورم های سال 96، که 
قیمــت ارز به یکباره  از 4000 هــزار تومان به مرز 
18000 هــزار تومان رســید،کارگران  قدرت خرید 
خــود را به یکباره از دســت دادند، در حال حاضربا 
وضعیتــی  که به وجود آمده اســت کارگران از بس 
هزینــه های زندگی بر نمی آینــد،  چرا که افزایش 
قیمت تنها در بخش بنزین نیســت،بلکه در قیمت 
اجــاره  بها،خوراکی و هزینه های درمان هم افزایش 
قیمت داشــته ایم. تورم هر  لحظه در حال افزایش 
اســت و کارگران در بهترین حالت حدود 50  درصد 
قدرت خرید خود را نســبت به ابتدای سال از دست 
داده اند. تورم  اگر درصدی هم  کاهش یابد، اثرات آن 

در بهبود زندگی کارگران  کمرنگ است. 

شفافیتی که در لایحه بودجه ۹۹ هم نیامد

افت ۵۰ درصدی قدرت خرید کارگران در سال ۹۸ 
خبرکوتاه

یادداشت
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اخبارخبر کوتاه اعزام ۳ هزار دانش آموز لرستانی به اردوی راهیان نور

خرم آباد-مهری پهلوانی-خبرنگاریادگار امروز :
استاندار لرستان از اهدای ماشین آلات خدمات 
شهری در تهران به شــهرهای سیل زده استان 

خبر داد.
دکتر ســید موســی خادمی در حاشیه مراسم 
اهدای ماشین آلات خدمات شهری به شهرهای 
ســیل زده اســتان های خوزســتان، لرستان و 
گلســتان که در تهران برگزار شــد، بیان کرد: 
سیل فروردین ماه امسال یک فاجعه بزرگ مالی 
و اقتصادی را در  لرســتان رقم زد که استان را 

سال ها به عقب انداخت.
وی بیان کرد: خوشبختانه دولت توجه ویژه ای 
به مناطق کمتر توســعه یافته دارد و اکنون که 
سیل ویرانگر به کمبودهای لرستان اضافه کرده 

و روند توســعه آن را تحت تأثیر قرار داده، اهمیت این استان برای مسئولان دوچندان شده 
است.

مدیر ارشد لرســتان تصریح کرد: سیلاب خسارات جدی به اموال مردم، زیربناها، تأسیسات 
دولتی، زیرساخت های جاده ای و کشاورزی استان زد.

خادمی یادآور شــد: تلاش های زیادی از سوی 
مسئولان استان برای جبران خسارت های سیل 
در بخش های مختلف انجام شــده که برخی از 
آن ها نیز خوشبختانه به سرانجام رسیده است.

این مقام مســئول با تأکید بر اینکه پیگیری ها 
بــرای جبــران خســارت های ســیل ویرانگر 
فروردین مــاه در بخش هــای مختلف، توســط 
مدیریت ارشــد استان و دســتگاه های اجرایی 
ادامه دارد، اضافه کرد: خوشــبختانه در جریان 
سیل امسال شورا و شهرداری تهران کمک های 
ارزنده ای به لرســتان داشــتند که جای تقدیر 

دارد.
استاندار لرستان از اهدای ماشین آلات خدمات 
شــهری به شهرهای سیل زده استان خبر داد و 
گفت: خوشــبختانه با پیگیری های مداوم و رایزنی های انجام شــده، هشت دستگاه خودرو و 

ماشین آلات خدمات شهری توسط شهرداری تهران به شهرهای سیل زده استان اهدا شد.
مدیر ارشــد لرستان افزود: نکته مهم و مقابل این ســیل حضور تمام ایران و امدادرسانی به 
مردم حادثه دیده و سیل زده استان بود که باعث شد مردم به هیچ وجه احساس تنهایی نکنند.

مشهد-مرضیه یاری -خبرنگاریادگارامروز :
سرپرســت معاونت گردشــگری اداره کل 
میــراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع 
دستی خراسان رضوی گفت: 8 کشورشامل 
افغانستان، عراق، آذربایجان، عمان، کویت، 
امارات پاکســتان و هندوســتان بازارهای 
هدف جذب گردشگر برای این استان است.
 یوســف بیدخوری با اعلام این خبر افزود: 
محــوری هــای اصلی جذب گردشــگران 
بــرای خراســان رضوی شــامل  خارجی 
گردشگری زیارتی، سلامت، تجاری و دیدار 

اقوام و فامیل است.
وی با بیان این که اداره کل خراسان رضوی 
از فعــالان بخــش خصوصی بــرای جذب 
گردشــگری حمایت همه جانبه ای داشته 
است، ادامه داد: تمرکز فعالیت ها بر ملاقات 

با سفیران  کشــورهای خارجی در ایران و کنسول کشورهای 
خارجی در مشــهد، مذاکراه برای توسعه مناسبات گردشگری 
و اقتصادی و تســهیل رفت و آمد اتباع خارجی به خراســان 
رضوی و هم چنین مســافران اتباع ایرانی به کشورهای هدف 

بوده است.
بیدخوری اظهار کرد: علاوه بر ملاقات با ســفرای کشورهای 
اوکراین، قرقیزستان، قزاقستان، ترکیه، افغانستان و پاکستان 
در ایران طی 6 ماهه اول امســال، ملاقات هایی نیز با سفرای 
ایران در کشورهای  گرجســتان، ترکیه، آلمان و هندوستان 
در ارتباط با جذب گردشــگران خارجی به مشهد و خراسان 

رضوی برگزار شده است.

سرپرســت معاونت گردشــگری اداره کل میــراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی اظهار کرد: هفته 
گذشــته نیز هم زمان با کنفرانس ملی اکوتوریسم در مشهد 
تور3 روزه آشناسازی با خراسان رضوی  برای 30 نفز از سفرا 
و نمایندگان ایران در کشورهای خارجی برگزار شد که در این 
برنامه توانستیم جاذبه های شاخص استان از جمله  مشهد و 

نیشابور، بینالود و توس معرفی کنیم.
بیدخوری درباره دیگر اقدامات شــاخص حوزه گردشــگری 
استان که به منظور توسعه گردشگری و جذب بیشتر زائران از 
کشورهای هدف صورت پذیرفته است، گفت: راه اندازی قطار 
مشهد – کربلا، برقراری پرواز مشهد - دوشنبه) تاجیکستان(، 
پیش بینی پروازهای مشــهد به حیدرآباد، هند و آنکارا انجام 

شده است.
وی افــزود: پیرو هماهنگی انجام شــده از 
طریق بخش خصوصی و ایرلاین آزال کشور 
پروازمستقیم مشهد-  نخستین  آذربایجان، 

باکو انجام خواهد شد.
بیدخوری اظهار کرد: یکی از اهداف معاونت 
گردشــگری در حوزه توســعه گردشگری 
داخلی آشناسازی فعالان حوزه گردشگری 
شــامل دفاتــر و شــرکت هــای خدمات 
مســافرتی، راهنمایان تــور، خبرنگاران و 
اصحاب رســانه، مدیران واحدهای اقامتی 
و دست اندرکاران تاسیسات گردشگری از 
قابلیت ها و جاذبه های گردشــگری استان 
در حوزه تاریخی و فرهنگی بوم گردی ها، 
طبیعت گردی ، گردشگری کشاورزی و ... 

در شهرستان های استان است.
او ادامه داد:تاکنون تورهای آشناســازی به مقصد شهرستان 
های تربت حیدریه در قالب قطار گردشــگری و شــرکت در 
جشنواره سرخ و سفید، تور آشناسازی کلات و کاشمرو خواف 
برگزار شــده و به زودی تور آشناســازی به مقصد سبزوار و 

داورزن برگزار خواهد شد.
سرپرســت معاونت گردشــگری اداره کل میــراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی گفت: هم چنین 
قطار گردشــگری نیشــابور، تربت حیدریه، خواف و سرخس 
در سال جاری راه اندازی شــده است و امیداوریم با استمرار 
این اقدام بتوانیم از ظرفیت های ریلی اســتان برای توســعه 

گردشگری استان بیشتر بهره ببریم.

 سرپرست معاونت گردشگری خراسان رضوی:

8 کشور بازار هدف جذب گردشگر برای خراسان رضوی است

اهدای ۸ دستگاه ماشین آلات خدمات شهری به شهرهای سیل زده لرستان

دکه های مطبوعاتی منطقه 1 کرج ساماندهی شدند

 کرج-اکبری-خبرنگاریادگار امروز : 
مدیر منطقه یک شــهرداری کرج: دکه های مطبوعاتی ســطح منطقه علاوه بر 
بهسازی ساماندهی کیفی شدند.عباس حق محمدلو در گفت  وگو با پایگاه خبری 
کرج امروز با اشاره به ساماندهی دکه های مطظبوعاتی منطقه یک اظهار داشت: 
نواقص و عیوب تمام دکه های مطبوعاتی برطرف شد.وی گفت: در اجرای این طرح 
عملیات رنگ آمیزی بدنه و سایبان های دکه ها نیز یکپارچه سازی شد.مدیر منطقه 
یک شهرداری کرج با بیان اینکه این عملیات به منظور ارتقای زیباسازی سیما و 
منظر شــهری انجام شد، خاطرنشان کرد: تلاش مجموعه مدیریت شهری کسب 

رضایتمدی شهروندان است.   

بهره برداران آذربایجان غربی نسبت به بیمه 
محصولات کشاورزی اقدام کنند

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز : 
رییس ســازمان جهاد کشــاورزی آذربایجان غربی گفت : با توجه به کاهش ۵۰ 
درصدی بارندگی های پاییزه در ســال زراعی جاری نسبت به مدت زمان مشابه 
سال گذشته، بهره برداران بخش کشاورزی به منظور اطمینان خاطر و جلوگیری 
از خسارات احتمالی سرمازدگی ، نسبت به بیمه محصولات زراعی و باغی و دامی 

خود اقدام کنند.
به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان غربی ، رسول جلیلی 
در مصاحبه با واحد خبر ســیمای مرکز استان با اشاره به اینکه آذربایجان غربی 
قطب تولید محصولات کشاورزی در کشور است ، اظهار کرد: بر اساس برآوردهای 
انجام شده، امسال ۳۶۰ هزار هکتار از اراضی زراعی استان زیر کشت غلات خواهد 
رفت و ۱۲۰ هزار هکتار اراضی باغی بارور در اســتان وجود دارد، که در این راستا 
نیاز است کشاورزان استان نسبت به بیمه محصولات کشاورزی خود اهتمام ویژه 

ای داشته باشند.
جلیلی افــزود: به طور مثال در مورد بیمه باغات ســیب درختی،  صندوق بیمه 
کشاورزی، در قبال اخذ  ۱۷۰ هزار تومان حق بیمه در مقابل حدود ۹ میلیون تومان 
برای هر هکتار غرامت پرداخــت خواهد کرد ؛ یا در مورد گندم آبی در قبال اخذ 
۱۲۵۰۰ تومان برای هر هکتار حق بیمه توسط صندوق بیمه محصولات کشاورزی 

، در حدود ۲ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان غرامت پرداخت خواهد شد.
رییس صندوق بیمه کشاورزی آذربایجان غربی  خاطر نشان کرد: در سال زراعی 
گذشته در حدود ۶۰۴ میلیارد تومان به بخش کشاورزی استان ناشی از حوادث غیر 

مترقبه خسارت وارد شد.
مدیر کل شــعب بانک کشــاورزی و مدیر گروه خدمات صندوق بیمه کشاورزی 
آذربایجــان غربی نیز در این خصوص اظهارکرد:  مهلت بیمه محصولات زراعی و 
باغی  تا اتمام فصل پاییز بوده و بیمه دام و طیور بدون محدودیت زمانی در طول 

سال زراعی جاری ادامه دارد.
احد ایزدیار افزود:  در ســال زراعی گذشته ۴۰میلیارد ریال حق بیمه از کشاورزان 
دریافت و میزان ۲۰۶میلیارد ریال غرامت به بهره برداران بخش کشاورزی توسط 

صندوق بیمه کشاورزی استان پرداخت شده است .
ایزدیار اظهار امیدواری کرد تا پایان مدت زمان مقرر عملیات بیمه گری، ســطوح 

بیمه شده با مشارکت و افزایش آگاهی بهره برداران بخش کشاورزی افزایش یابد.
وی از بهره برداران بخش کشــاورزی استان درخواست کرد تا با مراجعه به دفا تر 
خدمات بیمه کشــاورزی و مراکز خدمات جهاد کشاورزی با آگاهی از حق بیمه و 
شرایط تعهد بیمه گری، نسبت به پوشش بیمه ای محصول خود در مدت زمان مقرر 

در سال جاری اقدام کنند.
ایزدیار تاکید کرد: بهره برداران که تاکنون غرامتی از این صندوق دریافت نکرده اند، 

مشمول تخفیفات ویژه بیمه صندوق محصولات کشاورزی می شوند

 افتتاح مدرسه مشارکتی خیرساز 
در روستای  گوگ تپه  آذربایجان غربی

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز : 
این مراسم با حضور طیب قاسمی معاون فنی و حاجی پور معاون مشارکت های 
مردمی و گروه نظارت اداره کل نوســازی توسعه و تجهیز مدارس استان خانواده 

محترم خیر و جمعی از مسئولین شهرستانی برگزار شد.
طیب قاسمی معاون فنی اداره کل نوسازی توسعه و تجهیز مدارس استان در این 
مراسم با تمجید از مقام والای خیر مدرسه ساز مرحومه طاهره سمندی  بیان داشت 
: خشت های این مدرسه با جان و دل و با آمیخته ای از عشق و محبت به یاد خیر 
مرحومه روی هم نهاده شده که هر روز با تعلیم و تربیت در این مکان حسنات جاریه 

ایست بر روح خیر مرحومه بزرگوار .
 وی با تشــویق دانش آموزان  به تلاش مضاعف در راه علم آموزی اذعان داشت : 
امیددارم که در آینده نزدیک شــما دانش  آموزان آینده سازان جامعه اسلامی ما 
خواهید بود و از جمع شما دخترانی تربیت خواهند یافت که ادامه دهنده راه خیرین 

نیک اندیش مدرسه ساز خواهند بود.
طیب قاسمی در ادامه به معرفی مشخصات پروژه پرداخت و افزود: 

این پروژه مشــارکتی خیری ۶ کلاسه با زیر بنای ۵۰۳ متر مربع و محوطه سازی 
در حدود ۱۵۰۰ متر و اعتبار دولتی ۱۵ میلیارد ریال علاوه بر ســهم خیر بزرگوار 
با نظارت اداره کل نوســازی توسعه و تجهیز مدارس استان در روستای گوگ تپه 

احداث گردیده است 

۲۳۵ هزار قطعه جوجه یکروزه 
از اردبیل به افغانستان صادر شد

اردبیل - خبرنگاریادگار امروز :
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل گفت: امسال به 

میزان ۲۳۵ هزار قطعه جوجه یکروزه از این استان به افغانستان صادر شد.
نوبخت اژدری  افزود: سالانه در استان ۴۳ هزار تن گوشت مرغ تولید می شود که از 
کشتار و عرصه و رعایت نکات بهداشتی و رعایت حقوق مصرف کنندگان در جایگاه 
ممتاز قرار دارد و بطور میانگین ماهانه در استان سه هزار و ۵۸۰ تن گوشت سفید 
تولید می شود. او اظهارداشت: میزان مصرف گوشت مرغ در استان سالانه ۳۵ هزار 

و ۵۰۰ تن و مصرف ماهانه آن نیز ۲ هزار و ۹۶۴ تن می باشد.
وی گفت: از لحاظ جوجه ریزی این استان در وضعیت بسیار مناسبی قرار دارد به 
گونه ای که میانگین جوجه ریزی ماهانه در اســتان به ۲ میلیون و ۵۰ هزار قطعه 
می رســد.   وی میزان تولید جوجه یکروزه در استان در سال گذشته را ۲ میلیون 
قطعه ذکر کرد و افزود: سالانه علاوه بر تامین گوشت سفید مورد نیاز منطقه سالانه 

هفت هزار و ۵۰۰ تن گوشت مرغ نیز به استان های همجوار ارسال می شود.
استان اردبیل با بیش از پنج میلیون واحد دامی و مراکز تولید همچون مراکز متعدد 
پرورش دام و طیور ، وجود ۲ مجتمع عظیم کشــت و صنعت و دامپروری مغان 
، کارخانه های متعدد خوراک دام و طیور ، ســه باب کشتارگاه صنعتی دام و پنج 
باب کشتارگاه صنعتی طیور یکی از استان های مهم این بخش در رشد اقتصادی 

کشور است.

پهلوانی-خبرنگاریادگار  آباد-مهــری  خــرم 
امروز :

معاون ســپاه لرســتان با اشــاره به سهمیه 
۵۵۰۰ نفــری اعزام دانش آموزان لرســتانی 
به اردوی راهیان نــور، گفت: تاکنون ۳۰۰۰ 
دانش آمــوز لرســتانی به مناطــق عملیاتی 
جنوب اعزام شــده اند و این اعزام ها تا پایان 

سال به ۵۵۰۰ نفر خواهد رسید.
محسن رشــیدی در جمع خبرنگاران، یکی  
از حرکت هــای مؤثر و تأثیرگــذار در ترویج 
فرهنگ ایثار و شــهادت را برگزاری اردوهای 
راهیان نــور به مناطق عملیاتی برشــمرد و 
اظهار کرد: یکی  از اهداف برگزاری اردوهای 
راهیــان نور انتقــال فرهنگ ایثــار، جهاد و 
شــهادت به نسل کنونی جامعه است؛ چراکه 
ضروری اســت این فرهنگ ها به نسل جوان 
منتقل شــود، عزت و آبروی امروز ما مدیون 

رشادت های رزمندگان و شهداست.
وی با اشــاره به این که جوانان امروز ما تشنه 
شنیدن رشــادت ها و دلاوری های رزمندگان 
اســلام در طول دفاع مقدس هستند یکی از 
نیازهای امروز جامعــه را ایجاد پیوند محکم 

و ناگسستنی بین نســل اول انقلاب با دیگر 
نســل ها اعلام کرد و افزود: در همین مناطق 
عملیاتی جنوب و غــرب می توان این نیاز را 
رفــع کرد؛ چراکه دیدن ایــن مناطق یادآور 

اتفاقاتی است که در هشت سال دفاع مقدس 
رخ داده و نسل جوان با ارزش ها که مهم ترین 
اجزای یک فرهنگ هستند و از باورهای یک 

ملت سرچشمه می گیرند، آشنا می شوند.

معــاون هماهنگ کننــده ســپاه حضــرت 
ابوالفضل)ع( لرستان با اشاره به آغاز اردوهای 
راهیان نور دانش آموزی در ســطح اســتان 
لرســتان، تصریح کرد: طبق ســهمیه بندی 
صورت گرفته ۵ هزار و ۵۰۰ نفر سهمیه اعزام 
دانش آموزان لرستانی در سال  جاری است که 
تا به امروز ســه هزار نفر از این ســهمیه به 
مناطق عملیاتی جنوب اعزام شــده و مابقی 
افراد تا پایان بهمن مــاه در اردوهای راهیان 

نور شرکت خواهند کرد.
رشــیدی به اعزام دانشــجویی و خانوادگی 
در اولویت هــای بعــدی نیــز اشــاره کرد و 
گفت: مرحله دوم اعــزام کاروان های راهیان 
نور، اعزام دانشجویان لرســتانی است که از 
پانزدهم اســفندماه آغاز می شوند؛ همچنین 
در بخش اعزام عمومی خانواده های لرستانی 
می توانند با ســفر به مناطق عملیاتی جنوب 
از ظرفیت های که سپاه حضرت ابوالفضل)ع( 
اســتان در این مناطق آماده کرده، استفاده 
کند؛ چراکه زیرساخت های لازم برای حضور 
و اقامت خانواده ها در مناطق عملیاتی فراهم 

شده است.

امضای تفاهمنامه آموزشی-پژوهشی  بین 
اداره كل آموزش فنی و حرفه ای اصفهان 

وگروه کارخانجات آجرنماچین 

اصفهان- مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز: 
به گزارش روابط عمومي اداره كل آموزش فني و حرفه اي استان 
اصفهان، به منظور گسترش همکاریهای متقابل آموزشی واستفاده 
از پتانسیلهاو ظرفیتهای بخش غیردولتی، تفاهم نامه اي فی مابین 
 آرش اخوان طبســي به عنوان مدیر كل آموزش فني و حرفه اي 
استان اصفهان و رضا چینی به عنوان مدیرعامل گروه کارخانجات 
آجرنماچین در تاریخ بیســت وپنجم آذرماه سال جاري به مدت 

یکسال منعقد گردید.
این گزارش مي افزایــد:از تعهدات اصلی این تفاهم نامه می توان 
به برگزاری دوره ها وکارگاه های آموزشــی برحســب نیاز ،تهیه 
محتوای مهارت آموزی ویژه، همکاری درتجهیزونوســازی کارگاه 
آموزشــی مورد نیاز، شناسایی ومعرفی شــرکت های صلاحیت 
دار جهت اجرای آموزش دوگانه، همکاری دربرگزاری مســابقات 
مهارت، همکاری در تدوین و بازنگری استاندارهای آموزشی مرتبط، 
همکاری در برگزاری دوره های ارتقاء مهارت مربیات آموزش فنی 
وحرفه ای کشور، صدورمجوزهای مهارت آموزی درمحیط واقعی 

کار برای شرکت های صلاحیت داراشاره نمود.
گفتني است: با امضاي این تفاهم نامه طرفین درجهت برگزاری دوره 
های آموزشــی مهارتی رایگان حداقل به میزان 20 هزارنفرساعت 
درحوزه اجرای انواع آجرنما برای متقاضیان مهارت آموزی صورت 

می پذیرد.

برگزاری کارگاه کنترل و پیشگیری 
از بیماری آنفولانزا در شرکت توزیع نیروی برق  

آذربایجان غربی
ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز : 

به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق آذربایجان غربی با 
توجه به شیوع آنفولانزای فصلی در کشور، کارگاه کنترل و پیشگیری 
از بیماری آنفولانزا ویژه کارکنان ستادی شرکت توزیع نیروی برق 

استان در سالن همایش این شرکت برگزار شد.
گفتنی اســت در این همایش آموزشی نکات پیشگیرانه ومراقبتی 
آنفولانزا ، روش های انتقال و شیوع بیماری، درمان و مراقبت های 

این بیماری به کارکنان آموزش داده شد. 
در این همایش که با همکاری مرکز بهداشت ارومیه ویژه کارکنان 
شرکت توزیع نیروی برق اســتان برگزار شد؛ مدرس این سمینار 
آموزشی عنوان کرد: شیوع بیماری آنفلولانزا همزمان با فصل سرد 
ســال امری طبیعی به شمار می رود و در این میان خود مراقبتی و 
رعایت بهداشت فردی در پیشگیری از ابتلا به آن نقش مهمی دارد.

* شستشوی مستمر دست ها، افراد را تا ۷۰ درصد در برابر بیماری 
مصون می کند

مدرس سمینار تاکید کرد: برای جلوگیری از انتشار آنفلولانزا علاوه بر 
رعایت بهداشت فردی، شستشوی دستها با آب و صابون نیز به میزان 

۵۰ تا ۷۰ درصد فرد را در مقابل بیماری آنفلوانزا ایمن می کند.
این کارشناس، مهمترین راه انتقال ویروس از طریق استنشاق هوای 
آلوده به ویروس  اعلام کرد و گفت: از طریق سرفه و عطسه بیماران 
مبتلا به آنفلوانزا ویروس در هوا پخش شده و بطور معمول افرادی 
که در نزدیکی بیماران قرار بگیرند )بویژه در فاصله یک متری( بیش 

از همه در معرض ابتلا به این نوع بیماری قرار می گیرند.
وی اضافــه کرد: عموم مردم به ویژه گروه های آســیب پذیر  برای 
پیشــگیری از ابتلا به آنفلولانزا، شستشوی مکرر دست ها با آب و 
صابون، خودداری از دست زدن به بینی و چشم ها، پوشاندن دهان 
و بینی با دستمال کاغذی، هنگام سرفه و عطسه، انداختن دستمال 

کاغذی های استفاده شده در سطل زباله را مورد توجه قرار دهند. 
مدرس سمینار ادامه داد:  رعایت فاصله حداقل یک متری از دیگران 
و عدم حضور در اماکن عمومی در هنگام بیماری، خودداری از دست 
دادن و روبوسی با دیگران در هنگام بیماری و استراحت کافی از دیگر 

موارد پیشگیری از ابتلا به این نوع بیماری است.

نشست هم اندیشی قرآنی در ارومیه برگزارشد
ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز : 

با حضور مدیر کل اوقاف و امور خیریه آذربایجان غربی نشســتی 
صمیمی با فعالان قرآنی موسسه آل یاسین ارومیه برگزارشد

بــه  گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه آذربایجان 
غربی ، نشست صمیمی قرآنی؛ موسسه قرآنی آل یاسین ارومیه با 
مدیر کل اوقاف وامور خیریه آذربایجان غربی ، به میزبانی اداره امور 

قرآنی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان برگزارشد
در این نشست صمیمی حجت الاسلام ناصر جوانبخت با تاکید بر 
ضرورت اجرای برنامه مشــترک در زمینه فعالیتهای قرآنی گفت : 
به منظور تعالی فرهنگ قرآنی در استان و استفاده از نقطه نظرات 
فعالان قرآنی برگزاری چنین  شست هایی بسیار تاثیر گذار و ضروری 
است  . وی ادامه داد: احساس نیاز به قرآن باعث حرکت میدانی می 
شــود و اگر در جایی کار ما موفق نیست اتصال ما به قرآن عمیق 
نیست مدیر کل اوقاف استان همچنین به نقش مهم موقوفات قرآنی 
اشاره کرد و گفت: آنچه نیاز امروز است ایجاد وقف قرآنی است که 
اصحاب قرآنی در شناسایی و ایجاد وقف قرآنی در استان می توانند 
نقش اساســی داشته باشند. وی در ادامه خاطر نشان کرد: با توجه 
به فعالیت های موثر و برنامه های مختلفی که در حوزه   های مختلف 
قرآنی در اســتان شکل گرفته است و دیرینگی و سابقه این استان 
در این زمینه می توان استان آذربایجان غربی را از جمله استان های 
شاخص کشور در زمینه قرآنی محسوب کرد ، نمونه بارزآن کسب 
موفقیت های بین المللی قرآنی اخیر جوانان این استان می باشد ، و 
این سابقه درخشان  ما را ملزم میکند جهت تداوم این موفقیت ها  

به صورت جدی تری در حوزه های قرآنی فعالیت کنیم.
در این جلسه مسئول موسسه قرآنی آل یاسین ضمن ارائه گزارشی 
از عملکرد این موسسه ،به بیان نظرات و پیشنهادات جهت ارتقای 
فعالیت های قرآنی استان پرداخت و هم چنین نقاط ضعف و قوت 
فعالیت های قرآنی استان، اجرای . برنامه مشترک قرآنی در سطح 

استان مورد بررسی قرار گرفت.

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز : 
ابراهیم اصغرنژاد معاون بهره برداری و توسعه شرکت 
آب و فاضلاب خوی در گفتگویی با نشــریه ندای آب 
شــرکت گفت: عملیات شستشو و گندزدایی مخازن 
ذخیره آب در شهر خوی و شهرهای تابعه این شرکت 

انجام شد.
ابراهیم اصغرنژاد افزود: شــهرهای خــوی ، فیرورق 
،ایواوغلی و قطــور  دارای 9 باب مخزن ذخیره آب با 

حجم 36 هزار و 350 مترمکعب است که آب شرب مورد نیاز شهروندان را تامین می کنند.
وی با اشاره به اهمیت نگهداری بهداشتی و شستشوی مخازن ذخیره آب، اظهار کرد: 31 هزار متر 
مکعب از این مخازن نگهداری آب شرب در شهر خوی و 5 هزار و 350 مترمکعب نیز در شهرهای 

فیرورق ،ایواوغلی و قطور واقع شده است.
وی بیان داشــت: شستشــوی مخازن با هدف ارتقای سطح کیفی و بهداشــتی آب برای توزیع به 
شــهروندان صورت گرفت و بر اســاس برنامه زمان بندی شــده مبنی بر توزیع آب سالم مطابق با 
استاندارد های جهانی بهداشت آب، تمام مراحل شستشو تحت نظارت دفتر کنترل کیفی و بهداشت 

آب و فاصلاب انجام شد.
اصغرنژاد اظهار داشــت: همچنین بیش از 162 کیلومتر  از شــبکه توزیع آب شرکت خوی در سال 

جاری شستشو شد که این امر بیانگر عملکرد مطلوب شرکت آب و فاضلاب در این خصوص است.
وی در خصوص مراحل شستشو مخازن آب نیز گفت: ابتدا مخازن به طور کامل از آب تخلیه و سپس 
عملیات خارج کردن رسوبات ته نشین شده با فشار آب شد و در نهایت دیواره ها و کف مخازن پس 

از شستشو توسط مواد گندزا با غلظت مناسب چند بار شستشو شد.
اصغرنژاد ادامه داد: از ابتدای سال جاری تاکنون بخش کنترل کیفی این شرکت 17 هزار و 147مورد 

کلرسنجی روزانه انجام داده است.
به گفته وی، مخازن تامین آب این شــهرها به صورت دوقلو بتنی ســاخته شده اند لذا شستشو و 

گندزدایی این مخازن بدون هیچگونه مواجه با قطعی آب انجام می شود

اعضای شــورای اسلامی بخش مرکزی با حسن 
رضائیان سرپرســت فرمانداری پلدختر دیدار و 

گفتگو کردند.
در این دیدار اعضاء شــورا مطالبات، مشکلات و 
دغدغه های مردم بویژه حوزه روســتایی بخش 
مرکزی را جهت اطلاع و پیگیری لازم به حضور 

مقام اول اجرائی شهرستان رساندند.
نگرانی مردم ونمایندگان آنان از چینش اعضای 

هیئت اجرائی انتخابات مجلس شــورای اســلامی و عدم دعوت شوراها و دهیاران در میان 
معتمدین ، پرداخت ناهمگون، پراکنده و بدور از واقعیات خســارات وارده بر کشــاورزان و 
دامداران خســارت دیده از سیل فروردین 98 شهرستان و در بیشتر روستاها عدم پرداخت 
خسارت بدون هیچ گونه مبنای کارشناســی عملکرد خنثی و ضعیف بنیاد مسکن انقلاب 
اســلامی لرســتان در اختصاص تســهیلات تعمیری به حتی یک منزل روستایی خسارت 
دیده از ســیل بجز چند روستای حاشیه رودخانه وضعیت نامناسب روند ساخت پل موقت 
روستای پران پرویزبعنوان تنها روستای بدون جاده دسترسی شهرستان از زمان وقوع سیل 
تاکنون که مردم این روستای پرجمعیت را با مشکلات دامنه داری مواجه کرده و معیشت 

و تحصیل ساکنین آن را بشدت تحت تاثیر قرار داده است
تســریع در ســاخت دیواره حفاظتی ساحلی روســتاهای بابازید،چم مهر و چم گزمشکل 
قدیمی و دامنه دار عدم آنتن دهی تلفن همراه و اینترنت در بســیاری از روستاهای بخش 
مرکزی توجه به تســطیح جاده های بین مزارع بین روســتایی برای رفــاه و عبور ومرور 
کشــاورزان.تعیین تکلیف حسابرسی شرکت تعاونی روســتایی کاوکالی با بیش از 1000 

خانوار چشم انتظار نتیجه حسابرسی شرکت هستند
رضائیان سرپرســت فرمانداری در این نشســت ضمن توضیح در مورد روند پیگیری کلیه 
 مطالبــات، از اهتمام ویژه خــود در به نتیجه رســیدن تلاش ها برای احقــاق حق مردم 

خبر داد.

عملیات شستشوی مخازن آب شرب شرکت آب
 و فاضلاب خوی انجام شد

دیدار اعضای شورای اسلامی بخش مرکزی
 با سرپرست فرمانداری پلدختر
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تماس هــای متعدد مردمی مبنی بر تبلیغات آب ســوز کــردن خودروها و  حتی 
ثبت نام از افراد در فضای مجازی به این منظور، ما را بر آن  داشــت تا با گفت وگو 

با تنی چند از کارشناسان، صحت و سقم این  موضوع را مورد بررسی قرار دهیم. 
حدود سه سال پیش بود که نخســتین بار ادعای تولید خودرو با موتور آب  سوز 

در کشور مطرح شد. 
این روزها اما بار دیگر شاهد مطرح شدن این ادعا در فضای مجازی  هستیم و حتی 

شنیده شده که برخی ها ثبت نام برای آب سوز کردن  خودروها را آغاز کرده اند. 
این افراد مدعی اند سامانه آب سوز قابلیت نصب بر روی همه  خودروهای موجود 
در کشور و خودروهای روز جهان با هر نوع  سوخت فسیلی مورد استفاده را بدون 
تغییر در زیرســاخت موتور )یعنی  همان موتور با آلیاژ چدن و آلومینیوم( را دارد. 
آنان ادعا می کنند:  نوآوری دیگر به کار رفته در این ســامانه، نیاز نداشتن سامانه 
آبسوز  به  جایگاه هیدروژن اســت یعنی در سیستم ارائه شده سامانه آبسوز، آب 
 به طور مســتقیم در باک خودرو ریخته شده و تبدیل به سوخت شده و به  احتراق 
می رســد. هرچند تاکنون واکنشی از سوی دســتگاه های مسوول در این زمینه 
و  درســتی یا نادرســتی این ادعا مطرح نشــده، اما تماس های متعدد و پرسش 
 های زیاد مردمی با خبرگزاری ایرنا از جمله اینکه اگر خودروی آب  ســوز صحت 
ندارد پس چرا اجازه تبلیغات آن داده می شــود؟ ما را بر آن  داشت تا نظر برخی 
کارشناسان صنعت خودرو را در این زمینه جویا  شویم. نظراتی که ادعای کار کردن 
خودرو با ســوخت آب و اینکه چنین  خودروهایی نیاز به هیچ منبع انرژی دیگری 

نداشته باشند را رد کرده یا  بسیار سخت عنوان می کنند. 
ë شعبده بازی و کلاه برداری

در این زمینه، »امیرحسن کاکایی«  استاد دانشگاه علم و صنعت به ایرنا  گفت: »آب 
قابلیت سوختن ندارد« و برای سوختن باید به اکسیژن و  هیدروژن تجزیه شود تا 

بتوان هیدروژن آن را سوزاند. 
وی با یادآوری اینکه خودروی هیدروژن سوز در جهان وجود دارد و  ژاپنی ها مبدع 
آن بوده اند، افزود:  این خودروها برای حرکت با  مشکلات جدی مواجه اند و برای 
استحصال هیدروژن باید عمل  الکترولیز در آنها انجام شود؛ یعنی باید با استفاده از 

منشا برقی، آب را  به هیدروژن و اکسیژن تبدیل کنیم. 
کاکایی ادامه داد:  همچنین تجزیه آب با اســتفاده از مواد و ترکیبات  شــیمیایی 
امکانپذیر است، اما هر دو حالت نیاز به انرژی دارد و انرژی  مورد نیاز برای تحقق 

این مهم به مراتب بیشتر از انرژی است که برای  حرکت به خودرو می دهیم. 
وی بیان داشت:  مدعیان تولید خودروی آب سوز تاکنون سیستم های  ابداعی خود 
را نزد افراد آگاه و متخصصان بازنکرده اند و کارشان  بیشتر به شعبده بازی شبیه 

بوده و کلاهبرداری است. 

نرخ ۸۵۰۰ تومانی ارز 
در سامانه نیما مبهم است

محمد لاهوتی رئیس کمیســیون تســهیل تجارت و توسعه صادرات 
اتاق  بازرگانی تهــران با بیان اینکه در نظر گرفتن نرخ ۸۵۰۰ تومانی 
ارز  در سامانه نیما مبهم است گفت: اگرچه عدد آن در بودجه، به ثبت 
 نرسیده اما این رقم از سوی رئیس جمهور مطرح شده و این موضوع 

 برای ما سوال برانگیز است. 
لاهوتی با اشاره به اینکه رئیس جمهور در روز ارایه لایحه بودجه سال 
  99 کل کشــور، از افزایش نرخ بنزین به دلیل حمایت از اقشار آسیب 
 پذیر و نیز اعلام نتایج آن رضایت بخش عنوان کرده است، اظهارداشت: 
 ســوال ما به عنوان بخش خصوصی این است که چرا این تجربه، در 
 مورد پایان دادن به حیات نــرخ 4200 تومانی دلار در اقتصاد ایران، 

 مورد استفاده قرار نمی گیرد. 
وی افزود: علیرغم همه مشــکلات موجود در ذات دلار دولتی، مجدد 
 شــاهد نرخ 4200 تومانــی ارز در بودجه هســتیم؛ در حالیکه تمام 
صاحب  نظران و اقتصاددانان معتقدند که ارز 4200 تومان به دســت 
اقشار  آسیب پذیر نمی رسد و بر همین اساس، اصرار دولت بر ماندگاری 

این  نرخ در بودجه، هیچ  گونه توجیهی ندارد. 
رئیس کمیســیون تسهیل تجارت و توســعه صادرات اتاق بازرگانی 
تهران،  تصریح کرد: علاوه بر ایــن در نظر گرفتن نرخ 8500 تومانی 
ارز در  سامانه نیما مبهم است به نحوی که اگرچه عدد آن در بودجه، 
به ثبت  نرسیده  اما این رقم از سوی رئیس جمهور مطرح شده و این 
موضوع  برای ما ســوال برانگیز است. اگر سامانه نیما بر اساس عرضه 
و تقاضــا  کار می کنــد، نرخ 8500 تومانی بودجــه آن هم به صورت 

دستوری،  چگونه محاسبه خواهد شد. 
لاهوتی ادامه داد: بر فرض اینکه نرخ ســامانه نیما 8500 تومان هم 
 تعیین شود، سوال این است که آیا قیمت در بازار آزاد هم متناسب با 
این  نرخ می تواند کاهش یابد، یا باز هم شــاهد نرخ های متعدد ارز در 
بازار  هســتیم؛ اما باید هشدار داد که اگر این اتفاق رخ دهد، تقاضا در 
ســامانه  نیما برای دریافت ارز به شدت افزایش خواهد یافت و باز هم 
پای  واردات بی رویه و تقاضاهای کاذب برای ثبت سفارش به اقتصاد 

ایران  باز خواهد شد. 
وی با اشاره به ثبت 80 میلیارد دلار تقاضا برای ثبت سفارش در سال 
 گذشــته به دلیل تفاوت نرخ بازار آزاد با نرخ دولتی خاطرنشان کرد: 
با  این ارز چند نرخی حتما همان شــرایط را در سال 99 هم مشاهده 
خواهیم  کرد؛ ضمن اینکه صادرکنندگان قادر نخواهند بود که ارز را در 
نیما  عرضه کنند و بنابراین به نظر می رسد که یا باید در مورد این نرخ 
 توضیح داده شود یا اینکه اعلام شود این نرخ بر اساس چه محاسبه ای 

 صورت می گیرد یا اینکه آیا سیاست های جدیدی در راه است. 
لاهوتی با اشاره به مشکلاتی که در پروسه ثبت سفارش طی هفته های 
 گذشــته رخ داده است، افزود: اگرچه تا چندی پیش با پیگیری های 
 صورت گرفته، پروسه ثبت سفارش به 5 روز کاری کاهش یافته بود، 
 امــا در حال حاضر موانع پیش روی ثبت ســفارش به دلایل متعدد 
 بازگشــته و پرونده ها معطل می مانند و این پروسه اکنون به یک ماه 
تا   20 روز رســیده و در کنار آن، انواع و اقسام اشکالات نیز بروز کرده 

 است. 
وی افزود: در عین حال هم اکنون برای تائید پرونده های ثبت سفارش 
به  سابقه افراد رجوع می شود؛ در حالیکه قرار بر این بود که این موضوع 
 حداقل برای واردات از محل صادرات برطرف شــود و این موضوع تا 
 مدتی هم انجام شد، اما مجدد این اشکالات بروز کرده است و به نظر 
 می رســد اگر این روند ادامه یابد، با کمبود مــواد اولیه در واحدهای 

 تولیدی مواجه خواهیم کرد. 
لاهوتی گفت: بعد از مرحله ثبت سفارش و طولانی شدن این فرآیند، 
 موضوع تخصیــص ارز از محل ارز صادراتی از ســوی صادرکننده به 
 واردکننــده، به کندی پیش می رود در حالیکه بانک مرکزی که باید 
 پرونده ها را تائید کند و تخصیص ارزی نیز از سوی صورت نمی گیرد، 
 اما هم اکنون همین تائید از ســوی بانک مرکزی، حدود یکماه تا 40 
روز  زمان سپری می شود، ضمن اینکه واردکننده و صادرکننده معطل 
تائیدیه  است و اگر فرآیند واردات را در نظر بگیریم دو ماه و نیم زمان 

می برد  که مشکلاتی برای مواد اولیه واحدها ایجاد خواهد کرد. 

مصوبه طراحی چارچوب استاندارد
 برای تدوین اسناد حوزه فرهنگ  ابلاغ شد

مصوبه جلســه ســوم ســتاد هماهنگی و راهبری اجرای نقشه مهندسی 
 فرهنگی کشور در مورد طراحی چارچوب استاندارد برای تدوین اسناد  ملی 
حوزه فرهنگ، توســط اســحاق جهانگیری معاون اول رییس  جمهوری به 

شورای انقلاب فرهنگی ابلاغ شد. 
دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی با هماهنگی سازمان برنامه و  بودجه 
کشور موظف است چارچوب استاندارد تدوین این اسناد را مبتنی  بر تعریف 
مفاهیــم کاربردی، برخورداری از زمان بندی مشــخص، دارا  بودن رویکرد 
برنامه ای، مشــخص بودن دستگاه مجری و ناظر و  معطوف بودن به برنامه 

های پنج ساله کشور طراحی کند. 
در ادامه این گزارش آمده اســت: مصوبه طراحی چارچوب استاندارد  برای 
تدوین اســناد ملی حوزه فرهنگ که بنا به پیشــنهاد دبیرخانه شــورای 
 عالی انقلاب فرهنگی و در جلسه ســوم ستاد هماهنگی و راهبری اجرای 
 نقشــه مهندسی فرهنگی کشور به تصویب رسیده است، توسط معاون اول 
 رئیس جمهوری و رئیس ستاد هماهنگی و راهبری اجرای نقشه مهندسی 

 فرهنگی کشور به شرح پیوست برای اجرا ابلاغ می شود. 
اجرای این مصوبه منوط به رعایــت الزامات متناظر اعم از عدم  اختصاص 
منابــع مالی و تشــکیلاتی جدید و عدم مغایرت با مقــررات لازم  الاجرای 

مرتبط است. 
تشریح مصوبه

دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی با هماهنگی سازمان برنامه و  بودجه 
کشــور موظف است در اجرای مفاد بند ۲ شــق )الف( ماده واحده  وظایف 
و ترکیب اعضای ســتاد هماهنگی نقشه مهندسی فرهنگی کشور   )مصوب 
جلسه ۷۴۸ مورخ۲۷ /۳ /۱۳۹۳ شورای عالی انقلاب  فرهنگی( و به منظور 
ایجاد وحدت رویه در تدوین اسناد ملی حوزه  فرهنگ، چارچوب استاندارد 
تدوین این اسناد را مبتنی بر تعریف مفاهیم  کاربردی، برخورداری از زمان 
بندی مشخص، دارا بودن رویکرد  برنامه ای، مشخص بودن دستگاه مجری 

و ناظر و معطوف بودن به  برنامه های پنج ساله کشور طراحی کند. 

بورس همچنان رکوردشکنی می کند

شــاخص بورس تهران در جریان معاملات امروز بازار سرمایه  ۲۳۸۳  واحد 
رشد افزایش یافت و به  ۳۴۶ هزار و ۸۷۰ واحد رسید. 

معاملات امروز بازار بورس درحالی به پایان رسید که روند صعودی  در این 
بازار حفظ شد و شاخص کل به ۳۴۶ هزار و ۸۷۰ واحد رسید.  بورس امروز 

شاهد افزایش تعداد و ارزش معاملات هم بود. 
شاخص کل در بورس تهران با ۲۳۸۳ واحد رشد به رقم ۳۴۶ هزار و   ۸۷۰ 
رســید. شاخص کل با معیار هم وزن نیز با  ۱۶۴۴ واحد رشد در  رقم ۱۱۰ 

هزار و ۲۴۳ واحد ایستاد. 
معامله گــران بورس ۵۷۲ هزار معامله به ارزش ۲۶۳۴ میلیارد تومان  انجام 

دادند که نسبت به روز گذشته با افزایش مواجه بود. 
فولاد مبارکه اصفهان، مخابرات ایران، فولاد خراسان، کشتیرانی  جمهوری 
اســلامی ایران، پتروشیمی نوری و فجر انرژی خلیج فارس  امروز نسبت به 
سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت را بر شاخص گذاشتند  و در مقابل، گروه 

مپنا نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را در  بورس داشت. 
بانک های تجارت، ملت و اقتصاد نوین، گروه مپنا، ایران ترانسفو، س.  صنایع 
شــیمیایی ایران و س. نفت و گاز و پتروشــیمی تامین نمادهای  پربیننده 

امروز بورس بودند. 
ادامه رشد فرابورس

فرابورس نیز مانند روز های گذشــته با رشد مواجه بود و شاخص این  بازار 
با ۴۴ واحد رشد به ۴۵۲۸ واحد رسید. 

معامله گــران در فرابورس ۳۸۵ هزار معامله انجــام دادند که ارزش آن به 
  ۱۵۰۶ میلیارد تومان رسید که نسبت به روز گذشته افزایش دارد. 

در فرابورس، پتروشــیمی مارون، ســنگ آهد گهر زمین، ســهامی ذوب 
 آهن اصفهان،  پالایش نفت لاوان، صنایع ماشــین های اداری ایران،  فولاد 
هرمزگان جنوب و تولید ینروی برق دماوند نسبت به سایر نمادها  بیشترین 

تاثیر مثبت را بر شاخص گذاشتند. 
نمادهای پربیننده فرابورس امروز سهامی ذوب آهن اصفهان، گروه  صنایع 
کاغذ پارس، گروه ســرمایه گــذاری میراث فرهنگی، گــروه  کارخانجات 
صنعتــی تبرک، بازرگانی و تولیدی مرجان کار، ســرمایه  گذاری توســعه 

گوهران امید و بانک دی بودند. 

دکتر افشــین زرقی، معاون تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم پزشکی  شهید 
بهشتی با اشــاره به موانع رشــد تحقیق و فناوری در دانشگاه، گفت:  ما در 
دانشــگاه به دنبال تجارت، شراکت و دخالت نیســتیم، بلکه در پی  هدایت، 

حمایت و نظارتیم. 
معاون تحقیقات و فناوری دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در  میزگرد 
هفته پژوهش و فناوری با عنوان"حرکت به ســمت دانشــگاه نسل  سوم" که 
در دانشگاه علوم پزشــکی شهید بهشتی و با حضور برخی از   رؤسای مراکز 
تحقیقاتی و پژوهشــکده های دانشگاه برگزار شد، در پاسخ  به سوال مبنی بر 
وجود زیرساخت ها برای ورود به دانشگاه های نسل  سوم، گفت: دانشگاه نسل 
۳ در امتداد نسل یک و دو ایجاد شده و علاوه  بر آموزش و پژوهش به فضای 

کارآفرینی و فناوری توجه می شود. 
وی با بیان اینکه امروز احساس می شود که فضا برای حرکت به سمت  دانشگاه 
نسل ۳ فراهم است، گفت: در سال ۹۲ حرکت دانشگاه به سمت  فناوری آغاز 
شد و طی آن زیرساخت های لازم برای تسهیل فناوری در  دانشگاه فراهم شد. 

وی افزود: البته در این میان باید به آفت دانشــگاه های نسل ۳ یعنی  احتیاط 
در زمینه ثروت آفرینی توجه شود؛ چرا که دانشگاه محل تولید  دانش است و 

باید ضمن ارتباط با صنعت این دانش را منتقل کند. 
ë دانشگاه به مرحله بلوغ آموزشی و پژوهشی رسیده است

معاون تحقیقات و فناوری دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان  اینکه 
دانشگاه به مرحله بلوغ آموزشــی و پژوهشی رسیده است،  خاطرنشان کرد: 
سرانه ۳ مقاله به ازای هر هیات علمی یکی از  نشانه های بلوغ علمی و آمادگی 

برای ورود به فضای فناوری است. 
شاخص های ارتقا با توجه به فناوری معادل سازی شود

دکتــر زرقی با بیان اینکه با نظام و آیین نامه های ارتقای فعلی اعضای  هیات 
علمی و دانشــجو نمی توان وارد دانشگاه نسل سوم شد، گفت:  شاخص های 

ارتقا باید بر حسب شرایط و با توجه به فناوری  معادل سازی شود. 
وی با بیان اینکه در راستای ارتقای فناوری در دانشگاه ها می توان  واحدهای 
کارآفرینی را در برنامه آموزشی دانشگاه ها راه اندازی کرد،  گفت: ما در دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشــتی جهت تقویت فناوری،  مدیریت فناوری ایجاد 
کرده و به عبارتی طرح های فناوری در مســیری  جدا از تولید علم بررســی 

می شود. 
وی راه انــدازی اتاق مالکیت فکری و اداره تکنولوژی در بیمارســتان ها  را در 
همین راســتا عنوان کرد و ادامه داد: با این طرح اساتید مهندسی و  پزشکان 

در کنار هم به ارتباط واقعی صنعت و دانشگاه معنا می بخشند. 
دکتر زرقی بــا بیان اینکه همچنین منابع مالی فنــاوری را از پژوهش جدا 
 کرده ایم، اظهار کرد: در این راستا گرنت های فناوری جداگانه در قالب  وام به 
اعضای هیات علمی تخصیص داده می شود که در این راستا تا  کنون بیش از 

۴.۵ میلیارد تومان وام فناوری اختصاص داده شده است. 
ë راه اندازی ستاد کارآفرینی به زودی

وی با بیان اینکه به زودی ستاد کارآفرینی در دانشگاه ایجاد می شود،  گفت: 
ســتاد کارآفرینی با هدف توانمندســازی فارغ التحصیلان و ایجاد و  تسهیل 
فضای کســب و کاری ایجاد می شود؛ چراکه ما در دانشگاه به  دنبال تجارت، 

شراکت و دخالت نیستیم، بلکه در پی هدایت، حمایت و  نظارتیم. 
ë  ۹۸ ثبت ۱۱۳ نمونه تجاری در سال

دکتر زرقی در ادامه با اشــاره به افزایش تعداد شرکت های دانش بنیان از   ۲ 

مورد در سال ۹۲ به ۷۰ مورد در سال ۹۷، گفت: در همین راستا   ۱۱۳ نمونه 
تجاری در سال ۹۸ ثبت کردیم که ۴۶ مورد آن تجاری شده  است. 

مشکل امروز ما بیکاری افراد باسواد است
دکتر زرقی با بیان اینکه مشــکل امروز بیکاری افراد باســواد اســت،  گفت: 
شرکت های دانش بنیان با هدف جذب فارغ التحصیلان دانشگاه  ایجاد شده، به 
گونه ای که از این طریق تا امروز ۲۵۸ فارغ التحصیل در  این شرکت ها جذب 
شده اند و بیش از ۳.۵ میلیارد تومان خلق ثروت در  قالب رویالتی در دانشگاه 
ثبت شده است که بر اساس برنامه ها خلق  ثروت ۱۰۰ میلیاردی پیش بینی 

شده است. 
معاون تحقیقات و فناوری دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به 
 جایگاه بین المللی دانشگاه بر اساس رتبه بندی ها نیز گفت: سال ۲۰۱۹  سال 
درخشــانی برای ما بوده است، بر اســاس نظام رتبه بندی لایدن جزو   ۵۰۰ 
دانشگاه برتر دنیا هستیم و در انتقال تکنولوژی هم اقدامات خوبی  داشته ایم 

که باید ثبت شود. 
ë یک سوم تولید علم کشور در حوزه علوم پزشکی است

وی با تاکید بر اینکه تولید فناوری بدون تولید مقاله امکان پذیر نیست،  گفت: 
۳۰ درصد یا یک ســوم تولیدات مقالات کشــور در حوزه علوم  پزشکی بوده 

است؛ ولی متاسفانه بودجه ها به این نسبت توزیع نمی شود. 
دکتر زرقی با اشاره به تاکید بیانیه دوم انقلاب بر رشد شتاب علمی و  توجه به 
پژوهش های ثروت آفرین، گفت: بنابراین نباید رشد مقالات را  متوقف کنیم، 

بلکه باید جهت گیری آنها را تغییر دهیم. 
وی در بخش بعدی این نشست با اشاره به محدودیت بودجه های  پژوهشی در 
کشور، اظهار کرد: در نظام های مترقی بخش خصوصی  در بودجه ها تاثیرگذار 
است، تا زمانی که دانشگاه ها دولتی و خصولتی  هستند، با بودجه عمومی اداره 
می شوند، بنابراین یکی از راهکارهای  تقویت بودجه و ثروت آفرینی پررنگتر 

کردن بخش خصوصی در  سیستم هاست. 
ë سهم گرنت های بیرونی و بین المللی بسیار محدود است

دکتر زرقی با بیان اینکه دانشگاه ها مکلفند تا ۲ درصد بودجه عمومی  خود را 
صرف پژوهش کنند، گفت: البته گرنت های بیرونی هم وجود  دارند، ولی سهم 

گرنت های بیرونی و بین المللی بسیار محدود است. 
موانع پژوهشی و فناوری در دانشگاه ها

معاون تحقیقات و فناوری دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به 
 موانع پژوهشی و فناوری در دانشگاه ها، گفت: قوانین و آیین نامه ها،  نظام پولی 
و گردشــی حاکم در دانشگاه ها، بحث ذهنیتی و تفکری در  رابطه با اهمیت 
پژوهش و ضعف نظام های ارزشیابی از مهمترین  چالش های موجود در جهت 

تحقق دانشگاه نسل ۳ و کارآفرین است. 

موانع رشد فناوری در دانشگاه ها
خبر
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افقي :

  1 - طراحــی اولیــه، مطالعه مقدماتــی - تناور 
شدن - آشوب، فتنه

 2 - همنشــین ســهند، کوهــی در اردبیــل - 
مهمانخانه - فصل خزان، فصل برگریزان

 3 - چه وقت؟، چه کســی؟ - ترســیده - باطل 
کنندگان

 4 - چــروك پوســت، چین و چروك پوســت - 
لیوان فرنگی - پایتخت ترکیه

 5 - همبازی پرســتویی در خاك ســرخ - نصف 

6 - نوعی قطع کتاب - زر خالص 
7 - جمــع نكتــه - بالای فرنگی، بــالا به گویش 

عمو سام - لاشه حیوان 
8 9 - نت ششــم موســیقی، نفــی عرب، درون 
چیزی - ضمیر داخلی، داخل، دوم شخص مفرد 
- نــار، از عناصــر اربعــه 10 - کینــه ها - حق 

الشرب 
11 - یوزپلنــگ بــه لفــظ عربــی - بنیانگــذار 
پدیدار شناســی 12 - زن خانه دار، ام المنزل 

- کوهان شتر - طعم
 13 - فــال بد - تئاتر، نشــان دادن - پهلوان 
14 - عطــر بســتنی - تكبر کردن - ســوره ای 

از قران
 15 - تــوپ و تشــر - بــه رهن گرفته شــده، 

گروگان - سنبله نورسیده ذرت

عمودي :

 1 - ساکنین قطب شمال - جانوران بسیار ریز 
سطح دریا

 2 - طبــل زن - از ســاطین قاجــار 3 - آزاد و 
رها، افسار گســیخته - ورقه معرف مشخصات 

کالا - از بازیكنان استقال
 4 - بســیار گــرم، پر حــرارت - هنــر فرنگی 
- حــرف فاصلــه، خمیدگــی کاغذ، لنگــه بار - 
جانور تــك ســلولی، از جانوران تــك یاخته ای 
5 - صحرایــی در آفریقا - شــهری در اســتان 
هرمــزگان 6 - پادشــاه - پســت و فرومایــه، 

فرومایه، خسیس
 7 - ســاز ســنتی ایــران، نام ســازی - امر به 

نبردن 8 - دختر کورش - میانجیگری 
9 - نمك - فرزند زاده 10 - گوســفند - کوره 
آجر پزی 11 - بیبشــه زار نی - واحد مقاومت 
الكتریكــی، مهــم تــر 12 - از موسســات مالی 
- مــدل غربی، الگــوی اروپایی - پــدر عرب - 

خواستن، در خواست
 13 - مدرك کارشناســی - خنــدان لب - برج 

کج فرانسه
 14 - باشــگاه فوتبــال اســپانیایی - فیلمی از 

اصغر فرهادی
 15 - اثری از فریدون مشــیری - تیم فوتبال 

عربستان
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خودروی آب سوز، از ادعا تا واقعیت

روزنامه یادگار امروز  منتظر
 ارائه پیشنهادات و نظرات شما می باشد 

yadegar_emrooz@yahoo.com
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خبر خبر 

yadegar_emrooz@yahoo.com

گیلان-خبرنــگار یادگار امــروز :مدیر کل 
آموزش و پرورش گیلان، با اشاره به کمبود 
ابتدایی اســتان، گفت:  معلم در مــدارس 
تلاش می کنیم تا این مشــکل سریعا رفع 

شود.
 نادر جهان آرای در جلســه شورای آموزش 
و پرورش آســتارا که در ســالن اجتماعات 
فرمانداری برگزار شد، با بیان اینکه آموزش 
و پرورش استان در حوزه پژوهش اقدامات 
اساسی را در دســتور کار خود دارد، اظهار 
کــرد: در گذشــته کارهای پژوهشــی در 
مــدارس کمرنگ بود و خوشــبختانه امروز 
در حوزه پژوهشی در سطح مدارس استان 

اقدامات خوبی  در حال انجام است.
جهان آرای با اشاره به اینکه امروز آموزش و 
پرورش نگاه ویژه ای به فعالیت های مهارت 
محور در مدارس دارد، افــزود: در مدارس 
گیلان چهار فعالیت مربــوط با حوزه مهم 

پژوهش در حال اجرا است.
مدیرکل آموزش و پــرورش گیلان با بیان 
اینکه جشــنواره جابربن حیان در مدارس 

ابتدایی از جمله فعالیت هایی اســت که در 
این حوزه صــورت می گیرد، گفت: ســال 
گذشــته ۱۱۰ هزار دانش آموز گیلانی در 

این جشنواره شرکت کردند.
وی با اشــاره به اینکه در دوره متوسطه اول 
فعالیت هایی همچون لیگ علمی و جشنواره 
نوجوانــان خوارزمــی در مــدارس برگزار 
می شــود، افزود: در دوره متوسطه دوم نیز 

جشــنواره جوان خوارزمی اجرا می شود که 
در این جشنواره ثبت اختراعاتی داشته ایم.

جهان آرای با اشــاره به کمبــود معلم در 
مدارس ابتدایــی، تصریح کرد: تلاش داریم 

این مسئله را سریعا رفع کنیم.  
رئیــس اداره آموزش و پرورش آســتارا نیز 
در این جلسه، اظهارکرد: در شهر آستارا به 
جز یک مدرســه، همه مدارس تک شیفتی 

هستند.ســجاد موسوی با بیان اینکه بیشتر 
مدارس آستارا نوساز هستند، گفت: در دهه 
فجر امســال یک مدرســه در بندر آستارا 

افتتاح می شود.
وی با اشــاره به اینکه در ۱۳ مدرسه آستارا 
کمتــر از ۹ دانش آموز تحصیــل می کنند، 
افزود: در مجمــوع در این ۱۳ مدارس، ۷۵ 

دانش آموز مشغول به تحصیل هستند.
موسوی به استقبال خوب والدین آستارایی 
از مدارس غیردولتی، اشاره کرد و گفت: ۷۰ 
درصد دبیران مدارس آستارا دارای مدرک 

تحصیلی لیسانس و بالاتر هستند.
رئیــس اداره آموزش و پرورش آســتارا با 
اشــاره به کمبود نیرو در مــدارس، تصریح 
کرد: آســتارا ویترین و پیشانی نظام است و 
باید به آموزش و پرورش این شهرستان نگاه 

ویژه شود.
موســوی با بیان اینکه تراکم دانش آموزی 
در شهرستان آستارا به شدت رو به افزایش 
است، افزود: برای برطرف کردن این موضوع 

باید برنامه ریزی خوبی صورت گیرد.

تبریــز  خبرنگاریــادگار امــروز : مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
آذربایجان شــرقی با بیــان اینکه طرح های 
مرمتی بــازار تبریز به همت معاونت میراث 
اســتان و پایگاه میراث جهانی بازار تبریز و 
با جلب مشــارکت اصناف و بازاریان انجام 
می شــود گفت: تاکنون ۱۲ طرح مرمتی در 
بزرگ ترین سازه آجری سرپوشید جهان به 

پایان رسیده است.
مرتضی آبدار با بیان اینکه بازار سرپوشــیده 
تبریــز، با گســتره ۲۷ هکتــار و ۱۶ عنصر 
از جمله تیمچه، دالان، ســرا، چهارســوق، 
مســجد مدرســه، دروازه، حمــام، بقعــه، 

پل بــازار، بازارچه، زورخانــه، یخچال و ... 
به عنوان بزرگ ترین سازه آجری سرپوشیده 
به هم پیوسته جهان شناخته می شود، افزود: 
با توجه بــه اینکه این اثــر تاریخی بخش 
بزرگی از شــریان اصلی پویایــی در بافت 
تاریخی تبریز را در خود جای داده اســت، 
متخصصان و کارشناســان خبــره معاونت 
میراث فرهنگی و پایگاه بازار به صورت مداوم 
در حال پایش و مرمت کالبد این اثر تاریخی 

ارزشمند هستند.
وی با اشــاره به عملیات مرمت و بازسازی 
عناصر مختلف این بازار از سال ۹۷ تاکنون، 
سبک ســازی  و  استحکام بخشــی  گفــت: 

بناهــای واقع در بــازار سرپوشــیده تبریز 
به منظــور مقاوم ســازی بخش های مختلف 
آن از موضوعــات مــورد توجــه اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
آذربایجان شــرقی اســت و در این راستا، 
اقدامات لازم برای ساماندهی این مجموعه 
تاریخــی در قالب ۱۲ پــروژه مرمتی طی 

سال های ۹۷ تا آذر ۹۸ انجام گرفته است.
مدیــرکل میراث فرهنگــی، گردشــگری و 
با اشاره به  صنایع دستی آذربایجان شــرقی 
اینکه هر فاز از مراحل مرمت و ســاماندهی 
ایــن اثر فاخر فرهنگــی و تاریخی با تأمین 
اعتبــار لازم و تحت نظــر اداره کل، با جلب 

مشــارکت اصناف و بازاریان انجام می شود، 
افزود: مرمت و جداره ســازی ورودی بازار 
به مســجد جامع، مرمت آجرفرش ســقف 
مســجد حاج صفرعلی، طاق ورودی تیمچه 
میرزا شــفیع، طاق بازار ســراجان و دالان 
سقط فروشان، کف سازی تیمچه شعربافان، 
تیمچه ملک، اجرای سر درب ورودی شازده 
بزرگ و ایزولاســیون تیمچه امیرشاهی به 

اتمام رسیده است.
آبدار اضافه کرد:همچنین در هشت ماه سال 
جاری، ۲۰۰ مغازه بازار سرپوشیده تبریز با 
مشــارکت کســبه بازار مرمت و ساماندهی 

شده است.

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز : 
مســابقات مهارت شغلی از ســال 90 با الگو 
برداری از کشــورهای پیشــرفته در شرکت 
توزیــع برق اصفهان با هدف توانمند ســازی 
کارکنان این شــرکت به منظور ارائه خدمات 
منطبــق با آخریــن اســتانداردها و بالاترین 
کیفیت برگزار شــد  این دوره مســابقات به 
صــورت علمــی وعملی در تمامــی حوزه ها 
و با مشــارکت جمعــی کارکنان از ســتاد و 
امورها انجام می شــود و نیروهای ستادی با 
مشارکت ســایر واحدهای پشتیبان به برنامه 
ریزی طراحی و اجرای کلیه مراحل مسابقات 
خواهنــد پرداخت  ایــن دوره مســابقات با 
محوریت دفتر آموزش برگزار می شــود  و به 

همیــن منظور باب گفتگو را با مدیر دفتر آموزش و برنامه 
ریزی نیروی انسانی باز نمودیم 

مهندس احمد نادعلی در این باره گفت :در این دوره کلیه 
نیروهای فعــال در امورهای اجرایی  به دو گروه نیروهای 
اجرایی و کارشناســی تقسیم شــده اند و هر یک از این 
گروهها در رشــته های تخصصی خود رقابت خواهند کرد 
در مرحله علمی مسابقات مهارتی گروههای اجرایی بیش 
از 88 نفراز نیروها ی اجرایی در ســه حوزه با یکدیگر به 

رقابت پرداختند 
وی در ادامــه گفت :نیروهــای اجرایی حوزه توســعه و 
نوسازی در رشته تبدیل شبکه سیمی به کابل خود نگهدار 
،نیروهای اجرایی حوزه بهره برداری در رشــته تعمیرات 
شــبکه برق دار و نیروهای لوازم اندازه گیری در رشــته 
نصب انشعاب تک فار به صورت کتبی با یکدیگر به رقابت 
پرداختند و مرحله عملی و کاربردی این مسابقات نیز در 

اردیبهشت ماه سال آینده برگزار می شود 
نادعلی به شــش معیار پذیرش گروههای برگزیده اشاره 

کرد و گفت :انتخاب گروههای برتر با اســتفاده از شاخص 
های میزان دانش علمی ، رعایت ایمنی ،کیفیت اجرا،لوازم 
و تجهیزات ،نظام آراستگی و سرعت عمل از شاخص های 

معیار این پذیرش بوده است 
وی تاکیــد کرد :در خصوص برگزاری مســابقات مهارتی 
گروههای کارشناسی بالغ بر 250 نفر در هفت حوزه برنامه 
ریزی ،مهندسی ،نظارت ،بهره بردرای ،مالی ،مشترکین و 
لوازم اندازه گیری با یکدیگر بــه رقابت خواهند پرداخت 
این دوره مســابقات از دو بخــش علمی )آزمون کتبی ( و 
مســابقه گروهی برگزار می شود و کلیه کارشناسان فعال 
هر حوزه موظف به حضور در مســابقات هســتند و پس 
از برگزاری مســابقات علمی میانگین نمرات هفت حوزه 
در هر امور محاســبه و چهار امور راه یافته به مرحله بعد 

تعیین می شود 
مدیر دفتر آموزش و برنامه ریزی نیروی انســانی یاد آور 
شــد :پس از پایان مسابقات در بخش گروههای اجرایی و 
کارشناسی از نفرات برگزیده به صورت تیمی و انفرادی با 

اهدای جوایز نقدی و غیر نقدی تقدیر خواهد شد .

وی خاطر نشــان کــرد :شــرکت توزیع برق 
اصفهان سال گذشته در اولین دوره مسابقات 
مهارت شــغلی کشــوری در دو رشته تبدیل 
شــبکه ســیمی به کابل خود نگهدار و نصب 
انشــعاب برق ســه فاز مقام اول را از آن خود 
کرد و در رشته نصب انشعاب تک فاز به مقام 
سوم دســت یافت و در مجموعه رشته ها نیز 
بالاترین رتبه را این شــرکت در کل شــرکت 
هــای توزیع از آن خود نمود و لوح رتبه عالی 

را دریافت نمود .
در ادامــه مهنــدس غلامرضا نــوری رییس 
پارک فن آوری های نوین شرکت توزیع برق 
اصفهان نیز عنوان کــرد : یکی از اهداف این 
مســابقه ایجاد انگیزه در بین کارکنان است و 
این شــرکت برای رســیدن  به  اهداف تعیین شده خود 
که شــامل کاهش حوادث ،کاهش تلفات شبکه و رسیدن 
به چشــم انداز 1405 می باشــد نیروهایی با مهارت ، با 
دقت و همچنین افراد خــلاق را پرورش دهد و کارکنان 
و کارشناســان را از موقعین جاری خود به سمت جلو 

هدایت کند .
وی تصریح کرد :شرکت توزیع برق اصفهان به این نتیجه 
رسید که با ایجاد فضایی مناسب بتواند به صورت مشخص 
فرایندهای برق رســانی به مشــترکین را به خوبی نشان 
دهد و بســتر مناسبی را برای آموزش بر روی شبکه های 
برق دار به نمایش بگذارد این مجموعه بر بســتر ساختار 
ریز شــبکه ها طراحی شده اســت و این ساختار  میکرو 
گریدی در قالب اتوماسیون شــبکه فراهم شده است که 
دانش و مهارت های همکاران در این مرکز به روز رســانی 
و آموزش داده  می شــود و همچنین این دوره مسابقات 
مهارت شــغلی در این مجموعه  منسجم در حال برگزاری 

می باشد.

اتمام ۱۲ طرح مرمتی در بازار سرپوشیده تبریز

مسابقات مهارت شغلی در شرکت توزیع برق اصفهان برگزارشد

محمدی-خبرنگاریادگار  کرمانشــاه-فریده 
امروز : مدیر مرکز خدمات ســرمایه گذاری 
استان کرمانشاه از سرمایه گذاری حدود 10 
میلیــون یورویی چینی هــا در پروژه تولید 

»فروآلیاژ منگنز« در کرمانشاه خبر داد.
 فریــد خلیلی  با اشــاره بــه رایزنی های 
متعــددی که بــا ســرمایه گذاران خارجی 
برای پــای کار آمدن در کرمانشــاه انجام 
شــده، گفت: در همین راســتا گروهی از 
پروژه  احداث  برای  ســرمایه گذاران چینی 
فروآلیاژ منگنز در کرمانشــاه اعلام آمادگی 

کردند.

وی بــا بیان اینکــه این واحد قرار اســت 
در شــهرک صنعتی مرصاد احداث شــود، 
خاطرنشان کرد: آنچه به عنوان برآورد اولیه 
ســرمایه گذاری در این واحد بــه ما اعلام 
کردند حدود 10 میلیون یورو برای فاز اول 
اســت که در فازهای بعدی افزایش خواهد 

یافت.
مدیر مرکز خدمات ســرمایه گذاری استان 
کرمانشاه از اختصاص زمین هشت هکتاری 
برای این منظور خبر داد و تاکید کرد: این 
پروژه اکنــون در مرحله تجهیــز کارگاه و 

سفارش ساخت تجهیزات است.

وی عنوان کرد: ســرمایه گذاران اقداماتی از 
جمله تحویل ضمانت و سپرده، ثبت شرکت 
با نام »فروآلیاژ متحدشــرق آســیا« و ... را 
انجام دادند، زمین هم به آنها تحویل شــده 

و اکنون نیز در کرمانشاه مستقر هستند.
خلیلی با بیان اینکــه عملیات اجرایی این 
پروژه به زودی آغاز خواهد شد، یادآور شد: 
ســرمایه گذاران وعده دادند این مجموعه را 
ظرف مدت یکسال به بهره برداری برسانند.

به گفتــه خلیلی، بــا بهره بــرداری از این 
مجموعه برای 125 نفر به صورت مستقیم 

اشتغالزایی خواهد شد.

سرمایه گذاری 10 میلیون یورویی چینی ها در »فروآلیاژ منگنز« کرمانشاه

کشف 5میلیارد ریال

 
 دارو و لوازم آرایشی قاچاق در کرمانشاه

کرمانشاه-فریده محمدی-خبرنگاریادگار امروز : 
 فرمانده انتظامی اســتان کرمانشاه گفت: با تلاش ماموران پلیس، 26 
قلم دارو و لوازم بهداشتی قاچاق به تعداد 44 هزار عدد و به ارزش پنج 

میلیارد ریال در کرمانشاه کشف شد.
 ســردار »علی اکبر جاویدان«  اظهار داشــت: پس از اطلاع پلیس از 
نگهداری مقدار زیادی دارو و لوازم بهداشتی قاچاق توسط فردی در 
یکی از شــهرک های حاشیه ای کرمانشــاه، رسیدگی به موضوع در 
دستور کار قرار گرفت.وی افزود: در همین راستا ماموران با تحقیقات 
گســترده محل دپو دارو و لوازم بهداشتی قاچاق را شناسایی و پس 
از هماهنگی قضائی، بازرســی های لازم را به عمل آوردند. جاویدان 
خاطرنشان کرد: در این بازرسی، تعداد زیادی دارو و قرص های ضد 
ســرفه و ضد اضطراب، تقویت اعصاب، کنتــرل کننده قند و تصفیه 
خون، مکمل های بدنســازی، لاغری، چــاق کننده، رفع چربی کبد، 
سنگ شــکن، کراتین، انواع پماد سوختگی و ضد درد، تعدادی کرم 
بهداشــتی، شامپو و چای قاچاق کشف شــد.فرمانده انتظامی استان 
کرمانشــاه تصریح کرد: در این بازرسی همچنین 15 هزار عدد برند 
تقلبی و یک دستگاه شــمارش زن قیمت و تاریخ نیز کشف شد.وی  
ارزش محصولات قاچاق کشــف شــده را طبق نظر کارشناسان پنج 
میلیارد ریال ذکر کرد و گفت: در این رابطه یک نفر دســتگیر و برای 
صدور حکم لازم تحویل مراجع قضائی شــد. جاویدان گفت: برخورد 
پلیس با پدیــده قاچاق و افراد قاچاقچی قاطعانه خواهد بود، چرا که 

این افراد سلامت اقتصادی جامعه را هدف قرار داده اند.

یک پلدختری
 رئیس دادگستری گتوندخوزستان شد

کامرانی – خبرنگاریادگارامروز: 
مراسم معارفه رئیس دادگستری شهرستان گتوند دراستان خوزستان 
با حضور مســئولین شهرستانی و روئسا و دادســتان های شهرستان 
های دزفول ،  اندیمشــک ، شوش،  شوشــتر ، مسجدسلیمان وبخش 

الوار گرمسیری ، درسالن اجتماعات ارشاد این شهرستان برگزار شد.
دراین مراسم هوشنگ محمودی به عنوان رئیس دادگستری شهرستان 
گتوند معرفی شد.قاضی محمودی متولد شهرستان پلدختر در استان 
لرستان با داشتن18سال سابقه قضایی دارای مدرک کارشناسی ارشد 
دررشته حقوق قاضی است وپیش از این در شهرستان های اندیمشک 

شوشتر، دزفول و شوش به عنوان قاضی مشغول فعالیت بوده است.
رئیس جدید دادگســتری گتوند درمراســم معارفــه خود درخصوص 
ضــرورت اجرا واحترام به قانــون ، تعامل با همه ادارات و فعال نمودن 
شــوراهای ی حل اختلاف ،صیانت آراءوحقوق مردم درپروســه مهم 
برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی و صیانت از حقوق اجتماعی 
و منابع ملی و جلوگیری از تعرض به حقوق یکدیگر مطالبی بیان کرد.

هوشنگ محمودی باتقدیرازرئیس کل دادگستری استان خوزستان ، از 
حضورجناب حاج اقا ســعدی  معاون رییس کل و رییس منابع انسانی 

دادگستری استان قدردانی کرد.

پرداخت صورتحسابهای  موسسات طرف قرارداد 
اداره کل بیمه سلامت آذربایجان غربی

ارومیه-مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز : 
درادامه پرداخت صورتحسابهای موسسات تشخیصی درمانی موسسات 
طــرف قرارداد اداره کل بیمه ســلامت آذربایجان غربی،بابت اســناد 
ماههای مرداد و شهریور 98 ، مبلغ 100 میلیارد و 625 میلیون ریال 
پرداخت شدباتوجه به اعتبارات تخصیصی سازمان بیمه سلامت ایران 
:مبلغ 47 میلیارد و 156 میلیون ریال بابت 85 درصد اســناد تحویلی 
شهریور ماه 1398 داروخانه های خصوصی استان ، مبلغ 24 میلیارد و 
232 میلیون ریال بابت 49 درصد اسناد شهریور ماه 98 بیمارستانهای 
خصوصی و غیر دانشگاهی ومبلغ 29 میلیارد و 237 میلیون ریال بابت 
اسناد مرداد ماه سال جاری موسسات غیر بیمارستانی خصوصی و غیر 
دانشــگاهی اعم از پزشــکان ، درمانگاهها و پاراکلینیک طرف قرارداد 
اســتان آذربایجان غربی پرداخت گردید .موسسات پاراکلینیک شامل 
کلیه مراکز آزمایشگاهی ، رادیولوژی ، سونوگرافی ، فیزیوتراپی و سنگ 
شــکن میشود که به عنوان یک موسسه تشــخیصی با اداره کل بیمه 

سلامت استان قرارداد دارند 

گردهمایی سلامت  دانش آموزی 
 درپلدختر

پلدختر- کامرانی- خبرنگاریادگارامروز :
 به گزارش روابط عمومی شــبکه بهداشــت ودر مان شهرستان پلدختر، 
گردهمایی دانش آموزان با هدف آگاه ســازی و پیشــگیری از بیماری ایدز 
به مناســبت روز جهانی و هفته ملی اطلاع رسانی از این بیماری با حضور 
مهندس میرهاشمی رئیس مرکز بهداشت و کارشناسان  شبکه بهداشت و 
همچنین  معاونت پرورشی آموزش و پرورش پلدختر و کارشناسان مربوطه 
دردبیرستان پسرانه شهید شــکارچی برگزار گردید. دراین همایش دانش 

آموزان با شیوه های گوناگون پیشگیری از بیماری ایدزآشنا شدند.

رشد ۴۴۰ درصدی اقامت 
در واحدهای بوم گردی گیلان

گیلان-خبرنگاریادگار امروز :
 مدیرکل میراث  فرهنگی گیلان از اقامت بیش از ۹۵ هزار گردشگر در 
اقامتگاه های بوم گردی استان خبر داد و گفت: این تعداد در مقایسه با 

مدت مشابه سال گذشته رشد ۴۴۰ درصدی را نشان می دهد.
  شــهرود امیرانتخابــی در جمع خبرنگاران با اشــاره به رشــد ۴۴۰ 
درصدی اقامت در واحدهای بوم گردی استان گیلان، اظهار کرد: اداره 
کل میراث فرهنگی گیلان در یک ســال گذشته با ایجاد اقامتگاه های 
بوم گردی در روســتاها، گامی بزرگ در راستای توسعه اکوتوریسم و 

گردشگری روستایی در ایران برداشته است.
مدیــرکل میراث فرهنگی گیلان با اشــاره به فعالیت ۷۴ اقامتگاه های 
بوم گردی در این اســتان، گفت: در ســال گذشته تنها ۱۴ واحد فعال 

بود که در مقایسه با این تعداد از رشد ۴۲۸ درصدی برخوردار است.
وی با بیان اینکه در هشت ماه نخست امسال ۹۵ هزار و ۲۴۵ گردشگر 
در اقامتگاه های بوم گردی  اســتان گیلان اقامت کرده اند، افزود: این 
تعداد در مقایســه با سال گذشته از رشد ۴۴۰ درصدی برخوردار بوده 

است.
امیرانتخابــی در ادامه هدف از تاســیس اقامتگاه هــای بوم گردی را 
توســعه پایدار گردشگری، احیای ارزش های سنتی و بومی، کمک به 

اقتصاد جامعه محلی و حفظ محیط زیست عنوان کرد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی لرستان:

۸۰ پزشک فوق تخصص و متخصص 
به لرستان می آیند

پهلوانی- آباد-مهری  خرم 
خبرنگاریادگار امروز : 

 رئیــس دانشــگاه علــوم 
لرســتان گفت:  پزشــکی 
۸۰ پزشــک فوق تخصص 
اســتان  به  متخصــص  و 
محمدرضا  می آیند.دکتــر 
اعضای  جمع  در  نیکبخت 
این  بالینی  علمــی  هیات 
دانشگاه ، اظهار کرد: خرد 

جمعی اعضای هیات علمی در اجرای برنامه های دانشگاه ملاک است.
وی تصریــح کرد: امســال برای اولین بار ۸۰ پزشــک فوق تخصص و 

متخصص به لرستان می آیند.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی لرستان خاطرنشــان کرد: برنامه های 
دانشگاه را از ســاخت خانه بهداشت به ترمیم زیرساخت ها، تجهیزات 

درمانی و پرداخت مطالبات آوردیم.
نیکبخت اضافه کرد: بیمارســتان ها مراکز درآمدزایی دانشگاه هستند، 
کل درآمد این مراکز را به رفع مشکلاتشــان اختصاص دادیم.وی بیان 
کرد: اگر اســاتید نیازی را در حوزه درمان می بینند که به درآمدزایی 

کمک می کنند در اسرع وقت مرتفع می کنیم.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی لرســتان ادامه داد: در استان بهترین 
متخصصین را داریم، باید تلاش کنیم اعزام بیماران به ســایر استان ها 

به حداقل برسد.

 27 و28 آذرماه برگزار می شود ؛
نخستین نشست تخصصی توسعه اشتغال

 به میزبانی قشم 

هرمزگان-خبرنگاریادگار امروز :
مدیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی سازمان منطقه آزاد قشم از برگزاری 
نخستین نشست تخصصی برنامه توسعه اشتغال کشور با حضور معاون 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به میزبانی جزیره قشم خبر داد.
به گزارش ایلنا از هرمزگان، ســلیمان رنجبری اظهار کرد: نخســتین 
نشســت تخصصی برنامه توسعه اشتغال کشــور با هدف هماهنگی و 
پیش برد سیاست ها و برنامه های اشتغالزایی و توسعه کارآفرینی کشور 
و پایش آنها 27 و 28 آذرماه با حضور عیسی منصوری )معاون توسعه 
کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در قشم برگزار 

می شود.
وی ادامه داد: مدیــران کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان های 
جنوب کشور، مشــاوران و معاونان اشتغال سراسر کشور و همچنین 
معاونین اشتغال ادارات کل کشور دیگر شرکت کنندگان در نخستین 

نشست تخصصی برنامه های توسعه اشتغال کشور هستند.
مدیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی سازمان منطقه آزاد قشم اضافه کرد: 
یکی از دغدغه های اساســی برنامه های توســعه در کشور تلاش برای 
کاهش مشــکل بیکاری است که همواره به عنوان یکی از اهداف مهم 
این برنامه ها مد نظر بوده است و برگزاری چنین نشست های تخصصی 
می تواند به آسیب شناســی و بهبود سیاست های اشتغالزایی در کشور 

کمک کند.
رنجبری در پایان خاطرنشــان کرد: سیاست  سازمان منطقه آزاد قشم 
مانند تمام سال های گذشته رفع موانع اقتصادی و ایجاد اشتغال پایدار 

برای جوانان جزیره است.

مدیرکل آموزش و پرورش استان مطرح کرد؛

کمبود معلم در مدارس ابتدایی گیلان

ارومیه -مینا اصلانی - خبرنگاریادگار امروز : مدیرعامل بنیاد علوی 
گفت: ۱۴ هزار واحد مســکونی با مشارکت این نهاد و بهزیستی 

برای خانواده های دارای ۲ معلول در کشور ساخته می شود.
محسن منصوری در بازدید از طرح های اشتغال روستای »مُخور« 
شوط در آذربایجان غربی افزود: این واحدهای مسکونی با همکاری 
اعتباری سازمان بهزیستی و بنیاد علوی در سراسر کشور ساخته 

شده و در اختیار خانوارهای معلول قرار می گیرد.
وی اضافه کرد: مسکن مهمترین معضل این خانواده ها است و بنیاد 
علوی با همراهی بهزیستی در راستای حل این مشکل بیشترین 

تلاش خود را به کار می گیرد.
وی بیــان کرد: علاوه بر آن، ســاخت یک هزار کلاس درس و ۴۲ 
مرکز خدمات جامع سلامت شهری و روستایی از دیگر برنامه های 

بنیاد علوی در راســتای محرومیت   زدایی در استان های مختلف 
کشــور اســت.مدیرعامل بنیاد علوی ادامه داد: در این طرح های 

عمرانی گســترده نیز با ادارات آموزش و پرورش و دانشگاه های 
علوم پزشکی همکاری های لازم انجام می گیرد.

منصوری با بیان اینکه بنیاد علوی با شعار »با مردم برای مردم« پا 
به عرصه خدمت رسانی گذاشته است، افزود: این بنیاد با پرداخت 
تســهیلات کم بهره در اشــتغال افراد جویای کار همراه مردم در 

مناطق محروم کشور است.
مدیرعامل بنیاد علوی از کارگاه قالی بافی و نمایشگاه توانمندی های 
اعضای صندوق خرد آبادانی و پیشرفت روستای مخور شوط بازدید 

کرد.
این نمایشــگاه در قالب غرفه های مختلف از جمله هنر آشپزی، 
صنایع دســتی، فرآورده های دامی و لبنی و فرش برپا شده 

است.

بنیاد علوی ۱۴ هزار واحد مسکونی برای معلولان می سازد



»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 
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میوه هایی با خاصیت آنتی 
اکسیدانی برای لاغر شدن

آنتوســیانین موجود در برخی میوه هــا که خاصیت آنتی 
اکســیدانی دارد،  ممکن است به پیشــگیری از اضافه وزن 

کمک کند. 
خاص ترین میوه هایی که مصرف آنها به طور روزانه، منجر 

به  پیشگیری از چاقی می شود، بیشتر معرفی شده اند: 
ســیب ها: سیب سرشار از فلاونوئیدها و غنی از فیبر است. 
مصرف  روزانه سیب برای کاهش وزن اهمیت زیادی دارد. 
برای بهره بردن از  مزایای ســلامتی سیب، آن را با پوست 
بخورید چون بیشــترین میزان آنتی  اکسیدان و فیبر این 

میوه در پوستش گنجانده شده است.  
توت فرنگی: همتای زغال اخته است و به حفظ وزن سالم 
کمک می  کند. توت فرنگی نیز سرشار از آنتوسیانین بوده 
و مصرف یــک فنجان  از آن در روز به همراه ماســت کم 

چرب یا بلغور جو، پیشنهاد می شود.  
زغال اخته: سرشار از آنتوسیانین ها و پلیمرهای فلاونوئید 
اســت. به  طوری که یک چهارم فنجــان از این میوه، ۱۰ 

میلی گرم آنتوسیانین به  بدن می رساند.  
گلابی: این میوه نیز دوز ســالمی از پلیمرهای فلاونوئید را 
دارد و فیبر  بالای موجود در آن منجر به احســاس سیری 

طولانی مدت می شود.  
فلفل: تعجب نکنید چون فلفل ها هم جزو میوه ها هستند 
و البته جزو سالم  ترین آنها که می توانند نقش مهمی هم 

در کاهش وزن داشته باشند.  

بدن روزانه
 به چه میزان آهن نیاز دارد

کمبود آهن در بدن با علائم شــناخته  شــده ای همچون 
احساس خستگی،  ضعف، رنگ پریدگی، اضطراب و سردی 

پاها و دست ها همراه است. 
کمبــود آهــن ممکن اســت با میــل به مصــرف مواد و 
ترکیب هــای غیر  معمولی همچــون میل به خوردن خاک 
همراه باشــد. از طرف دیگر  انباشــت میزان بیشتر از نیاز 
از آهن مورد نیاز در بــدن موجب درد  مفاصل و تغییر در 
رنگ پوست می شود. آهن از مواد مغذی حائز اهمیت برای 
سلامت اســت زیرا به پروتئین  هموگلوبین چسبیده و به 
انتقال گلبول های قرمز از ریه ها به بخش های  مختلف بدن 
کمک می کند. فرایند سوخت و ساز آهن متفاوت است زیرا 
 بــدن این ماده مغذی را بدون از بین بردن آن مجدد مورد 
استفاده و  بازیافت قرار می دهد به همین دلیل وجود آهن 

مازاد در بدن می تواند  نگران کننده باشد. 
انباشت آهن در خون است به همین دلیل افرادی همچون 
مبتلایان به  سرطان که اغلب خون دریافت می کنند بیشتر 
در معرض تجمع این ماده  مغذی در بدن هستند. درحالیکه 
آهن ماده ضروری برای ســلامتی است  اما انباشت میزان 
زیادی از آن خطرناک اســت و بــه کبد، قلب و  ارگان های 
دیگر آسیب می رساند. ســایت مدیکال دیلی در مطلبی به 
میزان آهن مورد نیاز روزانه بدن بر  اســاس جنسیت و سن 

اشاره کرده که به این ترتیب است: 
نوزادان تا شش ماهگی-0,27 میلی گرم

هفت تا 12 ماهگی- 11 میلی گرم
یک تا سه سالگی- هفت میلی گرم

چهار تا هشت سالگی- 10 میلی گرم
 9 تا 13 سالگی- هشت میلی گرم

مردان بزرگسال- 18 میلی گرم
زنان بزرگسال- 18 میلی گرم

زنان باردار- 27 میلی گرم. 

اخبار

ایــن یک تصور غلط اســت که مــا عموما دلیل 
آبریزش بینی را سرما  خوردگی می دانیم. 

  یکی از بیماری ها و حساســیت هایی که ممکن 
است شــما را در طول  روز کلافه و ناراحت کند، 

حساسیت سیسنوس ها و آبریزش بینی است. 
  عموما تصور می شــود دلیل این اتفاق محدود به 
ســرماخوردگی می شــود  اما این یک تصور غلط 

است. 
  آبریزش بینی دلایل مختلفی دارد که در ادامه به 

مهم ترین آنها اشاره  می کنیم. 
  ۱. عفونت سینوس، نشانه: تب داشتن

  یکی از رایج ترین دلایل آب ریزش بینی عفونت یا 
حساس شدن  سینوس های شماست. به این ترتیب 
که اگر تب دارید و به دلیل خستگی  نمی توانید از 
جایتان بلند شوید، سرفه، خلط یا ترشحات غلیظ 
زرد یا  سبز رنگ دارید ممکن است دچار عفونت 
سینوسی شده باشید. در این  حالت خلط گلو هم 

ممکن است داشته باشید. 
  ۲. سرماخوردگی، متهم همیشگی

  ســرماخوردگی هم از جمله شــایع ترین دلایل 
آب ریزش بینی اســت که  علایم مشهودی دارد. 
گرفتگی بدن، گلو درد، عطســه کرد و آب ریزش 
 چشــم و... علائمی هستند که نشــان می دهند 
شــما دچار ســرماخوردگی  شــده اید و ویروس 
ســرماخوردگی وارد بینی و بدن شــما شده. در 
ایــن حالت  بدن وارد فرآیند مقابله با این ویروس 
می شــود و یکی از عــوارض آن  آب ریزش بینی 
اســت. در نظر داشته باشــید که رنگ موکوس 
 سرماخوردگی شفاف است و حالت آن آبکی است 
و اگر ســبز تیره یا  زرد رنگ باشد نشان می دهد 

سیسنوس ها نیز درگیر عفونت شده اند.  
  ۳. آلرژی یک متهم فصلی

  اگــر احســاس می کنید بــدن شــما در مقابل 
حساسیت های فصلی واکنش  نشان می دهد، یک 
بار برای همیشــه با مشورت و نظر یک پزشک با 
 دلایل و راه های مقابله با آن آشنا شوید. وقتی شما 
در معرض مواد  محرک قرار می گیرید ممکن است 
بینی شــما تحریک شود، خصوصا  زمانی که بدن 

شما نیز به حساسیت های فصلی حساس باشد.   
برای درمان آبریزش بینی بــر اثر آلرژی راه های 
مرســومی وجود دارد  که یکــی از مهم ترین آنها 
آنتی هیستامین ها هستند که باعث توقف پاسخ 
 بدن به هیستامین ها که عوامل آلرژی زا هستند 

می شود.  
دور نگه داشتن حیوانات خانگی از اتاق خواب هم 
می تواند آلرژن ها  را محدود کند. اگر بیش از یک 
هفته آبریزش بینی داشتید و متوجه غلیظ  شدن 
آن ها یا زرد و سبز رنگ شدنشان شدید به پزشک 
مراجعه کنید.  گاهی اوقات آلرژی می تواند منجر 

به عفونت سینوس شود. 
  ۴. گریه کردن زیاد و مصرف غذاهای تند

  در برخــی موارد نیز گریه کــردن طولانی باعث 
می شود قطره های اشک  به دریچه های سینوسی 
شما برود و باعث تحریک آنها شود. در مورد  دیگر 
نیز مصرف غذاهای تند می تواند زمینه ساز ریزش 

آب بینی شود. 

بیماری هایی که علائم اولیه آنها آبریزش بینی است

سیر و پیاز جز اصلی و بسیار مهم آشپز خانه ها هستند. اما آیا سیر و  پیاز 
فواید ســلامتی به غذاها اضافه می کنند؟ یا صرفاً برای عطر و طعم  دادن 

به غذا استفاده می شوند؟
افرادی که برای به دســت آوردن طیف گســترده ای از ویتامین ها و مواد 
 معدنی ســعی در خوردن میوه ها و سبزیجات رنگارنگ دارند، ممکن  است 
به غلط فکر کنند که مواردی مانند پیاز و ســیر مواد مغذی زیادی  را ارائه 

نمی دهند. 
همه رنگ های پیاز)از جمله سفید( منابع خوبی برای ویتامین  C،  ویتامین 
 B 6، پتاسیم و فولات است، در حالی که سیر سرشار از  ویتامینC، ویتامین 
 B 6، تیامین، پتاســیم، کلسیم، فسفر، مس و منگنز  است. به علاوه، پیاز و 
ســیر یک روش کم کالری برای اضافه کردن  عطر و طعم به یک بشــقاب 

غذاست بدون اینکه به مواد دیگری مانند  کره و نمک نیلزی باشد. 
مخلوط مقداری سیر و پیاز در پخت و پزهای روزانه  نه تنها از نظر  خواص 

درمانی که در آن ها وجود دارد مفید خواهد بود، بلکه همچنین  باعث می 
شود وعده های غذایی خوشمزه تر شوند. 

ســیر و پیاز – که جزئی از خانواده آلیوم هســتند، به همراه صدف و تره 
 فرنگی دارای خواص ســلامتی هستند و اغلب به عنوان غذاهای دارویی  به 

خصوص در سنت های شفابخش شناخته می شوند. 
سبزیجات آلیوم سرشار از ترکیبات ارگانوسولفور هستند که تحقیقات  اولیه 
نشــان می دهد برای کاهش کلسترول و فشار خون و کمک به  پیشگیری 
از بیماری های مزمن از جمله ســرطان و بیماری های قلبی  عروقی مفید 
اســت. اما هنوز مشخص نیســت که بدن به خوبی از این  ترکیبات بعد از 
مصرف اســتفاده می کند یا نه. برخی تحقیقات حاکی از  آن است که سیر 
خام ممکن اســت بیشترین مزایای سلامتی را داشته  باشد، بنابراین برخی 
دانشــمندان توصیه می کنند حداقل ۱۰ دقیقه قبل از  پخت و پز ، ســیر 
خرد شــده خام را نگه دارید، تا قبل از آماده ســازی،  واکنش های آنزیمی 

کاتالیز شده داشته باشد. 
ســبزیجات آلیوم همچنین حاوی فیتوشــیمیایی یا ترکیبات شــیمیایی 
موجود  در گیاهان هســتند که می توانند فرآیندهــای بدن را تحت تأثیر 
قرار دهند.  طبق تحقیقات موسسه آمریکایی، تحقیقات نشان می دهد که 
فیتوشیمیایی  ها، از جمله آنهایی که در سبزیجات آلیوم هستند، می توانند 
سلامت  ایمنی بدن را بهبود بخشند و با جلوگیری از التهاب، آسیب سلول 

و  آسیب  DNA، خطر ابتلا به سرطان را کاهش دهند. 
  تحقیقات ســرطان و مطالعات همچنین حاکی از آن است که سیر و پیاز 

 خاصیت ضد باکتریایی و ضد ویروسی دارند. 
آنچه روشــن است این است که سبزیجات آلیوم به طور کلی برای  سلامت 
روده مفید هســتند به ایــن دلیل که آنها حاوی پروبیوتیک ها  هســتند: 
ترکیباتی که میکروارگانیسم ها را در غذاهای تخمیر شده  تغذیه  می کنند 

و به حفظ یک بیوم روده سالم کمک می کنند. 

فواید بی نظیر پیاز و سیر  که نمی دانستید  

افراد زیادی با شروع فصل سرما یا همه گیر شدن آنفولانزا، سریعا 
 واکسن تزریق می کنند تا جلوی ابتلا به این بیماری را بگیرند اما 

 همیشه آسان ترین راه بهترین راه نیست. 
جدای از تزریق واکسن برای گروه های پرخطر، استفاده از 7 ماده 
 غذایی برای بهبود علائم این بیماری و حتی پیشگیری از ابتلا به 

آن می  تواند موثر باشد: 
سیر

سیر یک آنتی بیوتیک طبیعی قدرتمند غنی از آنتی اکسیدان ها 
مانند  آلیســین است که باعث تحریک سلول های سفید خون و 

تقویت سیستم  ایمنی بدن می شود.  
ماست های پروبیوتیک

پروبیوتیک ها باعث ســلامت روده، پشتیبانی از سیستم ایمنی 

ســالم و دفع  عوامل بیماری زا از جمله سرماخوردگی و آنفلوانزا 
می شوند.  

چای
نوشــیدن چای طیف گسترده ای از مزایای سلامتی را به همراه 
دارد که  یکی از آنها تقویت سیســتم ایمنی بدن به خاطر وجود 

آنتی اکسیدان های  قوی در چای است.  
شکلات تلخ

شکلات تلخ سرشار از فلاوونوئیدها است.  
فلفل قرمز

میــزان ویتامین ث موجود در این فلفل دو برابر مرکبات اســت 
و ثابت  شــده که مصرف میزان کافــی ویتامین ث اگر چه نقش 
پیشــگیری کننده  ندارد اما طول دوره بیماری های ویروسی را 

کوتاه می کند. 
آجیل

آجیل مقادیر زیادی ویتامین  E  دارد که ثابت شده این ویتامین 
یک آنتی  اکسیدان قوی و دارای اثرات ضد التهابی برای افزایش 

قدرت سیستم  ایمنی بدن است.  
ماهی قزل آلا

ماهی قزل آلا یک منبع غنی از اسیدهای چرب امگا 3 است که 
خطــر  ابتلا به بیماری های قلبی و دیگر بیماری های مزمن را از 

طریق  کاهش فرآیند التهابی در بدن کم می کند

رژیم غذایی ناسالم می تواند در افزایش خطر ضعف بینایی 
نقش داشته  باشد. 

محققان آمریکایی در بررسی های خود دریافتند رژیم های 
غذایی سرشــار  از گوشــت قرمز و فراوری شده، غذاهای 
سرخ شــده و محصولات لبنی  پرچرب احتمــال ابتلا به 
بیماری چشمی را که به شبکیه آسیب می زند و  بر قدرت 

دید مرکزی تاثیر می گذارد، سه برابر افزایش می دهد. 

محققان با بیان اینکه حفظ سلامت چشم و قدرت بینایی 
در ســنین  میانسالی مســتلزم رعایت رژیم غذایی سالم 
است، اظهار داشتند: افرادی  که در مصرف گوشت قرمز و 
فراوری شده، غذاهای سرخ شده و  محصولات لبنی پرچرب 
زیاده روی می کنند سه برابر بیشتر احتمال دارد  با کاهش 

قدرت دید مرکزی مواجه شوند. 
این عارضه که در مرحله پایانی به دژنراسیون ماکولا مرتبط 
با افزایش  ســن ) AMD ( منجر می شــود بر قدرت دید 
مرکزی تاثیر گذاشته و  آسیب های آن غیر قابل بازگشت 

است. 
بررســی ها نشــان می دهد الگوی غذایی غربی از جمله 
فاکتورهای خطرزا  در پیشرفت بیماری دژنراسیون ماکولا 
مرتبط با افزایش سن و رسیدن  به مرحله  غیرقابل بازگشت 

است. هرچند در این بررسی بر تاثیر این  نوع رژیم غذایی 
بر شروع این بیماری تاکید نشده  است. 

محققان آمریکایی در بررســی خــود ۶۶ نوع ماده غذایی 
مختلف را که  شرکت کنندگان در فاصله سال های ۱۹۸۷ 
تا ۱۹۹۵ مصرف کرده بودند  مورد مطالعه قرار دادند و در 
نهایت مشخص شد که رژیم غذایی ناسالم  موجب می شود 
افرادی که در شــروع مطالعه علائم ابتلا به دژنراســیون 
 ماکولا مرتبط با افزایش ســن در آنان وجود نداشت پس 

از گذشت ۱۸  سال با کاهش قدرت بینایی مواجه شوند. 

تاثیر رژیم غذایی ناسالم بر کاهش قدرت بیناییبا مصرف این 7 ماده غذایی، آنفولانزا نمی گیرید

متخصص تغذیه در ارتباط با خطرات آلودگی 
هوا گفت: مصرف انــواع  لبنیات و به خصوص 
شــیر در زمان آلودگی هوا کمک بسیار بزرگی 
به  ســلامت بدن می کند. مصرف حداقل یک 
لیوان شــیر در میان وعده قبــل از  ظهر باعث 

می شود ریه ها از آلودگی پاک شوند. 
  متخصص تغذیه در ارتباط با خطرات آلودگی 
هوا گفت: مصرف انــواع  لبنیات و به خصوص 
شــیر در زمان آلودگی هوا کمک بسیار بزرگی 
به  ســلامت بدن می کند. مصرف حداقل یک 
لیوان شــیر در میان وعده قبــل از  ظهر باعث 

می شود ریه ها از آلودگی پاک شوند. 
سیدمرتضی صفوی متخصص تغذیه با اشاره به 
مشکلات تشدید آلودگی  هوا در فصل زمستان 
گفــت: آلودگی هایی که در شــهرهای بزرگ 
وجود  دارد، علاوه بر بیماری های قلبی و ریوی، 
مشــکلات دیگر را ایجاد  می کند؛ مسئله مهم 
در زمــان آلودگی هوا این اســت که از میوه و 
 سبزیجات به دلیل خاصیت آنتی اکسیدانی اش 
استفاده کنیم، میوه ها به بدن  کمک می کنند 

تا فلزات سنگین و آلودگی های محیط از بدن 
حذف شود. 

  وی افزود: پدیده ای به نام ایجاد رادیکال آزاد 
در بدن وجود دارد که به  دلیل آلودگی هوا در 
بدن ایجاد می شود. رادیکال آزاد، میل ترکیبی 
بســیار  زیادی با عناصر کنار خود پیدا می کند 
و در نهایت غده ســرطانی تشــکیل  می دهد، 
بنابرایــن آلودگی هوا به مرور زمان، ســرطان 

بافت های مختلف  بدن را ایجاد می کند. 
این متخصص تغذیه گفت: مصرف انواع لبنیات 
و به خصوص شیر در  زمان آلودگی هوا کمک 
بســیار بزرگی به سلامت بدن می کند. مصرف 
 حداقل یک لیوان شــیر در میان وعده قبل از 
ظهر باعث می شود ریه ها از  آلودگی پاک شوند. 

وی ادامه داد: توصیه می شــود کسانی که در 
کارخانجاتی مانند  لاستیک سازی، فرآورده های 
نفتی و باطری سازی ها که با مواد آلوده و  سربی 
ســر و کار دارند، روزانه حداقل یک لیوان شیر 
را در برنامه  غذایی خود داشــته باشــند تا در 

فضای آلوده، آسیبی به بدن آنها نرسد. 
صفوی افزود: اســتفاده از آنتی اکسیدان ها در 
مواقع آلودگی بسیار  ضروری است، قوی ترین 
  C  آنتی اکســیدان محلــول در آب، ویتامین
است  که در مرکبات، سبزیجات، سیب زمینی، 
گوجه فرنگــی و... به میزان  فراوانی وجود دارد. 
مصرف زیاد ایــن ویتامین به دلیل محلول در 
آب  بودنش، هیچ ضــرری برای بدن ندارد و با 

ادرار دفع می شود. 
صفــوی در ادامــه به خــواص ویتامین  E  در 
بدن اشــاره کرد و گفت:  ویتامین  E  قوی ترین 
آنتی اکسیدان محلول در چربی است و استفاده 
از  انواع گوشت، غذاهای دریایی، جوانه گندم، 
گردو و... که دارای  ویتامین  E  هســتند، برای 
درمان آلودگی و جلوگیــری از ایجاد رادیکال 

 آزاد برای بدن مهم هستند. 

وی در خصــوص اهمیت ویتامیــن  E  گفت: 
این ویتامین علاوه بر  آنتی اکســیدانی بودنش، 
محافظت از قلب، مغز و سلول های ریه که دائم 

 با اکســیژن و گلبول های خون برای مقابله با 
بیماری ها در تماس هستند،  را بر عهده دارد. 

وی در ادامــه گفــت: ویتامیــن  E  مانــع از 
آســیب به ژن هــا و  DNA  در زمان  آلودگی 
هوا می شــود. همچنین قرنیه چشــم که یکی 
از آســیب پذیرترین نقاط  بدن اســت در زمان 

آلودگی با ویتامین  E  محافظت می شود. 
صفوی در پایان افزود: ویتامین های دیگر مانند 
 D  ،A، زینک، سلنیوم  و... دیگر موارد ضروری 
بدن هستند که خاصیت آنتی اکسیدانی بالایی 

 دارند و با آلودگی هوا مقابله می کنند. 

نوشیدنی که آلودگی هوا را از ریه ها پاک می کند


